

Міжнародне гуманітарне право

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 28 (1 – 10 жовтня). – 134 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	126

Статті зі ЗМІ

1. **Аграрії можуть отримати до 25 % відшкодування витрат на будівництво тваринницьких ферм** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, держава вживає всіх заходів підтримки аграрного сектора, зокрема для розвитку галузі тваринництва, яка зазнала значних втрат через війну. За інформацією Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства України, 1 жовтня в Державному аграрному реєстрі (ДАР) розпочнеться прийом заявок на отримання часткової компенсації вартості будівництва та/або реконструкції тваринницьких ферм і комплексів для утримання великої рогатої худоби, доїльних залів та/або потужностей (об'єктів) з переробки побічних продуктів тваринного походження у галузі скотарства, що належать до II і III категорії. Прийом заявок триватиме до 20.10.2025 включно.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387265>

2. **Алексєєва І. Україна отримає \$ 500 млн: Сенат США схвалив оборонний бюджет на 2026** [Електронний ресурс] / Ірина Алексєєва // *Fakty.ua* : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *За повідомленням «CNN», сенат США ухвалив оборонний бюджет на 2026 фінансовий рік, в якому передбачено виділення 500 млн доларів на підтримку України. Законопроект про оборонну політику санкціонує виплати військовим, реалізацію проектів*

військового будівництва, розробку озброєнь і визначає ключові напрями геостратегічної політики. В ньому передбачено продовження ініціативи з надання безпекової допомоги Україні до 2028 р. та збільшення фінансування програми до 500 млн доларів. Вказано, що тепер обидві палати працюватимуть у погоджувальному комітеті, щоб усунути розбіжності. Остаточний варіант оборонного бюджету мають ухвалити до кінця 2025 р.

Текст: <https://fakty.ua/461219-ukraina-poluchit-500-mln-senat-ssha-odobril-oboronnyj-byudzhet-na-2026-god>

3. **Бережна Д. Північна Корея намагалася зупинити війну в Україні: головні заяви Путіна на Валдаї** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про виступ російського лідера на пленарній сесії XXII засідання Міжнародного дискусійного клубу "Валдай", темою якого став "Поліцентричний світ: інструкція із застосування". В. Путін повідомив нові подробиці про початок війни в Україні; за його словами, причину бойових дій стало "наближення НАТО до кордонів Росії" і саме Європа винна в тому, що вогонь досі не вдалося припинити. Російський президент заявив, що низка країн "відмовляється займати чийсь бік", а прагнуть реально допомогти у встановленні "справедливого миру" і він їм вдячний. До його списку потрапили Китай, Індія, РБ і Північна Корея, "друзі в ісламському світі", "африканські та латиноамериканські країни". Також він зазначив, що РФ уважно стежить за мілітаризацією Європи, яка набирає силу, і пообіцяв, що відповідь Кремля на можливу загрозу не змусить себе чекати.* Текст: <https://focus.ua/uk/world/726957-zayavi-putina-na-valdaji-viyna-v-ukrajini-trivaye-cherez-yevropu-ostanni-novini>

4. **Бережна Д. Путін програє війну в Україні: Європі слід готуватися до вторгнення, — Telegraph** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *На думку експерта з міжнародної економіки Е. Еванс-Прітчарда, час російського президента майже минув, а отже, він прискориться в ескалації і Європа*

зіткнеться з неминучою небезпекою. Бо, не зумівши перемогти в Україні, Кремль спробує досягти успіху на інших фронтах. За його словами, ціни на нафту прямо загрожують Кремлю, а В. Путін опинився в ситуації, коли, маючи певний успіх на полі бою, програє війну економічну, і тому загрожує всьому світу. За словами аналітиків американської розвідки, Китай, можливо, готується до зіткнення зі США і НАТО через Тайвань. І якщо в разі нападу КНР на Тайвань Захід проявить слабкість, відвернутий діяльністю путінських шпигунів, то нинішні небезпечні часи стануть ще небезпечнішими.

Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/728137-viyna-v-ukrajini-prograna-putinim-yes-slid-gotuvatisya-do-vtorgnennya-zs-rf>

5. **Бережна Д. Таджикистан проігнорував ордер МКС і не заарештував Путіна (фото)** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Як повідомило "Радіо Свобода", В. Путін 08.10.2025 прибув до Душанбе — це його перший візит до Таджикистану з 2022 р. Вказано, що країна є членом Міжнародного кримінального суду (МКС) і, згідно з міжнародними зобов'язаннями, мала б заарештувати російського лідера згідно з чинним ордером на його арешт, але влада Таджикистану рішення МКС проігнорувала. Римським статуттом передбачено, що якщо держава-учасниця не виконує зобов'язань за проханням про співпрацю, МКС може передати це питання до Асамблеї держав-учасниць і Ради Безпеки Організації Об'єднаних Націй (ООН) про подальші дії, і більше нічого не загрожує. Зазначено, що за підсумками переговорів очікується підписання низки документів, спрямованих на подальше зміцнення стратегічного партнерства між Таджикистаном і РФ, а також на розширення взаємодії в межах Співдружності Незалежних Держав (СНД) і формату "Центральна Азія — Росія". Текст: <https://focus.ua/uk/politics/727855-tadzhikistan-proignoruvav-order-mks-i-ne-zaareshtuvav-putina-foto>

6. **Бережна обговорила з єврокомісаркою Кос захист і відновлення української культурної спадщини** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 1 жовт. – Електрон. дані. Подано

інформацію, що т.в.о. міністра культури та стратегічних комунікацій Тетяна Бережна під час зустрічі у Львові з єврокомісаркою з питань розширення Мартою Кос обговорила захист і відновлення української культурної спадщини, яка щодня зазнає ударів із боку РФ. Очільниця МКСК повідомила, що Україна розпочала вдосконалення законодавства у сфері евакуації культурної спадщини. Водночас для подолання масштабів втрат і збитків необхідна системна міжнародна підтримка. Саме тому створюється Український фонд культурної спадщини, до роботи в якому запрошені міжнародні партнери. Зокрема, механізм його функціонування буде представлено у листопаді під час Другої міжнародної конференції «Співпраця заради стійкості» у Копенгагені. Окремо під час зустрічі сторони обговорили й інші результати Конференції з відновлення України (URC2025), зокрема створення Альянсу культурної стійкості та платформи CuRe. Також у межах візиту Кос взяла участь у відкритті фестивалю «Контрасти 31» у Львівській національній філармонії імені Мирослава Скорика. Цьогоріч фестиваль присвячений творчості Валентина Сильвестрова – композитора, чий твори стали символом пам'яті, віри та надії для України і світу. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4042663-berezna-obgovorila-z-evrokomisarkou-kos-zahist-i-vidnovlenna-ukrainskoi-kulturnoi-spadsini.html>

7. Будівництво укриттів й енергетика: Литва реалізовує шість проєктів з відновлення України [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що Литва наразі реалізовує шість проєктів з відновлення України, включаючи будівництво укриттів у прикордонних областях і допомогу енергетичному сектору. Про це повідомила Прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко під час спільного брифінгу з Прем'єр-міністеркою Литви Інгою Ругінене. Ю. Свириденко проінформувала, що вже реалізовано 10 проєктів, ще 6 перебувають у процесі виконання. За її словами, особливо цінним є внесок Литви у будівництві укриттів для шкіл у шести областях України, що межують із зоною бойових дій. Водночас Прем'єр-міністр висловила слова

вдячності Литві за системне партнерство у відновленні енергетики. Обсяг допомоги Литви перевищує 83 млн євро, зокрема 21 % всього обладнання до Хабу екстреної енергетичної допомоги надала саме Литва. Надане обладнання з Вільнюської ТЕЦ-3 та Інгалінської АЕС використано для відновлення роботи українських теплоелектростанцій. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4044329-budivnictvo-ukrittiv-j-energetika-litva-realizovue-sist-proektiv-z-vidnovlenna-ukraini.html>

8. **Бурдейна О. Космічні війська України: чому погано працювали HIMARS і бракувало розвідданих, — Залужний** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. Як зауважив ексголовинокомандувач Збройних сил України (ЗСУ) Валерій Залужний на порталі "Мілітарний", згідно з планами Генштабу ЗСУ, до кінця 2025 р. космічні війська України будуть у стані готовності не на 100 %, а на 60 %. При цьому, стало відомо про скорочення Центру космічних сил, який координував роботу зі "Starlink", "Maxar", "Planet Labs" і "ICEYE" й отримання розвідданих. Дані з супутників українці самотійно використовували для ударів "HIMARS" та іншої зброї по цілях противника. За його словами, РФ діє інакше: росіяни вивчили досвід у використанні космічних даних України для роботи ракетних систем "HIMARS" і "MLRS" та підсумували, що саме завдяки цим технологіям Київ отримав перевагу у 2022 р. На думку В. Залужного, проблема ЗСУ полягає в обмеженнях в обміні інформацією, коли партнери могли не давати потрібні дані або забороняти бити по певних цілях. Ексголовинокомандувач наголосив, що ЗСУ повинні самотійно вести стратегічну розвідку, щоб завдавати далекобійних ударів без огляду на партнерів, та отримати власні супутники (для спостереження, навігації, зв'язку). Крім того, Космічні війська України повинні отримати автономію та усі функції, щоб самотійно працювати над поставленими завданнями на основі даних супутників - власних, комерційних, західних. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727285-kosmichni-viyska-suputniki-dopomozhut-udaram-po-60-ciley-detali>

9. **Бурдейна О. Рекордні втрати та атаки дронів: у РФ не працює майже 40 % потужностей НПЗ, — росЗМІ** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. За повідомленням "The Moscow Times", українські безпілотники масовано атакували російські НПЗ із серпня по вересень 2025 р. Під ударом опинилось близько 20 заводів, внаслідок чого у вересні на 38 % упали можливості первинної переробки нафти, на 18 % — виробництво бензину та дизельного пального. При цьому падіння виробництва палива трикратне, у порівнянні з серпнем, коли фіксували погіршення на 6 %. У вересні зафіксовано новий рекорд — максимальне падіння потужностей НПЗ з 2022 і 2020 рр. Розглянуто причини зупинки виробництва, 70 % із них — це наслідок ударів українських дронів. Вказано, що дефіцит пального на російському ринку досягнув позначки 20 % від потреби, а заводи не виробили 1 млн тонн бензину. Дефіцит охопив 20 регіонів РФ, а найбільше вдарив по Криму та Далекому Сходу, де продають не більше 30 л на авто. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726652-udari-po-rf-ne-pracyuye-38-rosiyskih-npz-detali>

10. **Бурдейна О. РФ атакуватиме країни НАТО та звинуватить Україну: які регіони під загрозою** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Згідно зі звітом Інституту вивчення війни (ISW), Москва розповсюдила інформацію про начебто намір Києва посилити антиросійські настрої у Польщі та Європі. Зауважено, що насправді це "необґрунтовані звинувачення" та "дезінформаційна кампанія", яка має на меті приховати плани російської влади: у такий спосіб Кремль намагається уникнути відповідальності за майбутні дії. "Фокус" зібрав інформацію про країни, які перебувають під загрозою з боку РФ. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726638-provokaciji-rf-kreml-natyaknuv-na-vtorgnennyya-u-polshchu-detali>

11. **В Україні за час повномасштабної війни зруйновані та пошкоджені 1599 об'єктів культурної спадщини** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. За

повідомленням Міністерства культури та стратегічних комунікацій (МКСК), в Україні станом на 25.09.2025 внаслідок повномасштабної російської агресії зруйновані або пошкоджені 1599 пам'яток культурної спадщини та 2415 об'єктів культурної інфраструктури. Серед пошкоджених об'єктів культурної спадщини 149 мають статус національного значення, 1300 — місцевого, щойно виявлених - 150. Пошкодження зафіксували у 18 областях та Києві. Найбільших руйнувань зазнали пам'ятки культури у Харківській (341), Херсонській (293), Одеській (182), Донецькій (173) областях, у Києві та Київській області (154). У МКСК нагадали, що майже вся територія Луганської області та значні частини територій Запорізької, Донецької і Херсонської областей досі захоплені російськими загарбниками. У відомстві зауважили, що це унеможливорює обрахунок точної кількості пошкоджених закладів культури. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4042761-v-ukraini-za-cas-povnomasstabnoi-vijni-zrujnovani-ta-poskodzeni-1599-obektiv-kulturnoi-spadsini.html>

12. Верховна Рада України на пленарному засіданні 8 жовтня прийняла три закони, два проєкти законів та дві постанови [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 жовт. [№ 449]. – Електрон. дані. Висвітлено результати пленарного засідання Верховної Ради України (ВР України) 8 жовтня 2025 р., під час якого було цілому ухвалено проєкти законів про внесення змін до деяких законів України щодо організаційних засад здійснення підтримки в аграрному секторі (реєстр. № 13202-1), про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо захисту прав на землю власників об'єктів нерухомого майна, зруйнованих внаслідок бойових дій (реєстр. № 13174) і про Національну установу розвитку (реєстр. № 11238). Також ухвалено за основу проєкти законів про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення законності та прозорості в діяльності органів місцевого самоврядування (реєстр. № 14048) і про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо запобігання надзвичайним ситуаціям та ліквідації їх наслідків,

формування фонду захисних споруд цивільного захисту, створення класів та центрів безпеки (реєстр. № 13454). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387477>

13. Верховній Раді рекомендовано прийняти у цілому законопроект щодо організаційних засад здійснення підтримки в аграрному секторі [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики на своєму засіданні у режимі відеоконференції розглянув підготовлену до повторного другого читання порівняльну таблицю до проекту Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо організаційних засад здійснення підтримки в аграрному секторі» (реєстр. № 13202-1). Зауважено, що це євроінтеграційний законопроект, основним завданням якого є створення в Україні сучасної, прозорої та справедливої системи підтримки аграріїв, яка відповідатиме стандартам Європейського Союзу (ЄС). Законопроект розроблено з метою виконання міжнародних зобов'язань України, передбачених ст. 403 — 406 Угоди про асоціацію між Україною, з однієї сторони, та ЄС, Європейським співтовариством з атомної енергії і їхніми державами-членами, з іншої сторони, та спрямований на реалізацію ініціативи ЄС Ukraine Facility. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387341>

14. Верховній Раді України рекомендовано прийняти за основу законопроект щодо внесення змін до Цивільного кодексу України у зв'язку із оновленням (рекодифікацією) положень книги першої [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 жовт. [№ 449]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань правової політики розглянув на своєму засіданні проект Закону про внесення змін до Цивільного кодексу України у зв'язку із оновленням (рекодифікацією) положень книги першої (реєстр. № 14056 від 11.09.2025) й за підсумками розгляду ухвалив

рішення рекомендувати ВР України прийняти його за основу з продовженням строку підготовки до другого читання удвічі. Зазначено, що головною метою законопроекту є модернізація приватного права, наближення українського законодавства до європейських стандартів і закріплення сучасних підходів до захисту прав людини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387482>

15. **Вишневська Т. Активна "фаза 0": Росія прискорює підготовку до війни з НАТО, — ISW** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 7 жовт. — Електрон. дані. Як повідомили в американському Інституті вивчення війни (ISW), Кремль проводить узгоджену підготовку в межах етапу створення фізичних і психологічних умов для військових надзвичайних ситуацій. Вказано, що за останні роки країна-агресорка здійснила різноманітні відкриті та приховані атаки проти членів НАТО, зокрема диверсії, підпали, кібератаки та глушіння зв'язку й GPS. За оцінкою аналітиків, це свідчить про вступ у "фазу 0" — перший етап підготовки до переходу на вищий рівень війни, наприклад прямого конфлікту з Альянсом. Однак поки залишається незрозумілим, чи вже ухвалив рішення про таку війну Кремль і в які терміни вона може розпочатись. Однак усі ці зусилля — лише частина ширшої кампанії РФ, покликаної змусити її опонентів ухвалювати вигідні Кремлю політичні рішення. Зазначено, що росіяни хочуть вплинути на погляди власного населення, звинувачуючи у відповідальності за атаки або їх загрозу Захід. Таким чином Москва створює умови, які в майбутньому дозволять їй виправдати свою агресію проти НАТО та мобілізувати громадську підтримку. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727482-viyna-rosiji-z-nato-kreml-vstupiv-u-fazu-0-pidgotovki-do-maybutnogo-konfliktu>

16. **Вишневська Т. Україна визначила, з якими країнами дозволить множинне громадянство: у МЗС розкрили критерії** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 10 жовт. — Електрон. дані. Як повідомила пресслужба Міністерства закордонних справ (МЗС), 08.10.2025 уряд України ухвалив постанову,

розроблену МЗС, що визначає критерії вибору іноземних держав, із якими буде запроваджений спрощений порядок набуття громадянства України. Зазначено, що Закон про множинне громадянство був ухвалений у червні, підписаний Президентом України у липні і набере чинності вже з 16.01.2026. У МЗС пояснили, що множинне громадянство дозволить етнічним українцям, які є громадянами іноземних держав, набувати ще й українського громадянства. Розглянуто перелік критеріїв для держав, із якими введуть множинне громадянство. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/728067-ukrajina-viznachila-z-kim-dozvolit-mnozhinne-gromadyanstvo-perelik-kriterijiv-dlya-derzhav>

17. **Відповідальність за злочин агресії має сягати найвищих керівників рф - Руслан Кравченко** [Електронний ресурс] // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. Подано інформацію Генерального прокурора України Руслана Кравченка про робочі візити до Лондона та Гааги, де досягнуті конкретні домовленості щодо підтримки України міжнародними партнерами. Зокрема Р. Кравченко відзначив, що в центрі уваги були питання робота Спеціального трибуналу щодо злочину агресії проти України, та наголосив, що наразі головне завдання - надати Трибуналу беззаперечні докази для початку розслідування і подальшого притягнення винних до відповідальності. Також у ході візитів обговорені питання екстрадиції; кримінального переслідування і конфіскації російських активів у Європі для підтримки України; протидії спробам Росії обійти санкції. Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/342901-otvetstvennost-za-prestuplenie-agressii-dolzhna-dostigat-vysshih-rukovoditeley-rf-ruslan-kravchenko>

18. **Герасименко П. Не забули і не злякалися: чому Нідерланди стали символом справжньої солідарності з Україною** [Електронний ресурс] / Петро Герасименко // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано роль Нідерландів як одного з ключових європейських партнерів України у протидії російській агресії. Попри часті зміни урядів, політичні кризи та позачергові вибори, Амстердам демонструє послідовну

підтримку Києва — як військову, так і гуманітарну та фінансову. Після трагедії рейсу MH17 у 2014 р., коли загинули 193 громадян Нідерландів, країна остаточно усвідомила масштаб російської загрози для безпеки Європи. З початком повномасштабного вторгнення РФ у 2022 р. Нідерланди стали одним із лідерів допомоги Україні, надавши озброєння, техніку, літаки F-16, системи ППО «Patriot», танки «Leopard», бронетехніку, боєприпаси, а також фінансову підтримку на понад 20 млрд євро. Країна також активно підтримує українських біженців, забезпечуючи їх житлом, соціальними виплатами та медичною допомогою. Нідерланди, разом із Данією та Швецією, демонструють унікальний приклад політичного консенсусу в Європі: незалежно від партійної належності, більшість політичних сил виступають за допомогу Києву як елемент загальноєвропейської безпеки. Напередодні нових парламентських виборів 29.10.2025 експерти прогнозують, що курс Нідерландів щодо України залишиться незмінним. Країна й надалі буде серед головних прихильників Києва в ЄС і НАТО, підтверджуючи свою репутацію стійкого та надійного союзника. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/ne-zabuli-i-ne-zljakalisja-chomu-niderlandi-stali-simvolom-spravzhnoji-solidarnosti-z-ukrajinoju.html>

19. **Гірак Г. Всі надії - на суд: через що пенсіонери позиваються до Пенсійного фонду** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 8 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомили у Міністерстві соціальної політики, сім'ї та єдності, в Україні накопичилась системна проблема з виконанням судових рішень щодо пенсій. За останні п'ять років кількість таких рішень зростає у понад 26 разів, а загальна сума боргу сягнула вже майже 85 млрд грн. Для упорядкування ситуації та забезпечення справедливих правил в умовах обмеженого фінансового ресурсу, уряд ухвалив постанову № 821, яка встановлює єдиний порядок усіх виплат на виконання судових рішень - як за минулі періоди, так і поточні. Вперше в бюджеті пенсійного фонду України (ПФУ) видатки на судові рішення будуть виокремлені, залежно від джерела фінансування пенсій. Окремою нормою*

постанови передбачено запровадження електронного обліку всіх судових рішень, що надійшли для виконання пенсійним органам. Ці нововведення мають сприяти більш прозорому виконанню рішень Європейського суду з прав людини (ЄСПЛ) - міжнародному зобов'язанню України як члена Ради Європи. Як повідомив народний депутат Данило Гетманцев, найбільше ПФУ заборгував військовим пенсіонерам - їм нараховано 51,3 млрд грн за рішеннями суду. Він вважає, що знайти потрібні ресурси можна в тому числі й за рахунок детінізації (втрати бюджету від тіні сягають 900 млрд грн щороку), а також шляхом впровадження дієвої цензури видатків - економії на неефективних програмах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4822071-vsi-nadii-na-sud-cherez-scho-pensionery-pozyvauitsia-do-pensiinoho-fondu>

20. **Гірак Г. Сміттєвий колапс: Росія потопає у відходах і планує їх вивозити в Україну** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. –9 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Служби зовнішньої розвідки (СЗР) України про критичну ситуацію в РФ із утилізацією твердих побутових відходів: щонайменше 30 регіонам бракує відповідних полігонів. Своєю чергою Центр протидії дезінформації (ЦПД) заявив про погіршення ситуації з вивезенням побутових відходів на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України, де економічний занепад, зруйнована інфраструктура, комунальний колапс, екологічна криза, байдужість до населення стали вітриною «руського мира». У ЦПД акцентували, що пропагандистський наратив про «відновлення» та «процвітання» під окупаційною владою не має нічого спільного з гуманітарною катастрофою на ТОТ через агресію РФ. Як повідомили в Центрі національного спротиву (ЦНС), російський уряд опублікував постанову про субсидування закупівель і постачання спеціалізованої техніки й обладнання для сміттєзвалищ на ТОТ Донецької, Луганської, Запорізької та Херсонської областей. Це свідчить про те, що загарбники хочуть перетворити захоплені українські землі на сміттєзвалища для російських відходів. Донецький регіон уже перетворено на місце для скидання відходів із Ростовської області. Екологи підраховали, що

збитки докільню та екосистемам України, завдані від початку повномасштабного вторгнення РФ, за попередніми підрахунками вже сягнули понад 2 трлн грн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4822315-smittievyi-kolaps-rosiia-potopaie-u-vidkhodakh-i-planuie-yikh-vyvozyty-v-ukrainu>

21. **Гірак Г. У Чехії на виборах переміг одіозний Бабіш: чи стане він другим Орбаном** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Розглянуто, як може вплинути на зовнішню політику Чехії перемога на парламентських виборах опозиційного руху «ANO» на чолі з відомим популістом, євроскептиком, мільярдером та экс-прем'єром (2017 - 2021 рр.) А. Бабішем. Вказано, що ця перемога не гарантує йому посаду прем'єра. Адже в Чехії рішення про те, хто має формувати уряд, ухвалює Президент. А П. Павел поки не доручив партії «ANO» формувати уряд, але нагадав, що вважає пріоритетами прозахідний курс країни та збереження членства в Європейському Союзі (ЄС) і НАТО. За словами експертів, рух «ANO» не займає відкритих проросійських, антиукраїнських та антиєвропейських позицій. Разом із тим, у своїй діяльності він експлуатує ідеї негативних наслідків європейських санкцій проти РФ для економіки Чехії, необхідності зменшення витрат на допомогу Україні та направлення цих коштів на поліпшення рівня життя власного населення, а також - проведення більш незалежної політики від ЄС. У програмі партії «ANO» є лише дві згадки щодо України та війни: про те, що рух виступає за дипломатичне вирішення війни в Україні, а також, що Бабіш захищатиме Чехію від потенційних контрабандистів та організованої злочинності, якщо війна в Україні колись закінчиться. Про РФ там немає жодної згадки.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4821478-u-chekhii-na-vyborakh-peremih-odioznyi-babish-chy-stane-vin-druhym-orbanom>

22. **Гірак Г. Що зміниться у жовтні: опалення, субсидії, перехід на зимовий час** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Подано коментарі Прем'єр-міністра України Юлії Свириденко щодо готовності відповідної*

інфраструктури до опалювального сезону; голови правління «Нафтогазу» Сергія Корецького стосовно виконання плану уряду щодо закачування газу у сховища; директорки департаменту житлового господарства та інфраструктури Львівської міськради Оксани Пригоди щодо постачання «Львівтеплоенерго» тепла до медичних установ. Наведено роз'яснення Пенсійного фонду про те, чи може родина претендувати на житлову субсидію, якщо має борг за комунальні послуги, а також – які категорії боржників можуть отримати субсидію. Вказано, що для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) ці борги не враховуються, якщо вони виникли до моменту отримання довідки ВПО та проживання у житлі без договору оренди. Також ідеться про: пенсії та соцвиплати; базову соціальну допомогу, яку з 1 жовтня можуть оформити категорії людей, чий фінансово-майновий стан відповідатиме критеріям; додаткову одноразову виплату (2 тис. грн.) на проживання для ВПО, які безперервно працювали протягом шести місяців; дозвіл витратити гроші в межах «Пакунку школяра» не лише на канцелярію, дитячий одяг, а й на книги; нові правила грошових переказів; зміну правил перетину кордонів ЄС; перехід на зимовий час тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820526-scho-zminytsia-u-zhovtni-opalennia-subsydii-perekhid-na-zymovyi-chas>

23. **Глава УГКЦ зустрівся з послом України у Португалії** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. У межах офіційного візиту до Португалії 5 жовтня Глава Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ) Блаженніший Святослав зустрівся у Фатімі з послом України в Португалії Мариною Михайленко. Під час зустрічі сторони обговорили життя української громади, роль Церкви у підтримці співвітчизників за кордоном, а також солідарність португальського суспільства з Україною у час війни. Посол повідомила, що нині в Португалії проживає близько 90 тис. українців, 60 тис. із яких — це біженці, що прибули до країни з початку повномасштабного вторгнення. За словами М. Михайленко, Португалія має найвищий серед країн Європейського Союзу

індекс прихильності до України. Усі основні політичні партії країни підтримують українське питання; Португалія сприяє військовій допомозі, входить до «Коаліції охочих», яка долучилася до гарантій безпеки України, та послідовно виступає за її європейську інтеграцію. Текст: https://risu.ua/glava-ugkc-zustrivsyia-z-poslom-ukrayini-u-portugaliyi_n159298

24. **Голова Верховної Ради України зустрівся з делегацією лідерів християнських Церков Нордичних країн** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Подано інформацію про зустріч Голови Верховної Ради України (ВР України) Руслана Стефанчука з делегацією лідерів християнських Церков Нордичних країн, які перебувають в Україні на запрошення Блаженнішого Митрополита Київського і всієї України Епіфанія. Р. Стефанчук наголосив на вдячності України за послідовну підтримку, яку наша держава отримує від північних країн Європи у відстоюванні миру, відновленні територіальної цілісності та реалізації євроатлантичного курсу. Він відзначив важливу роль Церков, які допомагають українським біженцям і реалізують гуманітарні програми. Окремо під час зустрічі йшлося про спільні виклики. Голова ВР України наголосив, що РФ намагається використовувати релігійні інституції для виправдання своєї агресії, проте Україна цьому рішуче протистойть і ніколи не дозволить прикривати війною авторитет Церкви. Він підкреслив, що релігійна свобода є фундаментальним досягненням української державності, і Україна її захищає. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387311>

25. **Голова Верховної Ради України зустрівся із новопризначеним Послом Федеративної Республіки Німеччина** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що напередодні Дня Німецької єдності Руслан Стефанчук провів зустріч із новопризначеним Надзвичайним і Повноважним Послом Федеративної Республіки Німеччина в Україні Гайко Томсом. Голова Верховної Ради України (ВР України) відзначив, що Німеччина

залишається одним із ключових партнерів України, забезпечуючи політичну, фінансову, гуманітарну та військову підтримку. «Високо цінуємо послідовну роботу Берліна в межах санкційної політики ЄС і підтримку ініціативи щодо використання заморожених російських активів для відбудови України», — підкреслив він. Окрему увагу Р. Стефанчук приділив питанню євроінтеграції. Український політик нагадав, що Україна завершила скринінг законодавства з Європейською Комісією та очікує на розблокування відкриття Кластеру 1. Важливою темою зустрічі став і розвиток міжпарламентської співпраці. За словами Р. Стефанчука, ВР України, Бундестаг і Бундесрат підтримують активний діалог, який у майбутньому буде лише поглиблюватися. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387348>

26. **Голова Верховної Ради України провів зустріч із Президентом ПА ОБСЄ Пере Хуаном Понсом Самп'єтро** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Руслан Стефанчук зустрівся з Президентом Парламентської асамблеї ОБСЄ Пере Хуаном Понсом Самп'єтро, який перебував з офіційним візитом у Києві. Під час зустрічі сторони обговорили ключові питання міжнародного порядку денного, зокрема повернення незаконно депортованих українських дітей. Голова ВР України наголосив, що Україна очікує на активну участь Парламентської асамблеї у Міжнародній коаліції за їхнє повернення та закликав сприяти мобілізації делегацій, які ще не долучилися. Під час зустрічі також обговорили діяльність Парламентської групи підтримки України в ПА ОБСЄ. Голова ВР України наголосив на важливості розширення її мандату, зокрема у питаннях енергетичної безпеки, визволення полонених і подолання гуманітарних викликів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387448>

27. **Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук провів телефонну розмову з Головою Парламенту Молдови Ігорем Гросу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. Зазначено, що очільник

українського парламенту привітав Ігоря Гросу з переконливою перемогою демократичних та європейських сил на парламентських виборах у Молдові. «Це чіткий вибір народу Молдови — за демократію, свободу та європейське майбутнє. Спроби путіна нав'язати інший сценарій зазнали поразки», — наголосив Голова ВР України. Сторони підкреслили спільність шляху України та Молдови й упевненість у тому, що обидві країни неодмінно повернуться до великої європейської родини, і жодні штучні перепони цьому не завадять. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387219>

28. **Горенюк Т. Конвенція ООН проти корупції (UNCAC) та її імплементація в українське корпоративне право** [Електронний ресурс] / Тетяна Горенюк // Юрид. газ. – 2025. – 10 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що Конвенція ООН проти корупції (UNCAC), ратифікована Україною у 2006 р., стала основою для формування антикорупційної політики в корпоративному секторі. Імплементація включає впровадження антикорупційних програм, відповідальність юридичних осіб, прозоре корпоративне управління та взаємодію бізнесу з державою. Українське законодавство поступово гармонізується з міжнародними стандартами, як-от ISO 37001. Це сприяє зниженню ризиків, підвищенню конкурентоспроможності, покращанню інвестиційного клімату та підтримує євроінтеграційний курс України. Текст: <https://yur-gazeta.com/publications/practice/korporativne-pravo-ma/konvenciya-oon-proti-korupciyi-uncac-ta-yiyi-implementaciya-v-ukrayinske-korporativne-pravo.html>

29. **ГУР оприлюднило дані про 178 цінностей, викрадених росіянами на захоплених територіях України** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що Головне управління розвідки Міністерства оборони України (ГУР МО України) оприлюднило дані про 178 цінностей, викрадених росіянами на тимчасово захоплених територіях (ТОТ). Дані оприлюднені в розділі “Викрадена спадщина” на порталі “War&Sanctions”. Так, росіяни викрали понад 140 артефактів під час незаконних археологічних розкопок у Криму —

на об'єктах "Південне передмістя Херсонеса Таврійського", городище Кадиківське (римський табір) та пам'ятці візантійської архітектури "Церква Іоанна Предтечі". Також загарбники вивезли 37 експонатів із Національного історико-археологічного музею "Кам'яна Могила" до музею "Херсонес Таврійський" під виглядом "тимчасової виставки" "Духовний світ предків у петрогліфах Кам'яної Могили" у 2023 р. Як наголосили в ГУР, привласнюючи українську культуру та історію, РФ намагається стерти українську національну ідентичність, легалізувати агресію та окупацію. Документування злочинів — перший крок на шляху до встановлення справедливості та притягнення до відповідальності всіх причетних. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4044970-gur-opriludnilo-dani-pro-178-cinnostej-vikradenih-rosianami-na-zahoplenih-teritoriah-ukraini.html>

30. **Гурін А. 68 % американців підтримують постачання зброї Україні та санкції проти РФ — опитування** [Електронний ресурс] / Анастасія Гурін // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Висвітлено результати опитування «The Harvard CAPS/Harris Poll», проведеного 1 - 2 жовтня 2025 р., які демонструють стійку двопартійну підтримку американцями постачання зброї Україні та запровадження нових санкцій проти РФ. Зауважено, що 68 % респондентів підтримують продовження військової та економічної допомоги Києву у разі, якщо РФ відмовляється від переговорів, тоді як лише 32 % виступають за припинення підтримки. Прихильність до допомоги майже однакова серед республіканців (73 %) і демократів (72 %), а серед незалежних виборців її поділяють 60 %. Більшість опитаних також виступають за введення тарифів проти країн, які продовжують купувати російські енергоносії, — 55 % підтримують такі заходи, особливо серед демократів. Крім того, респонденти схиляються до того, щоб Європа замінила російську нафту постачаннями зі США. Зазначено, що ця широка суспільна підтримка може забезпечити адміністрації Президента Дональда Трампа політичне підґрунтя для продовження допомоги Україні, включно з потенційними постачаннями

ракет великої дальності, попри ризики подальшої ескалації війни з боку РФ.

Текст: <https://zn.ua/ukr/usa/68-amerikantsiv-pidtrimujut-postachannja-zbroji-ukrajini-ta-sanktsiji-proti-rf-opituvannja.html>

31. **Гуцал С. «Не війна, але й не мир»: як Берлін змінює оборонну політику** [Електронний ресурс] / Світлана Гуцал // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 жовт. – Електрон. дані. *Проаналізовано посилення безпекової риторики Німеччини у відповідь на зростання гібридних загроз з боку Росії восени 2025 р. Особливу увагу приділено інцидентам із безпілотниками, несанкціонованими польотами російських літаків над Європою та кібератакам, які стали каталізатором переосмислення німецької оборонної політики. Розглянуто заяви федерального канцлера Фрідріха Мерца та міністра оборони Бориса Пісторіуса щодо необхідності адаптації безпекових стратегій до нової реальності гібридної війни. На основі документів і звітів Бундесверу схарактеризовано оцінку Росії як «екзистенційної загрози» для ФРН, а також проблеми недостатньої мобілізаційної готовності та відставання темпів оборонних реформ. Проаналізовано політичні та правові аспекти реагування Німеччини, зокрема збільшення оборонного бюджету, розробку законодавчих змін для знищення ворожих дронів і впровадження технологій радіоелектронної боротьби. Наголошено на дилемі між посиленням безпеки та збереженням громадянських прав. Наголошено на важливості координації з союзниками НАТО та США для збереження єдності Заходу перед обличчям провокацій Москви, спрямованих на розмиття підтримки України.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/ne-vijna-ale-j-ne-mir-jak-berlin-zminjuje-oboronnu-politiku.html>

32. **Далі — ще більше добрих справ. Разом творимо сильну Україну** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. *Як повідомив народний депутат України Віталій Войцехівський, спільно з Максимом Ткаченком та Олегом Арсенюком (ГО «ВПО України») вкотре провели благодійну вечерю-аукціон, яка стала справжнім святом єдності, щедрості*

та віри в перемогу. Він розповів, що спільними зусиллями учасників вдалося зібрати майже 1 500 000 гривень. «Ці кошти будуть спрямовані на підтримку військових та внутрішньо переміщених осіб», — зазначив політик. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387441>

33. **День ветерана** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 жовтня в Україні відзначається День ветерана - пам'ятна дата, встановлена Указом Президента України № 1135/2004 від 24.09.2004. Вона покликана виявити глибоку повагу та вдячність до людей, які присвятили своє життя служінню Батьківщині, працювали на благо суспільства, боронили рідну землю в роки воєнних випробувань та сьогодні продовжують залишатися прикладом сили духу й незламності. Запровадження Дня ветерана в Україні є важливим кроком у справі шанування людей старшого покоління. Адже ветерани — це не лише учасники бойових дій, а й ті, хто працював у тилу під час війни, хто відбудовував країну в післявоєнні роки, хто присвятив життя чесній праці на благо держави. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387278>

34. **Держетнополітики видала 834 мандати для здійснення капеланської діяльності** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. – Електрон. дані. Висвітлено результати форуму капеланів «Об'єднані у служінні. Бути поруч», організованого Радою євангельських протестантських церков України. Зазначено, що євангельсько-протестантські церкви нині посідають друге місце за кількістю виданих мандатів на капеланське служіння — загалом видано 834 мандати. Голова Держетнополітики Віктор Єленський відзначив зростання впливу протестантського руху та роль жінок-капеланів. Окреслено зміни в законодавстві: збільшено термін для укладення контракту капеланами з трьох до шести місяців та введено обмеження для представників релігійних організацій із центрами в країні-агресорі. Текст:

https://risu.ua/derzhetsnopolitiki-vidalo-834-mandati-dlya-zdijsnennya-kapelanskoyi-diyalnosti_n159398

35. **Діти Захисників і Захисниць отримають сертифікати на компенсацію навчання** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що у застосунку «Дія» понад 13 000 дітей ветеранів і ветеранок отримають сертифікати на компенсацію вартості навчання за контрактом у закладах професійної, фахової передвищої та вищої освіти за 2024 — 2025 навчальний рік; сертифікати надсилаються поетапно. Зазначено: щоб скористатися підтримкою, необхідно підтвердити сертифікат у застосунку «Дія» протягом 20 календарних днів. Після підтвердження кошти будуть перераховані безпосередньо на рахунок закладу освіти, який зобов'язаний повернути раніше сплачені кошти за контрактне навчання.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387447>

36. **Дмитро Наталуха про присутність на осінній сесії ПАРЄ представників росії** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Страсбурзі триває осіння сесія Парламентської асамблеї Ради Європи 2025 р. (ПАРЄ). У засіданні бере участь голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Дмитро Наталуха у складі Постійної делегації ВР України у ПАРЄ. Під час засідання він відреагував на спроби окремих європейських політиків повернути до Асамблеї представників РФ, яких виключили у 2022 р. після повномасштабного вторгнення в Україну. Вказано, що українська делегація послідовно виступає проти будь-яких спроб повернення представників країни-агресора до міжнародних інституцій, наголошуючи, що це суперечить європейським цінностям та ігнорує злочини РФ проти України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387380>

37. **Доплата сімейним лікарям за обслуговування ветеранів та ветеранок — крок до якісної допомоги Захисникам** [Електронний ресурс] /

Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат України Сергій Кузьмич, Міністерство у справах ветеранів запровадило новий механізм підтримки сімейних лікарів, які працюють із Захисниками та Захисницями України. З його слів, відтепер медики первинної ланки отримуватимуть додаткову оплату за підвищене навантаження — щоб ветерани мали більше уваги, а лікарі — достойну мотивацію. Політик зазначив, що цей механізм дозволяє забезпечити комплексну допомогу ветеранам у межах одного візиту до сімейного лікаря — без необхідності звертатися до різних медзакладів.*
Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387444>

38. Думан В. Нобелівський комітет оголосив цьогорічну лауреатку Премії миру [Електронний ресурс] / Васирина Думан // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про оголошення лауреата Нобелівської премії миру 2025 року, якою стала Марія Коріна Мачадо — венесуельська політична діячка та лідерка опозиції. Нагороду присуджено за «невпинну працю з просування демократичних прав народу Венесуели та боротьбу за справедливий і мирний перехід від диктатури до демократії». Зазначено, що цьогоріч на премію претендували 338 номінантів — 244 особи та 94 організації. Оголошення відбулося 10 жовтня в Осло, а церемонію вручення заплановано на 10 грудня 2025 року. Раніше цього тижня вже були названі лауреати в галузях медицини, фізики, хімії та літератури, а останньою стане премія з економіки. Особливу увагу привернула кандидатура Президента США Дональда Трампа, навколо якої розгорнулася масштабна лобістська кампанія. До неї, зокрема, долучилися родини ізраїльтян, яких утримує ХАМАС у секторі Гази. Сам Трамп неодноразово публічно заявляв, що заслуговує на премію миру, а відмова у її присудженні буде, за його словами, «великою образою для США». В Україні також виникла дискусія: група народних депутатів запропонувала офіційно підтримати кандидатуру Д. Трампа, однак Президент України Володимир Зеленський зазначив, що Україна може номінувати його лише за умови створення реальних передумов*

для припинення вогню та досягнення миру. Текст:
<https://zn.ua/ukr/WORLD/nobelivskij-komitet-oholosiv-tsohorichnoho-laureata-premiji-miru.html>

39. **Естонія передасть Україні понад 150 бойових роботів THeMIS: деталі** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про передачу Україні естонською компанією «Milrem Robotics» у партнерстві з Нідерландами понад 150 наземних роботизованих комплексів «THeMIS». Вказано, що значну частину машин зберуть спільно з нідерландською компанією «VDL Defentec» на спеціальній лінії кінцевого складання на заводі в Борні. Компанія також проведе навчання українських операторів та персоналу для ефективного використання роботів у бойових умовах. Зазначено, що «THeMIS» — це безпілотна транспортна платформа, призначена для підтримки піхоти на передовій, розвідки, бойових завдань та евакуації поранених із поля бою та здатна стріляти звичайними кулеметними або ракетними боєприпасами.* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/540487-estoniia-peredast-ukraini-ponad-150-boiovykh-robotiv-themis-detali>

40. **Євгенія Кравчук: ПАРЄ вимагає негайного звільнення українських журналістів, які перебувають у полоні РФ** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань гуманітарної та інформаційної політики, членкиня постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, Парламентська асамблея Ради Європи (ПАРЄ) ухвалила резолюцію «Журналісти мають значення: необхідність активізувати зусилля для звільнення українських журналістів, утримуваних у полоні російською федерацією». Вона зазначила, що у цьому документі міститься заклик негайно звільнити українських журналістів із російського полону і припинити практику катувань, убивств і переслідувань журналістів. За словами народної обраниці, в документі ПАРЄ вперше використано термін «громадянські журналісти». Вона наголосила, що ухвалена резолюція*

містить конкретні положення, аби змусити країну-агресора звільнити наших людей та відновити справедливість. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387387>

41. **Жан Беленюк: Спорт – це ще одна сфера, яка чітко демонструє, що Україна є частиною європейської сім'ї** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. *За словами народного депутата, першого заступника голови парламентського Комітету з питань молоді та спорту Жана Беленюка, європейський тиждень спорту в Україні, який цього року проходив із 20 по 29 вересня під гаслом «Ukraine is Europe», чітко продемонстрував, що ми - частина європейської сім'ї, ми точно варті бути цією частиною. Він наголосив, що ми повинні переймати передові європейські спортивні практики й реалізовувати їх в Україні. Крім того, в нинішніх умовах світ зокрема й через українських спортсменів дізнається правду про агресію РФ. Народний депутат підкреслив, що в Україні багато видів спорту із глибокими традиціями та значними досягненнями, зокрема в боксі, гімнастиці, легкій атлетиці, плаванні тощо.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387270>

42. **Законопроект про правовий статус постраждалих учасників Революції Гідності та членів сімей Героїв Небесної Сотні** Верховна Рада України ухвалила у першому читанні [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 9 жовтня 2025 р. ухвалила у першому читанні проєкт Закону «Про постраждалих учасників Революції Гідності, постраждалих учасників Революції Гідності з інвалідністю та членів сімей загиблих (померлих) Героїв Небесної Сотні» (реєстр. № 13622). Цей законопроект пропонує створити окремий спеціальний закон, який системно врегулює питання надання статусу, пільг і соціальних гарантій для трьох категорій: осіб, які постраждали під час подій Революції Гідності, учасників цих подій, які*

отримали інвалідність, та членів сімей загиблих Героїв Небесної Сотні.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387525>

43. **Законопроект щодо внесення змін до Закону «Про електронні комунікації» рекомендують прийняти за основу та в цілому** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 жовт. [№ 449]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 7 жовтня відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, під час якого народні депутати України — члени Комітету розглянули низку проєктів законів і постанов. Зокрема законопроект № 13264 «Про внесення зміни до статті 43 Закону України «Про електронні комунікації»», метою якого є нормативне визначення підрозділів і організацій розвідувального органа Міністерства оборони України як спеціальних користувачів радіочастотного спектра. Також розглянуто проєкти законів № 14069 «Про Програму діяльності Кабінету Міністрів України», № 13394 «Про внесення змін до законодавства України про захист економічної конкуренції (щодо впорядкування питання направлення вимог органами Антимонопольного комітету України)», № 13463 «Про внесення змін до Повітряного кодексу України щодо спрощеного режиму експлуатації надлегких повітряних суден» та альтернативний до нього законопроект реєстр. № 13463-1 та інші.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387484>

44. **Законопроект щодо запобігання надзвичайним ситуаціям та ліквідації їх наслідків, формування фонду захисних споруд цивільного захисту, створення класів та центрів безпеки прийняли за основу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) на засіданні 8 жовтня 2025 р. ухвалила за основу проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо запобігання надзвичайним ситуаціям та ліквідації їх наслідків, формування фонду захисних споруд цивільного захисту, створення класів і центрів безпеки,*

реєстр. № 13454. Метою законопроекту є удосконалення законодавства, що діє у сфері цивільного захисту, підвищення ефективності реалізації державної політики у сфері цивільного захисту у мирний час та в особливий період. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387528>

45. **Здоровило Т. ГУР оприлюднило дані про понад 170 українських культурних цінностей викрадених росіянами** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про оприлюднену у розділі "Викрадена спадщина" на сайті War&Sanctions інформацію Головного управління розвідки (ГУР) про 178 культурних цінностей, які російські агресори привласнили собі на тимчасово окупованих територіях (ТОТ), зокрема з музею "Кам'яна Могила". Зазначено, що французька громадська організація "Pour l'Ukraine, pour leur liberté et la nôtre!" ("За Україну, за їхню та нашу свободу!") створила петицію з вимогами позбавити Росію членства у Міжнародній раді музеїв (ICOM), акцентуючи, що членство установ та осіб, які знищують, розграбовують та фальсифікують культурну спадщину, порушує принципи діяльності ICOM.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/191632/>

46. **Здоровило Т. Зеленський на саміті Євроспільноти закликав долучитися до проєкту "стіни дронів"** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про виступ Президента України Володимира Зеленського на пленарному засіданні саміту Європейської політичної спільноти у Копенгагені. Зауваживши, що якщо Росія може атакувати Польщу чи північні країни, то може загрожувати й решті, Володимир Зеленський закликав усі країни Європи долучитися до проєкту "Стіна дронів". Глава держави зазначив, що українські військові вже перебувають в Данії і готові поділитися своїм досвідом знищення ворожих дронів з партнерами.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/191528/>

47. **Здоровило Т. Зеленський про загрозу третьої світової, розвідку США й застосування ракет "Фламінго" та "Нептун"** [Електронний ресурс]

/ Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 жовт. – Електрон. дані. Йдеться про зустріч Президента України Володимира Зеленського з журналістами. Глава держави зауважив, що політика російського президента В. Путіна, який хоче продемонструвати хоч якісь "успіхи" у війні з Україною, підвищує ризик глобального конфлікту, а тому необхідно примусити Путіна до переговорів, оскільки це може його зупинити і зменшити ризики розширення військових дій. Також В. Зеленський підтвердив застосування крилатих ракет "Фламінго" для ударів по об'єктах російських загарбників і заявив, що американська розвідка допомагає Україні не лише у відбитті російських повітряних атак, а й у викритті високопосадовців, які мають зв'язки з РФ. Президент України зазначив, що Україна активно працює над посиленням захисту енергооб'єктів, хоча систем протиповітряної оборони все ще бракує, та наголосив, що кількість перехоплювачів поступово зростає, однак потрібно збільшити і кількість систем запуску. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/191641/>

48. **Зеленський назвав країни, які вкладають найбільше у зміцнення ППО України** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. Під час брифінгу з прем'єр-міністром Нідерландів Діком Схоофом Президент України Володимир Зеленський повідомив, що Нідерланди, Німеччина, Канада, Швеція, Данія та Норвегія зробили найбільші внески у програму «PURL» («перелік пріоритетних потреб України») для закупівлі ракет для українських ППО. Він зазначив, що партнери допомагають Україні з ракетами для ППО, зокрема для комплексів «Patriot» та «NASAMS», які союзники купують у Сполучених Штатах Америки. Глава держави також наголосив, що вже почав обговорювати з партнерами другий етап їх внесків у межах ініціативи «PURL». В. Зеленський зазначив, що попри "шатдаун", американська зброя продовжує надходити в Україну. США не заблокували постачання, і це важливо. Наразі головна проблема із постачання озброєння Києву - це гроші. Текст :

https://gazeta.ua/articles/politics/_zelenskij-nazvav-krayini-yaki-vkladayut-najbilshe-u-zmicnennya-ppo-ukrayini/1232263

49. **Знає І. «Нептун» та «Фламінго» використовують у парі – Зеленський** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про застосування українських крилатих ракет «Фламінго» у поєднанні з протикорабельними «Нептун» — про це заявив Президент України Володимир Зеленський. Німецьке видання «Welt» припустило, що «Фламінго» вже використовували під час удару по об'єкту ФСБ у північній частині окупованого Криму: під час однієї операції випустили три ракети, дві з яких досягли цілі (одна влучила за ~100 м). Хоча точність виглядає невисокою, великі пробиття (кратери до 15 м) свідчать про велику бойову потужність — неточність частково компенсується важкою бойовою частиною. Також приділено увагу можливим причинам «затишшя» після презентації ракети (накопичення запасів, оптимізація комплексу або проблеми виробництва через удари), а також розглянуто варіант комбінування «Фламінго» з точнішими американськими «Tomahawk». Вказано технічні характеристики «Фламінго» (бойова частина ≈1150 кг, дальність понад 3000 км, захист від РЕБ) та згадано оприлюднені відео її випробувань.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/neptun-ta-flaminho-vikoristovujut-u-pari-zelenskij.html>

50. **Іванна Климпуш-Цинцадзе: Угорщина Орбана зараз блокує не лише рух України до ЄС, але й можливість Євросоюзу захищатися** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС взяла участь у Варшавському безпековому форумі. Вона виступила у дискусії “Незавершений ЄС: наступний розділ розширення”, де обговорювали проблеми та виклики розширення Європейського Союзу (ЄС). І. Климпуш-Цинцадзе нагадала учасникам форуму, що Україна щодня і щоночі переживає жахи російського терору. Вона зауважила, що війна РФ проти*

України є також війною проти усієї Європи. Водночас, нагальність моменту і рішучих дій з боку партнерів, за словами голови Комітету, на жаль, втрачена. Політикиня переконана, що відкриття перемовин із ЄС зараз критично необхідне не лише для підтримки українського суспільства, але і як гарантія того, що реформи та демократичні перетворення будуть незворотніми. За її словами, Угорщина Орбана зараз блокує не лише рух України до ЄС, але й можливість Євросоюзу захищатися, бо також накладає вето на Європейський фонд миру. Народна депутатка додала, що з Україною Європейський Союз стане сильнішим, бо Україна може принести в ЄС безпеку, креативність, промислову потужність. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387266>

51. **Кабмін спростив процедуру переведення військовослужбовців між частинами та до Нацгвардії** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) вдосконалив процес переведення військовослужбовців до інших військових частин, унормувавши порядок реагування командирів на кадрові переведення. Визначено чіткі підстави, які унеможливляють переведення: стаціонарне лікування, арешт на гауптвахті, відсутність на службі без поважних причин або запобіжні заходи за Кримінально-процесуальним кодексом України (КПК). Вказано, що для вирішення спірних питань створюватимуть спеціальну робочу групу. Також уряд спростив процедуру переведення зі Збройних сил України (ЗСУ) до Національної гвардії та навпаки. Зокрема, військовослужбовці зможуть подати електронний рапорт на зміну місця служби через застосунок «Армія+».* Текст : <https://wz.lviv.ua/news/540184-kabmin-sprostyv-protseduru-perevedennia-viiskovosluzhbovtsiv-mizh-chastynamy-ta-do-natshvardii>

52. **Катеринчук М. Легітимна ціль: військова природа атаки на Північні потоки** [Електронний ресурс] / Микола Катеринчук, Світлана Кустова // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Проаналізовано підрив російських газопроводів «Північний потік-1» і*

«Північний потік-2» у Балтійському морі та досліджено правову природу цього інциденту в контексті міжнародного гуманітарного права. Розглянуто різні версії щодо виконавців диверсії, включно з підозрами на адресу українських громадян, і порушено питання про те, як має діяти держава Україна для їхнього захисту. Основну увагу зосереджено на юридичному обґрунтуванні позиції, згідно з якою газопроводи «Північного потоку» можна вважати законною військовою ціллю, адже вони належать «Газпрому» — державній корпорації Росії, що прямо і непрямо фінансує військову агресію проти України та приватні військові компанії «Поток» і «Факел». Наведено аргументи з міжнародного права, зокрема посилання на Додатковий протокол I до Женевських конвенцій (1977 р.), рішення Міжнародного кримінального суду та МТКЮ, де визначено критерії віднесення об'єктів до військових цілей. Проаналізовано резолюції Парламентської Асамблеї Ради Європи (№2463) та Європарламенту (2022 р.), які визнають режим РФ терористичним і таким, що спонсорує тероризм. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/lehitimna-tsil-vijskova-priroda-ataki-na-pivnichni-potoki.html>

53. **Катишев К. Генштаб змінив найменування напрямків на фронті** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомив Генеральний штаб Збройних сил України (ЗСУ), у зв'язку з переходом ЗСУ на корпусну структуру, а також з урахуванням змін оперативної обстановки змінюються найменування деяких напрямків у східній операційній зоні. Замість Сіверського, Новопавлівського та Торецького напрямків з'явилися Слов'янський, Олександрівський і Костянтинівський.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822079-henshtab-zminyv-naimenuvannia-napriamkiv-na-fronti>

54. **Катишев К. З полону повернулись 205 військових і цивільних** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомив Координаційний штаб з*

питань поводження з військовополоненими (КШППВ), 02.10.2025 з російського полону визволено 185 військових і 20 цивільних українців – частину з них обміняно згідно з домовленостями у Стамбулі, частину – в межах чергового, 69-го обміну. Вказано, що додому повернулися військовослужбовці ЗСУ, зокрема представники ВМС, Сухопутних військ, ТрО, ДШВ, а також Нацгвардії та ДПСУ, які захищали країну на Луганському, Донецькому, Харківському, Запорізькому, Херсонському, Київському, Сумському та Чернігівському напрямках. Серед визволених сьогодні знову є оборонці Маріуполя. Визволені військові та цивільні пройдуть повний медичний огляд, отримають допомогу з фізичної та психологічної реабілітації та всі передбачені державою виплати. Як наголосив Президент України Володимир Зеленський, від початку повномасштабного вторгнення вдалося повернути додому вже більш ніж 7000 українців. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820504-z-polonu-povernulys-205-viiskovykh-i-tsyvilnykh>

55. **Катишев К. Рада підтвердила неможливість місцевих виборів** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) 08.10.2025 проголосувала за постанову № 14031 про безперервність функціонування представницьких органів місцевого самоврядування (ОМС) в Україні в умовах військової агресії РФ. Згідно з постановою, організація підготовки та проведення місцевих виборів із дотриманням національного законодавства, європейських стандартів демократичних виборів є неможливими в умовах військової агресії РФ проти України та воєнного стану; відповідальність за це несе країна-агресорка. Підкреслено, що стале функціонування ОМС і здійснення ними передбачених Конституцією та законами України повноважень є обов'язковими умовами дотримання принципу безперервності влади, забезпечення правопорядку, національної безпеки, оборони держави та життєдіяльності територіальних громад. У документі підтверджено, що сільські, селищні, міські, районні у містах,

районні, обласні ради та сільські, селищні, міські голови, обрані відповідно до закону (крім тих, повноваження яких достроково припинені), здійснюють свої повноваження до обрання нового складу відповідної ради/голови на наступних місцевих виборах і початку здійснення ними своїх повноважень. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821997-rada-pidtvverdyla-nemozhlyvist-mistsevykh-vyboriv>

56. **Катишев К. Україна перейде на удари балістикою – Зеленський** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 жовт. — Електрон. дані. *Наведено тези виступу Президента України Володимира Зеленського на третьому Форумі оборонних індустрій у Києві про те, що Україна успішно застосовує крилаті ракети «Нептун» і планує регулярне використання власних балістичних ракет. За його словами, розвиток балістики є «одним із ключових безпекових завдань для держави та усіх підприємств і людей, які відповідають саме за ракетну програму України. Своя ефективна балістика – це одна з гарантій безпеки».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821450-ukraina-pereide-na-udary-balistykoui-zelenskyi>

57. **Катишев К. Уражено шість скупчень росіян – Генштаб** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 жовт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1319-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1318-ту, добу на фронті зафіксовано 159 бойових зіткнень, із них 56 – на Покровському напрямку. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили шість районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, чотири артилерійські засоби та пункт управління росіян.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820982-urazhen-shist-skupchen-rosiian-henshtab>

58. **Качуровська О. США допоможуть Україні бити вглиб РФ – ЗМІ** [Електронний ресурс] / Олена Качуровська // Korrespondent.net :

[вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Як повідомило видання «The Wall Street Journal», США нададуть Україні розвідувальні дані для ракетних ударів великої дальності по енергетичній інфраструктурі РФ: Президент Д. Трамп підписав дозвіл розвідувальним службам і Пентагону допомагати Києву з ударами. Вказано, що офіційні особи США просять союзників по НАТО надати аналогічну підтримку. Видання пише, що розширений обмін розвідувальними даними з Києвом є останньою ознакою того, що Д. Трамп поглиблює підтримку України, оскільки його зусилля щодо просування мирних переговорів зайшли в глухий кут. Також розглядається можливість постачання Києву потужної зброї (крилатих ракет «Tomahawk» (дія ~2400 км) і «Barracuda» (~800 км)), для ураження цілей на території РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820291-ssha-dopomozhut-ukraini-byty-vhlyb-rf-zmi>

59. Керівництво Верховної Ради України вшанувало пам'ять **Захисників і Захисниць України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у День Захисників і Захисниць України в стінах парламенту відбулася церемонія вшанування пам'яті всіх, хто загинув, обороняючи Україну від російської агресії. Участь у заході взяли Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук, Перший віцепікер Олександр Корнієнко, народні депутати, керівництво та співробітники Апарату. Вони згадали також колег — народних депутатів і працівників парламенту, які віддали життя за державу. Р. Стефанчук підкреслив особливе значення цього дня, адже він об'єднує кілька важливих дат — День українського козацтва, свято Покрови Пресвятої Богородиці та День ветерана. Водночас це день, коли вшановують українських воїнів і згадують тих, хто загинув, захищаючи Батьківщину. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387309>

60. Київрада підтримала закупівлю мобільних укриттів для столиці: деталі [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 9 жовт. –

Електрон. дані. За повідомленням Департаменту муніципальної безпеки Київської міської державної адміністрації (КМДА), депутати Київради підтримали внесення змін до Міської цільової програми забезпечення готовності до дій за призначенням територіальної підсистеми м. Києва Єдиної державної системи цивільного захисту на 2024 – 2025 рр., якими продовжили її дію до 2028 р. та передбачили закупівлю первинних (мобільних) укриттів. Зокрема, заплановано закупити й встановити 500 об'єктів, враховуючи потреби адміністративних районів. Виконавцями визначено районні в м. Київ державні адміністрації. Відповідно до вимог законодавства вони мають визначити місця розташування та потреби в таких укриттях. Первинні (мобільні) укриття монтують і виготовляють з дотриманням вимог національних стандартів та/або технічних регламентів, що заявлені в документі про відповідність. Вони необхідні в особливий період у місцях можливого скупчення людей на відкритій місцевості – на зупинках транспорту, в парках, місцях відпочинку тощо. Первинне (мобільне) укриття не є об'єктом будівництва, благоустрою, тимчасовою спорудою для життєзабезпечення населення або провадження підприємницької діяльності в розумінні Закону України «Про регулювання містобудівної діяльності» та об'єктом нерухомого майна в розумінні Цивільного кодексу України. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/kiyivrada-pidtrimala-zakupivlyu-mobilnih-ukrittiv-dlya-stolici-detali.html>

61. **Китай надає росії супутникові дані для ударів по Україні: деталі від розвідки** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 4 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Українська Служба зовнішньої розвідки (СЗР України) зафіксувала факти надання Китаєм РФ даних супутникової розвідки для завдання ракетних ударів по Україні, зокрема, по об'єктах іноземних інвесторів. Вказано, що у спецслужбі наразі відмовилися розкрити більше деталей про об'єкти на території України, які були уражені за допомогою даних китайської супутникової розвідки. Проте, українські та іноземні експерти неодноразово заявляли про те, що Китай допомагає РФ*

вбивати українців. Пекін не постачає зброю безпосередньо, однак активно забезпечує агресора продукцією подвійного призначення — «fprv»-дрони, які стали зброєю сучасної війни. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/540303-kytai-nadaie-rosii-suputnykovi-dani-dlia-udariv-po-ukraini-detali-vid-rozvidky>

62. **Кім В. Навіщо Трамп простягнув руку Лукашенкові** [Електронний ресурс] / Володимир Кім // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано несподіване потепління у відносинах між США та Білоруссю, що відбулося після серії контактів між адміністрацією Дональда Трампа та режимом О. Лукашенка. Розглянуто політичні, економічні й стратегічні мотиви обох сторін, а також потенційні наслідки цього зближення для регіональної безпеки та єдності Заходу. Зазначено, що Лукашенку вдалося частково скасувати американські санкції — зокрема, з авіакомпанії «Белавія» — і домогтися відновлення роботи посольства США в Мінську в обмін на звільнення кількох десятків політв'язнів. Водночас у білоруських в'язницях досі утримується понад тисячу осіб, а репресії проти опозиції тривають. Підкреслено, що потепління у відносинах між Мінськом і Вашингтоном має тимчасовий і нестабільний характер. Його майбутнє безпосередньо залежить від розвитку війни Росії проти України, динаміки російсько-американських відносин і персонального інтересу Д. Трампа до східноєвропейського регіону. Зроблено висновок, що будь-які спроби Лукашенка вийти за межі російського впливу залишаються вкрай ризикованими для його режиму. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/navishcho-tramp-prostjahnul-ruku-lukashenkovi.html>

63. **Ковальова А. ЄС повністю відмовляється від нафти і газу з Росії: названо "дедлайн"** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. За повідомленням "Reuters", ЄС зробив ще один крок до остаточного розриву енергетичної залежності від РФ. Посли країн-членів ЄС погодили продовження реалізації плану Єврокомісії, що передбачає повну відмову від імпорту російської нафти і газу до 2028 р., відповідне рішення було ухвалено 08.10.2025 на закритому

засіданні в Брюсселі. Вказано, що це рішення дало змогу подолати перший політичний бар'єр на шляху ухвалення закону. За даними дипломатів, більшість держав блоку підтримали ініціативу Єврокомісії. Опір висловили тільки Угорщина і Словаччина, які традиційно зберігають тісні енергетичні зв'язки з РФ. Утім, очікується, що навіть, незважаючи на їхню критику, закон буде ухвалено. Зауважено, що для остаточного його ухвалення необхідна підтримка так званої "кваліфікованої більшості", щонайменше 55 % країн-членів ЄС, після цього документ має бути погоджений з Європарламентом.

Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727820-vidmova-vid-resursiv-rf-yak-prohodit-vidmova-vid-nafti-i-gazu-rosiji>

64. **Ковальова А. Нові правила в'їзду та виїзду до ЄС: що зміниться для українців** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив представник Державної прикордонної служби України (ДПСУ) Андрій Демченко, з 12.10.2025 країни ЄС почнуть впроваджувати оновлену процедуру перетину кордонів — EES, що передбачає сканування обличчя та зняття відбитків пальців кожної людини під час в'їзду та виїзду. Мета нововведень — модернізація бази даних ЄС і посилення безпеки на зовнішніх кордонах Шенгенської зони. Вказано, що нова система EES у Європі дасть змогу прикордонникам різних країн більш ефективно контролювати в'їзд і виїзд громадян третіх країн, включно з українцями. Прикордонник попередив, що збір біометричних даних може збільшити час проходження контролю, особливо на етапі тестування системи. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727899-nova-sistema-kontrolyu-vijizdu-gromadyan-do-krajin-yes-yak-pracyuye-ees>

65. **Ковальова А. Тимчасовий захист для українців у ЄС добігає кінця: що варто знати біженцям у Німеччині** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. Як повідомило видання "DW", українські біженці ще до березня 2027 р. можуть користуватися тимчасовим захистом на території ЄС, водночас

Рада ЄС ухвалила рекомендації для урядів країн-членів щодо підготовки до моменту, коли цей захист втратить чинність. Так, уряди мають організувати інформаційну підтримку і допомогу тим, хто вирішить повернутися додому, а також надавати національні посвідки на проживання для тих українців, які хочуть залишитися в ЄС на триваліший термін — із метою роботи або навчання. Зазначено, що Німеччина, яка прийняла найбільшу кількість українських біженців у ЄС — понад 1,2 млн, уже почала здійснювати низку заходів згідно з рекомендаціями Ради ЄС: федеральні землі отримали доручення прискорити процес переходу біженців на довгострокові посвідки на проживання. Повідомлено, що у Берліні цієї осені відкриють перший в ЄС інформаційний центр "Unity Hub", який даватиме консультації щодо зміни статусу, а також підтримку тим, хто вирішить добровільно повернутися в Україну. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727027-ukrajinci-v-nimechchini-yak-bizhencyam-zalishitisya-pid-zahistom>

66. **Командир розвідки про масштаб проблеми СЗЧ та необхідні зміни в армії** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. Йдеться про те, що в Україні гостро стоїть проблема самовільного залишення частини (СЗЧ). Про це розповів командир підрозділу розвідки Збройних сил України (ЗСУ) Денис Ярославський в ефірі "День.LIVE". За його словами, випадки СЗЧ мають багато причин, і це питання потребує комплексного вивчення та системних рішень. Сьогодні контракти часто автоматично пролонгуються, а це - не панацея, потрібні механізми, які дадуть людям "вікно виходу" та мотивацію повернутися. Військовий акцентував, що у нас відсутній дієвий механізм переведення між бригадами, через що бійці йдуть у СЗЧ. З огляду на це, він зазначив, що необхідно впровадження грошового забезпечення; передбачення терміну служби; короткострокові контракти на 1 рік після демобілізації; спрощення механізмів переведення між підрозділами; увага до морально-психологічного стану військових. Текст : https://gazeta.ua/articles/life/_komandir-rozvidki-pro-masshtab-problemi-szc-ta-neobhidni-zmini-v-armiyi/1231767

67. Комітет з питань антикорупційної політики розглянув законопроекти на відповідність вимогам антикорупційного законодавства [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 7 жовтня в режимі відеоконференції відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань антикорупційної політики під головуванням голови Комітету Анастасії Радіної. Повідомлено, що за результатами обговорення проекту Закону України «Про надання на ринку та використання біоцидних продуктів» (реєстр. № 13604) на предмет відповідності його положень вимогам антикорупційного законодавства Комітет ухвалив рішення про те, що в окремих нормах законопроект не відповідає вимогам антикорупційного законодавства. Також до двох проектів законів «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення законності та прозорості в діяльності органів місцевого самоврядування» (реєстр. № 14048), «Про основні засади державного нагляду (контролю)» (реєстр. № 14030) Комітет висловив зауваження щодо окремих норм. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387532>

68. Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики розглянув пропозиції до законопроекту про Державний бюджет на 2026 рік [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з гуманітарної та інформаційної політики на своєму засіданні узгодив пропозиції, які будуть надіслані Комітету ВР України з питань бюджету для врахування при опрацюванні проекту державного бюджету на 2026 р. (реєстр. № 14000) у другому читанні. Голова Комітету Микита Потураєв у виступі акцентував на тому, що парламент і виконавча влада мають спільну відповідальність за забезпечення прозорого, ефективного та цільового використання бюджетних коштів, виділених на підтримку культури. Він зазначив, що особливо в умовах обмежених ресурсів важливо, щоб

фінансування культурної сфери відповідало очікуванням суспільства та державним пріоритетам. Народний депутат підкреслив, що прозорість і підзвітність витрат є ключем до того, щоб захистити бюджетні статті від критики громадськості, зміцнити довіру до державних рішень та створити умови для стабільного розвитку культурних інституцій, їхніх проєктів і творчого потенціалу працівників галузі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387264>

69. **Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики ухвалив пропозиції до проєкту Державного бюджету-2026** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з гуманітарної та інформаційної політики на своєму засіданні узгодив пропозиції, які будуть надіслані Комітету ВР України з питань бюджету для врахування при опрацюванні проєкту Державного бюджету на 2026 рік (реєстр. № 14000) у другому читанні. Також на засіданні обговорено низку важливих тем, зокрема: підтримка сфери культури, розвиток стратегічних комунікацій, посилення соціальної політики, актуальні виклики у сфері кінематографії, захист прав та інтересів сімей і дітей в умовах воєнного стану. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387351>

70. **Комітет з питань організації державної влади підтримав пропозиції до проєкту Державного бюджету України на 2026 рік** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування розглянув проєкт Закону про Державний бюджет України на 2026 рік (реєстр. № 14000) та схвалив пропозиції до нього. Зазначено, що з метою забезпечення у 2026 р. місцевого самоврядування необхідним фінансовим ресурсом членам Комітету було запропоновано скерувати

додатково пропозиції до проєкту Держбюджету, озвучені на засіданні представниками Асоціації міст України, Асоціації об'єднаних територіальних громад та Української асоціації районних та обласних рад, а також розглянути питання щодо додаткового фінансування у наступному році Центральної виборчої комісії (ЦВК). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387377>

71. **Конев В. Мобілізація чи репресії: де проходить межа?** [Електронний ресурс] / Віктор Конев // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 жовт. – Електрон. дані. Розглянуто актуальну проблему зловживань під час мобілізації в Україні, коли законні процедури призову підмінюються силовими методами та порушенням прав людини. Наголошено, що мобілізація є необхідною умовою обороноздатності держави, однак вона не повинна перетворюватися на інструмент покарання, репресій чи зведення рахунків. На прикладі історії колишнього поліцейського та ветерана АТО Івана Білецького проаналізовано випадок примусової мобілізації без належного процесуального оформлення та попри медичні протипоказання. Окрему увагу приділено системним порушенням, зафіксованим Офісом Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) з прав людини: незаконним затриманням громадян, недопуску адвокатів, обмеженню контактів із родичами, примусовому підписанню документів, а також приховуванню інформації про місцезнаходження затриманих. У матеріалі підкреслено різницю між роботою рекрутерів, які зацікавлені у якісному відборі мобілізованих, і територіальних центрів комплектування (ТЦК), для яких головним є кількісне виконання планів. Текст: <https://zn.ua/ukr/LAW/mobilizatsija-chi-represiji-de-prokhodit-mezha.html>

72. **Конюченко А. Рада ухвалила указ Зеленського про направлення підрозділів ЗСУ до інших країн** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що Верховна Рада України (ВР України) 09.10.2025 ухвалила в цілому проєкт закону № 14059 про схвалення Указу Президента України "Про

направлення підрозділів Збройних сил України до інших держав”. За законопроект проголосували 282 народні депутати. Народна депутатка від фракції “Європейська Солідарність” Ірина Геращенко вказала, що, згідно із законопроектом, до Сполученого Королівства та Туреччини планується направити підрозділи Військово-морських сил Збройних сил України чисельністю 321 військовослужбовець з метою опанування і отримання складної військової техніки. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rada-ukhvalila-ukaz-zelenskoho-pro-napravlennja-pidrozdiliv-zsu-do-inshikh-krajin-.html>

73. **Конюченко А. Росія утримує 220 політичних в’язнів із Криму** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що на території Росії утримується 220 політв’язнів із тимчасово окупованого Криму. Відомо також про те, що окупаційна влада ухвалила 12 тис. судових рішень щодо депортації цивільного населення із півострова. Постійна представниця Президента України в Криму Ольга Куришко вказала, що окупанти переміщують політичних в’язнів із Криму на територію РФ та примусово видворюють кримчан із півострова.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rosija-utrimuje-220-politichnikh-vjazniv-iz-krimu.html>

74. **Кравченко В. Іноді вони повертаються. Чим загрожує Україні новий уряд Чехії** [Електронний ресурс] / Володимир Кравченко // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Приділено увагу результатам парламентських виборів у Чехії, на яких перемогу здобула популістська партія “ANO” («Так») під керівництвом мільярдера Андрея Бабіша. Проаналізовано політичні наслідки цієї перемоги для самої Чехії, Європейського Союзу та України. “ANO”, попри перше місце на виборах, не отримала більшості й тепер шукає союзників серед євроскептичних і проросійськи налаштованих партій — SPD і Motoristé sobě. Потенційна коаліція з ними може змістити зовнішньополітичний курс Праги в бік посилення євроскептицизму, обмеження допомоги Україні та дистанціювання від політики ЄС. Наголошено, що SPD просуває антиукраїнські наративи, а її лідери відкрито*

виступають за вихід Чехії з НАТО та ЄС. Розглянуто, як внутрішні економічні проблеми, зростання бідності та втома суспільства від війни в Україні стали підґрунтям для піднесення популістів. Окремо зазначено, що, попри заяви А. Бабіша про небажання «повертати Чехію на Схід», його обережна риторика щодо підтримки Києва викликає занепокоєння в Україні та Брюсселі. Доведено, що посилення позицій євроскептичних і проросійських сил у Чехії — частина ширшої тенденції в Європі, яка створює сприятливе тло для впливу Москви та може стати випробуванням для єдності ЄС у питанні підтримки України. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/inodi-voni-povertajutsja-chim-zahrozhuje-ukrajini-novij-urjad-chekhiji.html>

75. **Красіков М. Локомотиви під прицілом: як Росія намагається паралізувати українську залізницю** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ відкрила новий фронт проти української логістики — безпілотники дедалі частіше б'ють не по станціях чи коліях, а прицільно по локомотивах. Вказано, що без тяги залізниця зупиниться, і саме цього добивається ворог. Зауважено, що основними цілями російських ударів є порушення логістики, терор цивільного населення, дестабілізація енергетичної інфраструктури. Розглянуто, чому удари по локомотивах стали новою тактикою РФ, як Україні протидіяти російським ударам по залізничній інфраструктурі та що може врятувати українську залізницю від паралічу.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/727992-udari-po-ukrajinskiy-zaloznici-nova-taktika-rosiji>

76. **Красіков М. Росіяни б'ють по координатах із Google: як удар по Дніпру показав вразливість України** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. *Зазначено, що після удару по Дніпру 30 вересня російська пропаганда заявила про "знищення заводу дронів". Збіг адреси з реальною компанією показав головну вразливість — відкриті дані. Розглянуто, як державні реєстри та публікації у засобах масової інформації (ЗМІ) перетворюють оборонні підприємства на*

мішені для ворожих атак, чому українські виробники досі не мають захисту від OSINT-розвідки і як їм захиститись від неї. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/726752-udar-po-dnipru-30-veresnya-yak-rosiya-vikoristovuye-osint>

77. **Красіков М. Сам на сам з війною: як вторгнення РФ поставило на межу психіатричну допомогу в Україні** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Зазначено, що наслідки збройного конфлікту накладають глибокі психологічні шрами на кожного — і дорослого, і дитину. Нині за оцінками Всесвітньої організації охорони здоров'я (ВООЗ), один із чотирьох українців може зіштовхнутися з психічними розладами — такими як посттравматичний стресовий розлад (ПТСР), депресія, тривога чи розлади через вживання психоактивних речовин. Вказано, що система психіатричної допомоги в Україні балансує на межі колапсу: великі лікарні зникають, нові центри тримаються на волонтерах і донорах, а законодавство не встигає за реаліями війни. Розглянуто, чому галузь опинилася в кризі і чи готова країна до нової хвилі психічних травм. За прогнозами експертів, найближчі 10 років психіатрія стане однією з найзатребуваніших медичних спеціальностей в Україні. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/727961-psihiatrichna-dopomoga-chomu-ukrajina-ne-gotova-do-hvili-pislyavoyennih-travm>

78. **Красіков М. Тіні Чорнобиля над Запоріжжям: що буде, якщо дизель-генератори ЗАЕС зупиняться** [Електронний ресурс] / Максим Красіков // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що Запорізька АЕС восьмий день працює без зовнішнього живлення, лише на дизель-генераторах, один із яких уже зламався, а паливо закінчується. Вказано, що Президент України Володимир Зеленський провів нараду з військовими та Міністерством енергетики, доручивши уряду разом із Міністерством закордонних справ (МЗС) активніше привертати увагу міжнародної спільноти до кризи. Він заявив, що дії РФ ставлять під загрозу всю Європу. За словами експертів, на ядерному об'єкті може відбутись

аварія, але наразі ніхто не вживає заходів для запобігання їй; історія наразі не знає прецедентів, коли АЕС так довго залежала від дизель-генераторів. Проаналізовано, що означає цей режим для безпеки станції, який ризик витоку ядерного палива існує насправді та чому світ досі не має дієвого механізму зупинити ядерний шантаж Кремля. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/726684-zaporizka-aes-chi-ye-rizik-yadernogo-vitoku-novini-ukrajini>

79. **Краснолуцька О. Загроза відключень газу: що варто знати** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що РФ атакує не тільки об'єкти енергетики, а й газодобувні та газотранспортні системи, ставлячи під загрозу опалювальний сезон в Україні. За інформацією «Bloomberg», унаслідок потужної атаки 03.10.2025 на Харківщину та Полтавщину РФ за один день зупинила до 60 % видобутку газу в Україні. Якщо удари продовжаться, то до кінця березня Києву потрібно буде купити 4,4 млрд куб./м газу вартістю майже 2 млрд євро. Загалом точна кількість газу, необхідного Україні, залежатиме від швидкості ремонту пошкоджених об'єктів і наслідків будь-яких майбутніх ударів. Офіційна позиція центральної влади щодо можливих відключень газу поки що не звучала, але в областях визнають, що розглядають такий варіант. Наведено коментарі мера Івано-Франківська Руслана Марцінків, який першим публічно заявив про можливе відключення газу навіть у західних областях. Як запевнив Президент України Володимир Зеленський, у влади є план «А» (використання переважно власного видобутку) та план «Б» (імпортування газу), а також розуміння, де брати кошти у разі плану «Б». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822374-zahroza-vidkluichen-hazu-scho-var-to-znaty>

80. **Кулик А. ЄС, попри війну та підтримку України, збільшує імпорт енергоносіїв з РФ, – Reuters** [Електронний ресурс] / Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Як свідчить аналітика Центру досліджень енергетики та чистого повітря (CREA), попри

санкції та обіцянки енергетичної незалежності, країни ЄС нарощують закупівлі російських енергоносіїв, тим самим підживлюючи воєнну економіку Кремля. За повідомленням «Reuters», з 2022 р. ЄС скоротив енергетичну залежність від РФ приблизно на 90 %, однак за перші вісім місяців 2025 р. країни блоку імпортували російських енергоносіїв на понад 11 млрд євро. Найбільше зростання закупівель зафіксовано у Франції, — +40 % (до 2,2 млрд євро) та Нідерландах, — +72 % (до 498 млн євро). За даними CREA, з початку повномасштабного вторгнення ЄС придбав у РФ енергоносіїв на понад 213 млрд євро. Це перевищує обсяг допомоги Україні — 167 млрд євро, включно з військовою, фінансовою та гуманітарною підтримкою. Таким чином, Європа опинилася у подвійній пастці: фінансуючи Київ, вона водночас продовжує поповнювати бюджет Москви. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/728123-yevropa-prodovzhuye-kupuvati-energonosiji-z-rosiji-yak-yes-finansuye-ekonomiku-kremlya>

81. Кулик А. Путін перебільшує успіхи на фронті та погрожує США, — ISW [Електронний ресурс] / Андрій Кулик // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 3 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив Інститут вивчення війни (ISW), В. Путін свідомо перебільшує масштаби російських захоплень, а метою цих дій є інформаційна перемога та підриє підтримки України з боку західних партнерів. Вказано, що Кремль намагається використовувати великі обсяги кількісних даних, щоб створити хибне враження, що російські війська швидко просуваються на полі бою. Аналітики описали цю тактику як частину інформаційної кампанії. На думку експертів, В. Путін намагається переконати США, Європу та Україну, що РФ неминує досягне своїх воєнних цілей військовим шляхом. За оцінками ISW, Кремль прагне довести неможливість перемоги України, це має спонукати Київ до поступок російським вимогам. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727007-boji-za-kup-yansk-putin-perebilshuye-uspihi-na-fronti-ta-pogrozhuje-ssha>

82. Купновицька У. Популіст без любові до Кремля: яким буде новий курс Чехії після перемоги Андрея Бабіша [Електронний ресурс] /

Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Повідомлено, що у Чехії на парламентських виборах перемогла партія ANO колишнього прем'єра Андрея Бабіша. Частина західних медіа заговорила про можливий "розворот Праги" від України. Розглянуто, що насправді означає повернення А. Бабіша до влади й чому це не привід для паніки, що він каже про Україну та зовнішню політику, що насправді означає його перемога для України.* Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivy/727400-peremoga-andreya-babisha-na-viborah-u-chehiji-shcho-oznachaye-dlya-ukrajini-ta-yevropi>

83. **Леся Забуранна: Триває діалог з урядом та міжнародними партнерами, щоб привести прожитковий мінімум в Україні до реалістичних норм** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань бюджету Леся Забуранна, у державному бюджеті наступного року передбачено збільшення прожиткового мінімуму приблизно на 10 % — до 3328 грн для працездатних осіб. Вона наголосила, що це не відповідає реаліям і не дозволяє людям якісно й нормально жити, користуватися послугами, купляти товари. Тож у Верховній Раді України (ВР України) надійшли пропозиції та триває фахова дискусія стосовно того, щоб збільшити прожитковий мінімум до 4700 грн.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387519>

84. **Липчанський М. Генштаб назвав особливості боїв на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1324-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1323-тю, добу на фронті зафіксовано 217 бойових зіткнень, із них 58 – відбили Сили оборони на Покровському напрямку та 40 – на Олександрівському. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили два райони зосередження особового складу, два пункти управління*

безпілотними апаратами, склад матеріально-технічних засобів і два ворожі командно-спостережні пункти. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822241-henshtab-nazvav-osoblyvosti-boiv-na-fronti>

85. Липчанський М. Генштаб назвав число боїв на фронті за добу **Генштаб назвав особливості боїв на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1325-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1324-ту, добу на фронті зафіксовано 245 бойових зіткнень, найбільше – на Покровському напрямку, де захисники зупинили 72 атаки ворога. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили два райони зосередження особового складу противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822563-henshtab-nazvav-chyslo-boiv-na-fronti-za-dobu>

86. Липчанський М. Генштаб розповів, де відбулись найгарячіші бої [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1317-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1316-ту, добу на фронті зафіксовано 158 бойових зіткнень, із них 45 – на Покровському напрямку. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили один район зосередження особового складу, два пункти управління та один інший важливий об'єкт ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820324-henshtab-rozpoviv-de-vidbulys-naihariachishi-boi>

87. Липчанський М. Генштаб розповів, де найбільше атакують росіяни [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх

напрямах фронту станом на ранок 1321-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1320-ту, добу на фронті зафіксовано 231 бойове зіткнення, із них 57 – на Покровському та 42 – на Новопавлівському напрямках. *Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки противника.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821308-henshtab-rozpoviv-de-naibilshe-atakuuit-rosiiiany>

88. **Липчанський М. Генштаб розповів про зміни на фронті** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1322-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1321-шу, добу на фронті зафіксовано 193 бойових зіткнення, із них 59 – на Покровському та 22 – на Новопавлівському напрямках. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили сім районів зосередження особового складу, три артилерійських засоби, пункт управління БпЛА, командний пункт і два інші важливі об'єкти противника.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821652-henshtab-rozpoviv-pro-zminy-na-fronti>

89. **Липчанський М. Навчальні центри ЗСУ переносять углиб України – Сирський** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Наведено коментарі Головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ) Олександра Сирського за підсумками щомісячної наради з питань підготовки українських воїнів і щодо окремих аспектів функціонування навчальних центрів. За його словами, за останній рік виконано значну організаційну роботу для того, щоб новобранці мали достатньо часу для опанування необхідних навичок. Зокрема тепер базова загальновійськова підготовка (БЗВП) триває 51 день, включає курс антидроновної боротьби й інші елементи, які відповідають вимогам*

сучасної технологічної війни. О. Сирський зазначив, що враховуючи дроніву та ракетну загрозу, триває робота з посилення безпеки навчальних центрів: вони дедалі більше переміщуються вглиб країни, якомога далі від лінії фронту. Тому постає завдання забезпечити високі стандарти підготовки також і на віддалених локаціях. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821459-navchalni-tsentry-zsu-perenosiat-uhlyb-ukrainy-syrskiy>

90. **Липчанський М. Рада підтримала направлення підрозділів ВМС в Туреччину та Британію** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу та в цілому законопроект про схвалення Указу Президента «Про направлення підрозділів Збройних сил України до інших держав». Документ передбачає направити в Туреччину корвет Військово-Морських сил ЗСУ «Гетьман Іван Мазепа» зі штатним екіпажем загальною чисельністю до 106 військовослужбовців. У Велику Британію та Північну Ірландію передбачається направити протимінні кораблі «Черкаси», «Чернігів», «Маріуполь», «Мелітополь» і «Генічеськ» (штатний екіпаж кожного чисельністю до 39 військовослужбовців), а також управління Першого дивізіону протимінних кораблів Флотилії ВМС ЗСУ у складі штабу протимінних дій чисельністю до 20 військовослужбовців. Це необхідно для здійснення заходів, пов'язаних із забезпеченням національної безпеки й оборони, відсіччю і стримуванням збройної агресії проти України, захистом її суверенітету та територіальної цілісності, а також сприятиме покращанню процесу отримання військової техніки від країн-партнерів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822415-rada-pidtrymala-napravlennia-pidrozdiliv-vms-v-turechchynu-ta-brytaniui>

91. **Липчанський М. Рада підтримала створення нового роду військ - Кіберсил ЗСУ** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) підтримала в першому читанні проєкт

закону № 12349 про створення Кіберсил Збройних Сил України (ЗСУ). Документ передбачає створення Кіберсил ЗСУ як органа військового управління, що матиме можливість залучати до свого складу цивільну складову (кіберрезервістів) на період проведення відповідних заходів із кіберстримування. На Кіберсили покладається кібероборона України, захист її суверенітету та територіальної цілісності в кіберпросторі. Кіберсили ЗСУ організовуватимуть періодичне навчання та злагодженість кіберрезервістів, статус яких не передбачає обов'язкового набуття ними статусу військовослужбовців для залучення до лав Кіберсил, може мати періодичний і тимчасовий характер, ґрунтується на певних особистих навичках особи у певній галузі та її мотивації. Завдання Кіберсил – нарощування та ефективне застосування спроможностей кіберстримування, здобуття ЗСУ військової переваги над противником і послаблення його спроможностей шляхом проведення операцій в електромагнітному спектрі та кіберпросторі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4822309-rada-pidtrymala-stvorennia-novoho-rodu-viisk-kibersyl-zsu>

92. Липчанський М. Росіяни викрадають культурні цінності України – ГУР [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Головне управління розвідки України на порталі «War&Sanctions» у розділі «Викрадена спадщина» оприлюднила дані про 178 цінностей, викрадених російськими окупантами на тимчасово окупованих територіях (ТОТ). За даними розвідників російські окупанти: викрали понад 140 артефактів під час незаконних археологічних розкопок у Криму - на об'єктах: Південне передмістя Херсонесу Таврійського, городище Кадиківське (римський табір) та пам'ятці візантійської архітектури Церква Іоанна Предтечі; у 2023 р. вивезли 37 експонатів із Національного історико-археологічного музею «Кам'яна Могила» до музею «Херсонес Таврійський» під виглядом «тимчасової виставки» «Духовний світ предків у петрогліфах Кам'яної Могили». У ГУР наголосили, що, привласнюючи українську культуру та

історію, РФ намагається стерти українську національну ідентичність, легалізувати агресію та окупацію; документування злочинів - це перший крок на шляху до притягнення до відповідальності всіх причетних у таких злочинах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821964-rosiiany-vykradavit-kulturni-tsinnosti-ukrainy-hur>

93. **Липчанський М. Стало відомо, скількох українців визнали колишніми полоненими** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомило Міністерство розвитку громад та територій, Комісія з питань встановлення факту позбавлення особи особистої свободи внаслідок збройної агресії проти України ухвалила вже 3271 відповідне рішення, також ухвалено 174 рішення щодо визнання членами сімей осіб, які досі перебувають у полоні. Допомогу в цьому році виплачено на загальну суму понад 1 млрд грн. У відомстві нагадали, що люди, які повернулися з полону, мають право на одноразову державну допомогу в розмірі 100 тис. грн після звільнення та на щорічну допомогу у такому ж розмірі за кожен рік перебування у полоні. Окрім фінансової підтримки, звільнені з полону отримують і базові речі першої потреби.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822328-stalo-vidomo-skillkokh-ukraintsiv-vyznaly-kolyshnimy-polonenymy>

94. **Липчанський М. Уряд схвалив відправку військових до центру НАТО - Україна в Польщі** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. *Наведено тези допису у Telegram Прем'єр-міністра України Юлії Свириденко про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) визначив порядок направлення українських військових до Спільного центру НАТО - Україна «JATEC» у польському Бидгощі, що дозволить розвивати спільні проєкти з НАТО та підвищувати сумісність армій. Топпосадовця наголосила, що «бойовий досвід Сил оборони України - унікальний, здобутий в умовах сухопутної війни, найбільшої з часів Другої світової, та додала, що українські військові в центрі працюватимуть над сучасними підходами до*

оборонного планування та застосуванням технологій на полі бою. За словами міністра оборони Дениса Шмигала, «спрямування додаткового контингенту до Спільного центру дозволить ще більше активізувати роботу та набутти повних оперативних спроможностей в усьому спектрі взаємодії Україна - НАТО». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820249-uriad-skhvalyv-vidpravku-viiskovykh-do-tsentru-nato-ukraina-v-polschi>

95. **Липчанський М. Число боїв на фронті сягло 200 за добу - Генштаб** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1323-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1322-гу, добу на фронті зафіксовано 200 бойових зіткнень, із них 46 – відбили Сили оборони на Покровському напрямку та 32 – на Новопавлівському. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три райони зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, одну станцію РЕБ, одну радіолокаційну станцію, три склади та ще одну важливу ціль противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821954-chyslo-boiv-na-fronti-siahlo-200-za-dobu-henshtab>

96. **Лиса А. Звільнені з полону військові отримуватимуть 50 тис. грн на місяць** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила законопроект № 13637, який передбачає щомісячні виплати для звільнених із полону військових і має на меті надати необхідну фінансову підтримку й усунути бюрократичні перепони для воїнів, які борються за відновлення свого здоров'я. Документ передбачає: щомісячну виплату 50 тис грн військовим, які після звільнення з полону потребують стаціонарного лікування понад 30 днів; виплати здійснюватимуться протягом перших трьох місяців лікування; врегульовується порядок видачі довідок про травми чи захворювання, отримані під час перебування в полоні.

Нині такі виплати передбачали лише для військових, котрі отримали під час полону травми (поранення, контузії, каліцтва). Новий законопроект поширює цю підтримку і на тих, хто отримав або загострив тяжкі захворювання в умовах полону. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822373-zvilneni-z-polonu-viiskovi-otrymuvatymut-50-tys-hrn-na-misiats>

97. **Лиса А. Стало відомо, скільки країн доєдналися до програми PURL** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Як зазначив Президент України Володимир Зеленський під час спілкування з журналістами, для захисту від атак РФ Україні потрібно, щоб більше країн-партнерів долучилось до закупівель систем ППО через програму «PURL». Він акцентував, що РФ нищить енергетику й інфраструктуру України, тому Україна продовжує працювати з партнерами щодо захисту українського неба, закликаючи країни підключатись до програми PURL, через яку у США закуповуються системи ППО, а також ракети, передусім до «Patriot». Глава держави зазначив, що поки є 7 із 30 наших партнерських країн, які використовують саме цю програму. Він повідомив про розмову з Президентом Фінляндії Александром Стуббом і заплановані розмови з прем'єр-міністром Великої Британії Кіром Стармером і канцлером Німеччини Фрідріхом Мерцом; висловив вдячність уряду Нідерландів за виділені кошти в межах програми «PURL» і співпрацю у виробництві дронів і ракет; наголосив, що перші два пакети в межах цієї програми міститимуть ракети для систем ППО «Patriot» і «Himars».* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4822837-stalo-vidomo-skilky-krain-doiednalysia-do-prohramy-PURL>

98. **Літвин І. ВР погодила бронювання для нових працівників підприємств ОПК** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомила народна депутатка Галина Янченко, Верховна Рада України (ВР України) 09.10.2025 внесла зміни до законодавства (законопроект № 13335) щодо тимчасового бронювання військовозобов'язаних на підприємствах критичної*

інфраструктури та оборонно-промислового комплексу (ОПК), згідно з якими вони бронюються на 45 днів одразу з моменту підписання трудових договорів. За її словами, цей час дасть змогу людям пройти ВЛК, оформити документи та влаштуватися працювати на заводах, не ховаючись від ТЦК. Г. Янченко додала, що законопроект підготовлено разом із Мінстратегпромом та оборонними асоціаціями, щоб терміново вирішити проблему кадрового дефіциту на збройних підприємствах. Документ пропонує доповнити положення ст. 25 Закону «Про мобілізаційну підготовку та мобілізацію», що дозволяє бронювати військовозобов'язаних, які працюють на критично важливих підприємствах (визначених урядом), навіть якщо вони не мають військово-облікового документа, не перебувають на обліку, не оновили дані або перебувають у розшуку. Термін такого бронювання не може перевищувати 45 календарних днів, воно надається лише один раз на рік.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822337-vr-pohodyla-bronuivannia-dlia-novykh-pratsivnykiv-pidpryemstv-opk>

99. **Літвин І. ЄС виділяє 6,6 млн євро на підтримку українських медіа** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Європейський Союз запускає три нові проєкти для зміцнення незалежного медіасектора України. Із загальної суми 6,6 млн євро 3 млн підуть на проєкт «Передові та розслідувальні ЗМІ в Україні», що реалізують «Internews International» і «Фонд розвитку ЗМІ». Проєкт надасть гранти 40 медіа, що працюють на передовій, індивідуальне наставництво та навчання для 20 інших медіа, а також інституційну підтримку командам журналістів-розслідувачів, які викривають корупцію та воєнні злочини РФ. Ще 2 млн євро виділено на проєкт «Зміцнення стійкості незалежної, вільної та плюралістичної медіаекосистеми в Україні», який очолює організація «Репортери без кордонів» (RSF). Ініціатива надасть екстрену допомогу та захисне обладнання 400 журналістам, сприятиме стійкості ЗМІ через «Ініціативу журналістської довіри» та «Міжнародний фонд відновлення українських

ЗМІ» (IFRUM), виступатиме за включення ЗМІ до програми відновлення України. Також 1,65 млн євро виділять на проєкт «Розширення можливостей українських ЗМІ для сталого майбутнього», який координується «Інститутом масової інформації» та «Детектор медіа». Він сприятиме зміцненню регіональних і місцевих ЗМІ, протидії дезінформації та надаватиме юридичну, безпекову та професійну підтримку понад 500 журналістам через 15 новостворених регіональних медіахабів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4822604-yes-vydiliaie-66-mln-yevro-na-pidtrymku-ukrainskykh-media>

100. **Літвин І. Кабмін схвалив законопроект про збільшення видатків на 317 млрд** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив народний депутат, заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Ярослав Железняк, уряд ухвалив законопроект, яким пропонує збільшити загальний план видатків у 2025 р. з 4,337 трлн грн до 4,654 трлн грн. Кошти підуть на потреби сектора безпеки та оборони. Водночас видатки на цей сектор можуть зрости ще більше, оскільки крім безпосереднього збільшення фінансування оборонних статей бюджету уряд планує урізати фінансування деяких інших програм. Також законопроект передбачає збільшення плану доходів на 20 млрд грн, а граничного обсягу дефіциту бюджету - на 294 млрд грн. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/economics/4821451-kabmin-skhvalyv-zakonoproiekt-pro-zbilshennia-vydatkiv-na-317-mlrd>

101. **Літвин І. Путін зробив заяву про «успіхи» РФ на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що глава Кремля В. Путін під час виступу на Валдайському форумі зробив вкид про Куп'янськ, Покровськ і Костянтинівку, заявивши, що війська РФ «взяли їх під контроль». Також він додав, що угруповання «Центр» нібито зайшло в Красноармійськ (назва Покровська до 2016 р.). Наголошено, що раніше Президент України

Володимир Зеленський заявив, що українські підрозділи захищають російських окупантів, які пробралися в Куп'янськ. За його словами, ворог у місті буде знищений. Кілька днів тому місто закрили на в'їзд і виїзд для того, щоб провести контрдиверсійну операцію. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/russia/4820598-putin-zrobyv-zaiavu-pro-uspikhy-rf-na-fronti>

102. **Літвин І. П'ять країн НАТО відбудують реабілітаційні центри для військових в Україні** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. Як повідомила пресслужба НАТО, в ході операції «Реноватор» у рамках Комплексного пакета допомоги (CAP) НАТО для України планується відбудувати п'ять військових реабілітаційних центрів в Україні, включаючи ті, що постраждали від російських ударів. Кожен учасник програми – Литва, Норвегія, Швеція, Велика Британія, Латвія – очолить відбудову одного з п'яти військових реабілітаційних центрів, а НАТО забезпечуватиме загальну координацію та керівництво проектом. Вказано, що розпочата у 2023 р. операція «Реноватор» здійснюється у співпраці з Україною. Маючи бюджет у 100 млн євро – підтримує координацію надання обладнання, медичної підготовки та робіт із відновлення інфраструктури. Проект сприяв проведенню рятувальних операцій, протезуванню та навчанню українських медичних спеціалістів, включаючи лікарів, психологів і фізіотерапевтів, а також – проведенню будівельних робіт і наданню обладнання, що покращує можливості України піклуватися про поранених військовослужбовців. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4821809-piat-krain-nato-vidbuduuit-reabilitatsiini-tsentry-dlia-viiskovykh-v-ukraini>

103. **Літвин І. РФ найбільше тисне на двох напрямках – Генштаб** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1316-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України.

Зазначено, що за минулу, 1315-ту, добу на фронті зафіксовано 155 бойових зіткнень. На Покровському напрямку захисники України зупинили 51 атаку армії РФ, на Новонапівському – 24. Ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили один район зосередження особового складу, озброєння та військової техніки ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820022-u-henshtabi-rozpovily-scho-vidbuvaietsia-na-fronti>

104. **Літонінський В. Дрони та інтеграція. Зеленський на саміті ЄС** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського щодо підсумків його зустрічей зі світовими лідерами (президенткою Європейської комісії (ЄК) Урсулою фон дер Ляйєн, президентом Європейської ради (ЄР) Антоніу Коштою, прем'єр-міністеркою Данії Метте Фредеріксен та ін.) на полях саміту Європейського політичного співтовариства у Копенгагені. За словами глави держави, предметно обговорили: підтримку євроінтеграції України та відкриття першого кластера разом із Молдовою, готовність України приєднатися до ініціативи «Стіна дронів» і поділитися власним досвідом, використання заморожених російських активів і нові фінансові інструменти для підтримки України, важливість ухвалення 19-го пакета санкцій ЄС проти РФ. Як зазначив В. Зеленський, на зустрічі з Генеральним секретарем НАТО Марком Рютте йшлося про протидію російським провокаціям, наповнення ініціативи «PURL» новими внесками та плани щодо наступної зустрічі у форматі «Рамштайн». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820629-drony-ta-intehratsiia-zelenskyi-na-samiti-yes>

105. **Літонінський В. Стіна проти дронів. Захист ЄС від Росії** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що після серії вторгнень у повітряний простір над Європою на саміті Європейського Союзу (ЄС) у Копенгагені обговорюватиметься створення багаторівневої стіни проти дронів для виявлення, відстеження та знищення дронів, які може запускати

РФ. Десять членів ЄС уже підтримали ідею, проте поки неясно, як саме виглядатиме ця стіна і як фінансувати її створення. Скептики вважають, що вона поки більше нагадує піар-хід, а не план, а східні члени ЄС уже вживають власних заходів із захисту від російських безпілотників. Експерти ж указують на складність її створення вздовж східного кордону ЄС, адже у європейському повітряному просторі перебуває значна кількість пасажирських і вантажних літаків, що багаторазово збільшує ризики. Головне завдання ЄС зараз — домовитися, хто відповідатиме за координацію й як синхронізувати існуючі національні та регіональні ініціативи на загальноєвропейському рівні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4820258-stina-proty-droniv-zakhyst-yes-vid-rosii>

106. Ліхачов В. План Трампа для Гази: історичний шанс на мир чи чергова ілюзія? [Електронний ресурс] / В'ячеслав Ліхачов // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. *Приділено увагу оголошенню Президентом США Дональдом Трампом і Прем'єр-міністром Ізраїлю Біньяміном Нетаньягу попередньої згоди щодо мирного плану для Гази. План передбачає негайне припинення вогню, обмін заручників на ув'язнених, поступове виведення ЦАХАЛ, демілітаризацію Гази та формування міжнародної адміністрації без участі ХАМАС. Водночас у документі є положення, які викликають суперечки: гарантії безпеки бойовикам, дострокове виведення військ і ризик втрати Нетаньягу підтримки всередині країни. Попри сумніви та політичні ризики, навіть часткова реалізація плану може означати звільнення заручників і тимчасове зниження рівня насильства. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/plan-trampa-dlja-hazi-istorichnij-shans-na-mir-chi-cherhova-iljuzija-.html>*

107. Лобовко В. Масштабна допомога на підході: хто отримає по 19,4 тисячі гривень на зиму [Електронний ресурс] / Валерій Лобовко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що багатьом громадянам буде доступною допомога від Агентства Організації Об'єднаних Націй у справах біженців (УВКБ ООН) у межах підготовки до*

осінньо-зимового сезону 2025 – 2026 рр. Вказано, що програму реалізують у партнерстві з урядом України, Пенсійним фондом України (ПФУ) та Міністерством соціальної політики, сім'ї та єдності. Зокрема, організація спрямує 100 млн доларів на виплати домогосподарствам, які знаходяться у 20-кілометровій зоні від фронту чи кордону, а також у громадах, що найбільше постраждали від бойових дій. Йдеться про 359 тис. громадян з-поміж вразливих категорій населення. Зазначено, що кожне домогосподарство отримає 19,4 тис. грн для покриття сезонних витрат: купівлі теплого одягу, твердого палива чи інших базових потреб у холодний період. Окремо УВКБ ООН планує виділити 15 млн доларів на підготовку житла до зими. Також у планах утеплення труб і модернізація систем централізованого опалення, що повинно зменшити втрати тепла та витрати домогосподарств. Це стосується, передусім, місць тимчасового проживання для людей, які залишили свої домівки через бойові дії. Текст: <https://fakty.ua/461250-masshtabnaya-pomocsh-na-podhode-kto-poluchit-po-19-4-tysyach-griven-na-zimu>

108. **Лутович Д. Європа і НАТО очікують велику війну з РФ: наскільки готові до неї європейці, — BBC (фото) [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. У керівництві НАТО заявили, що РФ вже веде проти Альянсу гібридну війну та одночасно готується до можливості масштабного конфлікту. Вказано, що різке зростання інцидентів із порушенням повітряних кордонів країн-членів НАТО спровокувало напруженість у Європі та викликало стурбованість довгостроковими планами Кремля. За словами західних експертів, російська економіка дедалі більше мобілізується під потреби війни, що сприяє нарощуванню військового потенціалу країни, однак ознак неминучого вторгнення — таких як масове перекидання військ — поки що не спостерігається. На думку аналітиків, для підготовки до війни проти НАТО РФ знадобиться кілька років. Журналісти "BBC" зібрали основні питання, пов'язані з готовністю Європи до можливої великої війни, і проаналізували**

позиції сторін. Розглянуто, чому країни Балтії називають імовірним театром бойових дій, як НАТО збирається воювати з РФ, чи є у НАТО боєздатна армія, а також фактор ядерної зброї, роль США і самостійність Європи. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727008-rf-i-yevropa-nato-mozhe-zibrati-armiyu-v-3-2-mln-osib-detali>

109. **Лутович Д. Піар-акція від чиновників ЄС: чому проєкт "стіни дронів" не буде реалізовано, — Bloomberg** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. На думку аналітиків "Bloomberg", ЄС навряд чи зможе найближчим часом реалізувати план зі створення так званої "стіни дронів" уздовж східного флангу НАТО. Ця ініціатива більше схожа на політичну піар-акцію, ніж на технічно й організаційно здійснений проєкт. Вказано, що ажіотаж навколо безпілотників ризикує затьмарити серйознішу проблему: Європа практично повністю залежить від США у сфері протиракетної оборони (ПРО) дальнього радіусу дії. Так, Президент Латвії Едгар Ринкевич нагадав, що технологія розвивається настільки стрімко, що проєкти, актуальні у 2024 р., можуть застаріти вже в жовтні 2025 р. За його словами, будівництво "стіни дронів" слід було починати "рік або два тому". Зауважено, що держави ЄС мають протягом найближчих двох місяців подати проєкти, які можуть претендувати на кошти кредитного фонду в розмірі 150 млрд євро, однак нові джерела фінансування з'являться тільки з початком наступного бюджетного циклу — у 2028 р. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726701-ppo-yevropi-stina-droniv-na-kordonah-yes-zalishayetsya-piar-akciyeyu-detali>

110. **Лутович Д. 150 поїздів для ЗСУ: як бюрократи ЄС гальмують постачання зброї в Україну, — генерал** [Електронний ресурс] / Дмитро Лутович // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. За повідомленням "Defense News", командувач Центру оперативно-транспортної підтримки Франції бригадний генерал Ф. Феола заявив про серйозні бюрократичні перешкоди, що заважають оперативному

переміщенню військ і військової техніки до Східної Європи. Вказано, що у Європі визнають необхідність прискорити військову мобільність, однак логістика все ще скута бюрократичними бар'єрами та інфраструктурними проблемами, а процедури узгодження, як і раніше, затягуються. Зауважено, що транспортна мережа в Європі важлива і для України, оскільки тут ідеться про своєчасне постачання озброєння та військової техніки на потреби ЗСУ. Водночас у Франції вже роблять спроби систематизувати процес: розробляється цифрова карта оптимальних маршрутів для військових ешелонів, щоб оперативно оцінювати придатність шляхів і мінімізувати час на узгодження. За словами військових, потрібна політична воля на рівні ЄС і національних урядів, щоб зняти бар'єри, які залишилися, і забезпечити дійсно швидку військову логістику. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727401-viyskova-logistika-byurokrati-yes-zavazhayut-postachannyu-zbroji-zsu-detali>

111. **Любаров М. Вперше в історії НАТО: ВМС України отримали ключову роль у військових навчаннях** [Електронний ресурс] / М. Любаров // Львів. Пошта. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що військово-Морські Сили Збройних Сил України (ВМС ЗСУ) вперше в історії НАТО отримали ключову роль у навчаннях «REPMUS/Dynamic Messenger 2025», що відбулись в Португалії. Українські моряки планували та управляли силами умовного противника. Вказано, що участь у навчаннях взяли понад 20 країн Альянсу, які відпрацьовували взаємодію з безпілотними системами, зокрема у сфері координації ударів і протидії загрозам на морі. Особливістю цьогорічних навчань стала інтеграція безпілотних платформ у бойову систему «DELTA», що застосовується ЗСУ.* Текст : <https://www.lvivpost.net/suspilstvo/vpershe-v-istoriyi-nato-vms-ukrayiny-otrymaly-klyuchovu-rol-u-vijskovykh-navchannyah/>

112. **Максим Ткаченко: Уряд і Парламент працюють над тим, щоб закласти якомога більше коштів на програми «Оселя і «Відновлення в бюджеті 2026 року** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради

України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань прав людини, деокупації та реінтеграції тимчасово окупованих територій, голова робочої групи ТСК Верховної Ради України (ВР України) з питань житла для внутрішньо переміщених осіб (ВПО) Максим Ткаченко, уряд вніс зміни до програм державної допомоги для ВПО та осіб на прифронтових територіях, і держава вперше компенсувала частину іпотеки за програмою «ЄОселя» для ВПО. Він наголосив, що зараз ведеться активна робота, щоб у бюджеті наступного року закласти якомога більшу суму на реалізацію програм «ЄОселя» та «ЄВідновлення». За його словами, поки що в проєкті бюджету на 2026 р. закладено гроші на житло тільки для військовослужбовців і для ВПО. На його думку, державна підтримка реально працює і змінює життя тисяч переселенців, але цей досвід необхідно масштабувати, адже у нас мільйони українців втратили житло чи мають пошкоджені помешкання через повномасштабну агресію РФ. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387305>

113. **Марія Мезенцева-Федоренко: Україна залишається у фокусі уваги осінньої сесії ПАРЄ** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Як повідомила народна депутатка, заступниця голови парламентського Комітету з питань інтеграції України до ЄС, голова делегації України в ПАРЄ Марія Мезенцева-Федоренко, у Страсбурзі стартувала осіння сесія Парламентської асамблеї Ради Європи (ПАРЄ), і кожен день її роботи наповнений українськими питаннями. На її думку, РФ нині своїми діями «тестує» ст. 5 НАТО і загалом випробовує терпіння урядів та армій Європи. Вона додала, що як членкиня Комітету з питань рівності та недискримінації мала змогу з колегами у ПАРЄ обстоювати позицію України щодо прав нацменшин. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387349>

114. **Микитюк В. путін підготував жорстку відповідь на використання Європою російських активів для допомоги Україні: про що йдеться** [Електронний ресурс] / Вікторія Микитюк // Fakty.ua : [вебсайт]. –

2025. – 4 жовт. — Електрон. дані. За повідомленням «Bloomberg», очільник Кремля підписав указ, що дозволяє продаж державних активів за спеціальною процедурою, щоб пришвидшити реалізацію різних компаній. Указ обмежує передпродажну оцінку терміном до 10 днів та прискорює державну реєстрацію права власності, й призначений для відповіді на санкції проти РФ. За словами особи, близької до уряду, РФ може націоналізувати та швидко продати активи, що належать іноземним компаніям, у відповідь на будь-які кроки Європи щодо використання російських активів за кордоном. Вказано, якщо Європейський Союз (ЄС) почне конфісковувати російські активи, Москва може відповісти симетричними заходами. Йдеться про сотні західних компаній, що працюють у різних секторах. Повідомлено, що ЄС запропонував план, який не означатиме захоплення активів, а претензії РФ, якщо вони виникнуть у майбутньому, будуть гарантовані; Москва отримає кошти назад, якщо погодиться компенсувати Україні збитки, завдані війною. Текст: <https://fakty.ua/460897-putin-podgotovil-zhestkij-otvet-na-ispolzovanie-evropoj-rossijskih-aktivov-dlya-pomocshi-ukraine-o-chem-idet-rech>

115. Москаленко Ю. Більшість українців вважають, що Україна зробила недостатньо для підготовки до вторгнення РФ – опитування [Електронний ресурс] / Юлія Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Йдеться про те, що 81 % українців вважають, що держава зробила недостатньо для підготовки до повномасштабного вторгнення РФ, як свідчить опитування Київського міжнародного інституту соціології (КМІС), проведене у вересні 2025 р. Цей показник залишається незмінним уже пів року: 37 % кажуть про «скоріше недостатні» зусилля, 44 % — про «абсолютно недостатні». Лише 16 % вважають підготовку достатньою, з них лише 2 % — повністю. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/bilshist-ukrajintsivi-vvazhajut-shcho-ukrajina-zrobila-nedostatno-dlja-pidhotovki-do-vtorhnennja-rf-opituvannja.html>

116. Москаленко Ю. У Києві збільшилося число постраждалих, а формат навчання у школах частково змінили [Електронний ресурс] / Юлія

Москаленко // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Повідомлено, що внаслідок масованого ракетного обстрілу Києва кількість постраждалих зростає до 12 осіб. За словами міського голови Віталія Кличка, вісім людей госпіталізовано, ще чотири отримують допомогу амбулаторно. У Київській міській державній адміністрації (КМДА) повідомили, що в умовах відсутності електроенергії та водопостачання у частині столиці школи та дитсадки на лівому березі, а також окремі освітні заклади в інших районах функціонують як Пункти незламності. Там забезпечено світло, тепло, воду, можливість зарядити пристрої та укриття. Навчання організовано у змішаному форматі: за наявності електрики вчителі проводять онлайн-заняття, за її відсутності учні отримують завдання для самостійного виконання. Водночас КМДА рекомендує батькам залишати дітей удома, а роботодавцям — дозволити дистанційну роботу співробітникам, які мають дітей шкільного чи дошкільного віку. Обстріл Києва став частиною чергової хвилі масованих атак РФ по українських містах, унаслідок яких також постраждали Дніпропетровська та інші області. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/u-kijevi-zbilshilosja-chislo-postrazhdalikh-a-format-navchannja-u-shkolakh-chastkovo-zminili.html>

117. **«Муфтії Криму» визнав, що кримськотатарська мова в Криму «хоч якось» зберігається в мечетях** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що кримськотатарська мова в окупованому Криму «хоч якось» збереглася в мечетях, і сьогодні проблема рідної мови кримських татар в окупованому регіоні справді стоїть гостро. З цією та іншими заявами в інтерв'ю для підконтрольного російським окупантам кримськотатарському телеканалу «Міллет» виступив так званий «муфтії мусульман Криму», державний зрадник-колаборант Емірالی Аблаєв. При цьому розмова з журналісткою телеканалу велася кримськотатарською мовою, з дублюванням субтитрами російською. На додачу Е. Аблаєв заявив, що в окупованому Криму діє «велика кількість релігійних сект, які розділяють кримськотатарський народ,

розкладаючи зсередини релігію і націю», і назвав її «спадщиною України». При цьому він заявив, що робота підконтрольної окупантам міжконфесійної ради «Мир – Дар Божий», співголовою якої він є, буцімто дозволяє зберегти добрі міжнаціональні відносини в окупованому Криму. Текст: https://risu.ua/muftij-krimu-viznav-shcho-krimskotatarska-mova-v-krimu-hoch-yakos-zberigayetsya-v-mechetyah_n159338

118. На Львівщині стартувало четверте паломництво військовослужбовців на гору Афон [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. *За повідомленням Львівської обласної ради, 26 військових і ветеранів із Львівщини вирушили 6 жовтня у паломництво на гору Афон у Греції. Це – четверта мандрівка в межах проєкту “Духовна перемога” для військовослужбовців і ветеранів російсько-української війни. Ініціатива покликана допомогти українським воїнам відновити внутрішню силу, душевний спокій та пройти шлях духовного очищення після важких випробувань війни. Традиційно учасники паломництва матимуть змогу відвідати монастирі на Афоні, взяти участь у щоденних Богослужіннях, духовних бесідах із монахами, а також пройти групові та індивідуальні сесії з психологами для подолання посттравматичного синдрому. Організатором проєкту є Благодійний фонд Ореста і Христини Кавецьких “КАВА”, за підтримки Львівської обласної ради, Львівської обласної військової адміністрації, Благодійного фонду сім’ї Доскіч, Сергія Бадяка, Агрогрупи «УЛАР», компанії «Карпатські Мінеральні Води» та інших благодійників.* Текст: https://risu.ua/na-lvivshchini-startovalo-chetverte-palomnictvo-vijskovosluzhbovciv-na-goru-afon_n159340

119. На Харківщині розмінували рекордну ділянку сільськогосподарських земель у понад 1700 гектарів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, розмінування сільськогосподарських земель — це критично важливо для відновлення*

безпечної роботи аграріїв і забезпечення продовольчої безпеки. За інформацією Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства України, на Харківщині в межах державної програми компенсації вартості розмінування сільськогосподарських земель повернули до використання угіддя площею понад 1700 гектарів. На сьогодні це найбільша ділянка, розмінована оператором протимінної діяльності в межах цієї програми. Під час розмінування сапери виявили протитанкові міни ТМ-62ПЗ та некеровані авіаційні ракети С-8. Сапери працювали на ділянці п'ять місяців — з травня по вересень 2025 р. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387382>

120. **Наріжна В. Радіодиктант національної єдності 2025: оголосили авторку та читачку** [Електронний ресурс] / Вероніка Наріжна // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Повідомлено, що у 2025 р. Всеукраїнський радіодиктант національної єдності традиційно відбудеться до Дня української писемності та мови — 27 жовтня об 11: 00. Трансляцію можна буде слухати й дивитися на всіх платформах «Суспільного» в Україні та за кордоном. Авторкою цьогорічного тексту стала письменниця, перекладачка й науковиця Євгенія Кузнєцова, текст диктанту прочитає народна артистка України Наталія Сумська. Текст: <https://zn.ua/ukr/CULTURE/radiodiktant-natsionalnoji-jednosti-2025-oholosili-avtorku-ta-chitachku.html>

121. **Наступного року військовим можуть урізати зарплати – нардеп** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що у проєкті Державного бюджету на 2026 рік закладається суттєве скорочення фінансування на виплату зарплат військовослужбовцям порівняно з поточним роком. За словами народного депутата України Ярослава Железняка, мова йде про зменшення на близько 280 млрд грн і торкнеться не лише закупівель озброєння, а й грошового забезпечення самих військових. "Єдина категорія, у якій заробітна плата не змінювалася всі ці роки, - це військові. І влада, чітко розуміючи наслідки своїх дій, закладає менше коштів навіть не на підручники - а на зарплати. Це

означає, що сотні тисяч військовослужбовців, які не мають права звільнитися чи перевестися, продовжать отримувати по 20 тисяч гривень. І це - при тому, що вони виконують найнебезпечнішу роботу", - наголосив народний обранець. Текст : https://gazeta.ua/articles/economics/_nastupnogo-roku-vijskovim-mozhut-urizati-zarplati-nardep/1232284

122. **Не залишені наодинці: зустрічі з родинами військовополонених і зниклих безвісти оборонців** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що Регіональні робочі групи Координаційного штабу продовжують активну роботу. Зокрема у Чернівецькій, Полтавській та Хмельницькій областях відбулися зустрічі з родинами військовополонених і зниклих безвісти оборонців під головуванням представників Уповноваженого ВР України з прав людини — Ірини Ісепенко, Владислава Носенка, Оксани Кізаєвої. Зауважено, що фахівці відповіли на запитання родин, пояснили механізми розшуку та повернення військових, порядок встановлення їхнього статусу, захист прав сімей та інші важливі аспекти. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387308>

123. **Несходовський І. Європейський пакет розчарування** [Електронний ресурс] / Ілля Несходовський // Дзеркало тижня. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано 19-ий пакет санкцій Європейського Союзу проти РФ, який, попри заяви про «посилення тиску», виявляється надто м'яким і запізнілим. Піддано критиці поступову стратегію ЄС, що дозволяє Кремлю адаптуватися й продовжувати фінансувати війну, зокрема завдяки прибуткам від експорту скрапленого природного газу (СПГ), який Європа досі активно купує. Текст: <https://zn.ua/ukr/europe/jeuropejskij-paket-rozcharuvannja.html>

124. **Носальська І. Знеструмлення ЧАЕС та ЗАЕС: нові форми ядерного терору РФ** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про*

безпрецедентну небезпеку, в якій через військові дії РФ опинилася Запорізька АЕС, що наразі перебуває у режимі живлення від резервних дизель-генераторів, а також – про блекаут через російську атаку на Чорнобильській атомній електростанції (ЧАЕС). На думку експертів, мета РФ щодо ЗАЕС має політичний характер: створити кризу, котра дозволить окупантам затвердити контроль над цим об'єктом; РФ навмисно знеструмила станцію, створюючи ядерну кризу. Фахівці наголошують, що росіяни нині апробовують нову військову технологію: удари не по самих атомних станціях, а по містак-супутниках, як це сталося зі Славутичем. Зауважено, що співпадіння у часі знеструмлення конфайменту ЧАЕС з надзвичайною ситуацією на ЗАЕС не є випадковим. Як наголосив Президент України Володимир Зеленський, кожен день затягування РФ війни, відмови від припинення вогню, постійні удари по всіх об'єктах енергетики включно з тими, від яких залежить безпека атомних станцій та іншої ядерної інфраструктури, - це глобальна загроза; в Україні розташовані п'ять атомних станцій, і кожна з них може бути мішенню для РФ. На переконання глави держави, від країн Європи, США, країн Групи семи і Групи двадцяти потрібне сильне реагування та відповідний тиск на РФ із метою захисту життя. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820837-znestrumlennia-chaes-ta-zaes-novi-formy-yadernoho-teroru-rf>

125. Носальська І. Лабораторія перемир'я: угода по Газі є, Нобеля для Трампа немає [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Ізраїль і «ХАМАС» узгодили перший етап мирного плану з 20 пунктів, що його оголосив Президент США Д. Трамп під час зустрічі з прем'єр-міністром Б. Нетаньяху. Зауважено, що цей план на сьогодні є єдиним шляхом можливого встановлення миру на Близькому Сході, оскільки його повне здійснення, включаючи 20-ий пункт про самовизначення палестинського народу, означатиме створення арабської палестинської держави, що мирно співіснуватиме з Ізраїлем. Наголошено, що Д. Трамп дійсно доклав чимало зусиль для реалізації цього плану та, попри те, що цьогорічна «нобелівка»

дісталася не йому, з дистанції сходити не збирається. Наведено коментарі політтехнолога В. Небоженка про готовність Д. Трампа направити у сектор Газа 200 американських командос для забезпечення наступних етапів миру, про малоймовірність сталого близькосхідного миру та необхідність ретельно спостерігати, як відбувається мирний процес, тому що таку ж модель мирного процесу буде запропоновано й Україні. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4822757-laboratoriia-peremyria-uhoda-po-hazi-ye-nobelii-dlia-trampa-nemaie>

126. **Носальська І. Не смішіть наші Томагавки: Кремлю немає чим крити заяви Трампа** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що у відповідь на заяву Президента США Дональда Трампа про те, що він у кроці від виділення Україні крилатих ракет великої дальності «Томаhawk», Кремль погрожує черговою ескалацією. Окреслено спроби Москви відмовити Вашингтон від передачі Україні сучасного озброєння та з'ясовано, чим викликана рішуча позиція Д. Трампа по відношенню до України. На думку публіциста В. Портникова, Д. Трамп нині чітко здійснює передвиборчі обіцянки: спочатку він намагався домовитися з Путіним, пропонував йому найвигіднішу для Москви угоду – заморожку бойових дій в Україні по лінії зіткнення, а також зняття або послаблення санкцій і спільний бізнес, але після зриву цього плану в Анкориджі – змушений був приступити до другої його частини – «озброєння України до зубів». При цьому нова жорстка стратегія Д. Трампа щодо РФ є об'єктивною: адже його республіканські виборці тепер теж вимагають від США посилення військової допомоги Україні. Наведено тези зі статті експерта Міжнародного інституту стратегічних досліджень (IISS) Н. Гулд-Девіса, де акцентовано, що війна РФ проти України вступила у більш небезпечну фазу – коли час більше не грає на користь Москви, та виокремлено чотири особливості цієї фази. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4822429-ne-smishit-nashi-tomahavky-kremlui-nemaie-chym-kryty-zaiavy-trampa>

127. **Носальська І. Перетворення з бензоколонки на каністру: Україна доб'є російські НПЗ** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що українські дінстрайки вибили більше третини російської нафтопереробки. Наведено коментарі Командувача Сил безпілотних систем ЗСУ Роберта Бровді (Мадяр) щодо уражених за вересень цілей на території РФ. Він акцентував, що після масованих ударів українських дронів по нафтовій інфраструктурі РФ опинилася в безпрецедентній кризі та переходить на імпорту бензину. Почне закуповувати бензин у Китаї, Південній Кореї та Сінгапурі; обнулить мита та доплачуватиме імпортерам із бюджету; збільшить постачання з Білорусі. Вказано, що близько 60 % ударів по російській території здійснюють українські безпілотники «Fire Point FP-1», які з меншим корисним навантаженням можуть досягати мети на відстані 1500 км; вони мають складне програмне забезпечення, стійке до перешкод, створюваних засобами РЕБ ворога. З'явилася інформація, що українські військові застосовують і вітчизняні далекобійні ракети FP-5 «Фламінго». За словами експертів, справжні величезні проблеми з паливом у РФ ще попереду. Удари України по НПЗ повинні довести російську економіку до колапсу.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4821499-peretvorennia-z-benzokolonky-na-kanistru-ukraina-dobie-rosiiski-npz>

128. **Носальська І. Право сили: Україна дочекається Tomahawk, бо перемагає Росію** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. *Розглянуто причини зміни американської офіційної риторики щодо РФ і України на фоні дедалі вдаліших українських дінстайків (далекобійних ударів) дронами по РФ і тимчасово окупованих територіях (ТОТ), а також в умовах стабільності фронту. Так, Президент США Дональд Трамп санкціонував далекобійні удари України по РФ, а віцепрезидент США Джей Ді Венс заявив, що Білий дім обговорює продаж Європі далекобійних ракет «Tomahawk» для передачі Києву. Зазначено, що ці ракети можна запускати не лише з кораблів: у США для*

цього створили мобільні наземні стартові комплекси «Typhon» та інші пускові установки. За висновками Інституту вивчення війни (ISW), Кремль всіляко намагається утримати США від постачання Україні «Tomahawk», проте грозити США відкрито Москва боїться, тому активно погрожує країнам Європи на випадок, якщо ті почнуть збивати російські повітряні цілі.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820176-pravo-syly-ukraina-dochekaietsia-Tomahawk-bo-peremahaie-rosiui>

129. **Носальська І. У США настав черговий шатдаун: що це означає для України** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Розглянуто причину чергового шатдауну в США - часткового припинення фінансування держсектору через неприйняття Конгресом бюджету; з'ясовано, чому на зустрічі Президента США Д. Трампа з демократами не було досягнуто домовленості; що означатиме шатдаун для України. Вказано, що призупинення фінансування США не матиме для України кардинального значення, оскільки ключові шляхи фінансування вже перекриті, а пакети допомоги колишнього Президента США Джо Байдена – вичерпано. При цьому постачання зброї Україні зі США продовжується за програмами «PDA» й «USAI», за рахунок раніше схвалених фондів. Україна отримує озброєння й через програму «PURL», яка передбачає передачу озброєнь, придбаних європейськими союзниками. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820529-u-ssha-nastav-cherhovyi-shatdaun-scho-tse-oznachaie-dlia-ukrainy>

130. **Обговорили подальші кроки законопроектної роботи** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. Повідомлено, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики відбулася робоча нарада щодо подальших кроків законопроектної роботи Комітету. Зокрема, було вказано на необхідність прийняття у другому читанні та в цілому проекту Закону України «Про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо вдосконалення системи

управління об'єктами інженерної інфраструктури меліоративних систем державної власності», реєстр. № 7577, який потрібен для подальшої реалізації реформи гідротехнічної меліорації земель. Також обговорили необхідність подальшої розбудови мережі аквакультури та рибогосподарських підприємств для забезпечення продовольчої безпеки. Приділили увагу проєкту Закону України «Про внесення змін до деяких законів України щодо приведення регулювання у сфері ветеринарної медицини та у сфері благополуччя тварин у відповідність до актів права Європейського Союзу», реєстр. № 12285-д, який опрацьовується в Комітеті разом із експертами та профільними організаціями для розгляду в другому читанні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387234>

131. Окупанти безоплатно передали старовинний храм у Херсонесі Російській Православній Церкві [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що окупаційне міжрегіональне територіальне управління Росмайна в Криму та Севастополі передало у власність Херсонеському чоловічому монастирю релігійну споруду середини XIX ст. – храм семи священномучеників Херсонеських. Ця релігійна споруда – перша будівля в ансамблі Свято-Володимирського кафедрального собору на території музею-заповідника “Херсонес Таврійський”. За інформацією окупаційної влади, храм передали в безоплатне користування православній парафії Херсонеського собору в ім'я рівноапостольного князя Володимира міста Севастополя Сімферопольської та Кримської єпархії РПЦ. За даними спеціалізованих ресурсів, окупанти перейменували вказану парафію на Свято-Володимирський Херсонеський чоловічий монастир міста Севастополя Сімферопольської та Кримської єпархії РПЦ. Нагадано, що окупаційна влада заявила про прийняття заповідника “Херсонес Таврійський” у федеральну власність РФ ще 2015 р., майже одразу після анексії Криму. У відповідь Міністерство закордонних справ (МЗС) України висловило обурення щодо цього, наголосивши, що вчинення РФ будь-яких дій на ТОТ України, спрямованих, зокрема, на зміну

юрисдикції щодо об'єктів культурної, індустриальної та технічної спадщини України, є прямим порушенням суверенних прав України, а також загальновизнаних норм і принципів міжнародного гуманітарного права. Текст: https://risu.ua/okupanti-bezoplatno-peredali-starovinnij-hram-u-hersonesi-rosijskij-pravoslavnij-cerkvi_n159363

132. **Олександр Корнієнко: Візити до України під час війни — прояв сміливості та підтримки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із делегацією Комітету з європейських справ Національної Ради Словацької Республіки на чолі з Головою Комітету Яном Ференчаком. О. Корнієнко проінформував делегацію Парламенту Словацької Республіки про поточну безпекову ситуацію в Україні: щоденні атаки дронами та ракетами, руйнування інфраструктури, цивільних об'єктів і житла по всій країні. «росія запускає понад 500 повітряних цілей — шахедів та ракет — за одну ніч по містах нашої держави. Це пряме свідчення того, що путін не прагне зупинятися. Тому важливо посилювати протидію його злочинам, зокрема шляхом санкцій. Цінуємо підтримку Словаччиною всіх пакетів санкцій ЄС проти росії», — наголосив Перший віцеспікер українського парламенту. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387422>

133. **Олександр Корнієнко: Україна має значну підтримку на євроінтеграційному треці** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у Діалозі високого рівня: економіка України на шляху до ЄС. Зазначено, що міжнародні лідери, парламентарії, урядовці, представники бізнесу та академічних спільнот обговорили низку питань, що стосуються української економіки в контексті членства нашої держави в ЄС (ЄС). Зокрема, що очікувати бізнесу — які виклики з'являться

разом із можливостями. Перший віцеспікер наголосив на великому значенні широкого обговорення вступу України до ЄС, обміну думками щодо реформ і можливостей для країни й бізнесу. О. Корнієнко подякував Комісару ЄС з питань розширення Марті Кос та міністру у справах Європи Королівства Данія Марі Б'єрре за те, що в ці дні вони були разом із українцями. «Відчуваємо значну підтримку євроінтеграційного треку України. Очікуємо наступних етапів та рішень, що цьому сприятимуть», — сказав він. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387347>

134. Олександр Корнієнко: Україна продовжує виконувати всі необхідні кроки для вступу нашої держави до Європейського Союзу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко 2 жовтня провів зустріч із делегацією Генерального директорату Європейської Комісії з питань розширення та сусідства (DG NEAR). Сторони обговорили низку законопроектів, важливих для євроінтеграційного шляху України. «Наша держава віддана своєму європейському курсу. Приведення законодавства у відповідність до стандартів ЄС та зміцнення інституційної стійкості залишаються нашим найвищим пріоритетом», — наголосив О. Корнієнко. За його словами, Верховна Рада України продовжує активно працювати над реформами у межах Плану «Ukraine Facility» та виконувати всі необхідні кроки для вступу нашої держави до ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387384>

135. Олександр Санченко: Тільки 10 % молодих українців заявили, що хочуть виїхати за кордон для постійного проживання [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань гуманітарної та інформаційної політики Олександр Санченко, Рада з молодіжних питань при Президентові України разом із цифровою платформою U-Report нещодавно

провели опитування щодо того, як дозвіл на вільний виїзд чоловіків від 18 до 22 років впливає на плани цієї вікової категорії наших громадян. З його слів, тільки 10 % опитаних заявили, що хочуть виїхати за кордон для постійного проживання. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387381>

136. **Очілниця МКСК обговорила з послом Швейцарії розвиток культурно-гуманітарної співпраці** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що т.в.о. міністра культури та стратегічних комунікацій (МКСК) Тетяна Бережна разом із міністром закордонних справ Андрієм Сибігою зустрілися з Надзвичайним і Повноважним Послом Швейцарської Конфедерації в Україні Феліксом Бауманном та обговорили розвиток культурно-гуманітарної співпраці. Т. Бережна ознайомила посла Швейцарії з ключовими підсумками Конференції з питань відновлення України (URC2025) у Римі, де були представлені культурні ініціативи, зокрема Український фонд культурної спадщини та Альянс культурної стійкості. Водночас українська сторона висловила занепокоєння щодо виступів російських культурних діячів у Швейцарії, наголосивши на важливості недопущення поширення пропаганди, що суперечить цінностям миру та взаємоповаги, які поділяє міжнародна спільнота. Своєю чергою Ф. Бауманн проінформував про пріоритети Швейцарії у підтримці України, розповів про видання «Культурний профіль громад Сумщини», що вийшло з друку за підтримки швейцарської сторони, та запевнив у подальшій допомозі з боку його країни. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4045051-ocilnica-mksk-obgovorila-z-poslom-svejcarii-rozvitok-kulturnogumanitarnoi-spivpraci.html>

137. **Павловський А. Соціальні виплати-2026: між реальною інфляцією та урядовими ілюзіями** [Електронний ресурс] / Андрій Павловський // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. Проаналізовано соціальні аспекти проєкту Державного бюджету України на 2026 рік, наголошуючи на його суперечливому характері. Попри декларований акцент на обороні, освіті, медицині та соціальному захисті, документ

виявляється далеким від реальності через занижені соціальні стандарти, недооцінену інфляцію та критичну залежність від зовнішнього фінансування. Показано, що реальні соціальні видатки скорочуються, а більшість внутрішніх доходів спрямовується на оборону, тоді як соціальна сфера фінансується коштом зовнішньої допомоги. Детально розглянуто проблеми зростання бідності, зниження купівельної спроможності населення, нерівності в оплаті праці та пенсіях, а також відсутність системної соціальної політики. Висвітлено ризики недонадходження доходів, зростання державного боргу понад 100 % ВВП і можливі наслідки для найвразливіших груп — пенсіонерів, внутрішньо переміщених осіб, ветеранів війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/sotsialni-viplati-2026-mizh-realnoju-infljatsijeju-ta-urjadovimi-iljuzijami.html>

138. ПАРЄ підтримала створення Міжнародної комісії з компенсації втрат від агресії рф [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. За повідомленням Верховної Ради України (ВР України), ПАРЄ ухвалила проєкт Конвенції про створення Міжнародної комісії з розгляду компенсаційних вимог, що стане ключовим інструментом відшкодування збитків, завданих російською агресією. Категорії, за якими вже можна подавати заявки: ВПО; смерть близького члена сім'ї; зникнення безвісти близького члена сім'ї; серйозні тілесні ушкодження; сексуальне насильство; катування або нелюдські чи такі, що принижують гідність, види поводження або покарання; позбавлення свободи; насильницьке переміщення/депортація дітей; насильницьке переміщення/депортація дорослих; втрата доступу/контролю над нерухомим майном на тимчасово окупованих територіях тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/pare-pidtrimala-stvorennya-mizhnarodnoyi-komisiyi-z-kompensaciyi-vtrat-vid-agresiyi-rf.html>

139. ПАРЄ ухвалила резолюцію щодо необхідності звільнення українських журналістів, утримуваних у полоні рф [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. –

4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Омбудсман України Дмитро Лубінець привітав ухвалення Парламентською асамблеєю Ради Європи (ПАРЄ) резолюції «Журналісти мають значення: необхідність активізації зусиль для звільнення українських журналістів, утримуваних у полоні російською федерацією». «Резолюція засуджує систематичні переслідування, катування та убивства журналістів. Вона наголошує, що журналісти є цивільними особами, захищеними міжнародним гуманітарним правом, та закликає до негайного звільнення усіх незаконно утримуваних українських журналістів, забезпечення доступу до них міжнародних гуманітарних організацій і посилення тиску на рф», — підкреслив Д. Лубінець. Уповноважений вважає, що це рішення є важливим кроком міжнародної спільноти на підтримку журналістів, які, ризикуючи життям, захищають право суспільства на правду. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387383>

140. Парламент України підтримав створення Національної установи розвитку [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 08.10.2025 ухвалила у другому читанні проєкт Закону «Про Національну установу розвитку», реєстр. № 11238, який передбачає створення Національної установи розвитку шляхом реорганізації Фонду розвитку підприємництва. На цій базі вибудовується інституція, спроможна надавати фінансові інструменти непрямої підтримки: кредитні та портфельні гарантії, пільгові кредитні лінії, факторинг та інші інструменти ризик-фінансування у співпраці з комерційними банками. Установа має стати одним із ключових драйверів післявоєнного економічного відновлення — насамперед для МСП, релокованих підприємств, бізнесу у прифронтових регіонах і проєктів, які не можуть отримати ринкове фінансування через високі ризики. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387530>

141. **Парламентська делегація Словаччини провела зустрічі з представниками комітетів Верховної Ради України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 жовт. [№ 449]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що делегація Комітету з європейських справ парламенту Словаччини на чолі з головою Комітету Юрайом Ференчаком вперше прибула в Україну на запрошення голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванни Климпуш-Цинцадзе. Під час зустрічі сторони обговорили боротьбу з російською агресією, рух України до Європейського Союзу (ЄС), виклики, пов'язані з відкриттям переговорів про вступ, а також реформи, які Україна має провести на шляху до ЄС.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387478>

142. **Пархомчук Т. Шатдаун і стратегія війни. Чому угода про надра не працює для військової підтримки України?** [Електронний ресурс] / Тетяна Пархомчук // Україна молода. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. *Проаналізовано політику Президента США Дональда Трампа щодо України. Розглянуто проблему надання військової допомоги Україні, зокрема зазначено, що укладена угода про надра, яка повинна була гарантувати надання Сполученими Штатами необхідної зброї Україні, наразі не працює у зв'язку з тим, що нібито Д. Трамп має намір забрати українські ресурси за борги. Також окреслено позицію європейських партнерів України в умовах ескалації напруженості в світі та посиленні агресивних дій Росії.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3980/180/191599/>

143. **Перший віцеспікер Олександр Корнієнко: Динамічний процес вступу України до ЄС є однією з гарантій безпеки** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із Комісаром Європейського Союзу (ЄС) з питань розширення Мартою Кос та Міністром у справах Європи Королівства Данія Марі Б'єрре. У своїй промові*

до європейських лідерів Перший віцеспікер наголосив на важливій ролі ВР України у процесі переговорів щодо вступу України до ЄС. Окремо він зупинився на дипломатичній роботі України у контексті євроінтеграції. Та додав, що ефективна комунікація ведеться не лише на рівні інституцій ЄС, а й із кожною країною-членом окремо, щоб аргументовано демонструвати готовність України до членства та підкреслювати взаємні переваги інтеграції для ЄС. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387346>

144. Перший віцеспікер Олександр Корнієнко: Україна готується до старту переговорів з ЄС за першим кластером інтеграції [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. *Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко повідомив про успішне завершення скринінгових сесій щодо відповідності українського законодавства стандартам ЄС. Він зазначив, що присутність ВР України в переговорному процесі дозволяє детально проінформувати європейських представників про українське законодавство, чому ухвалено ті чи інші норми, а також відстояти низку позицій і зберегти їх. Український політик зауважив, що попри політичні позиції деяких країн-членів ЄС, Україна буде надалі наполегливо працювати над наближенням вступу нашої держави до євроінтеграційної спільноти.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387263>

145. Під час візиту до України делегація COSAC обговорила військову допомогу та євроінтеграцію з представниками української влади [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що на запрошення голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванни Климпуш-Цинцадзе до Києва прибула делегація COSAC, яка є платформою для взаємодії комітетів із європейських справ парламентів країн ЄС. Вказано, що ключовими темами зустрічей була військова підтримка України, зокрема через механізм «Safe» — Security Action for Europe. Це нова оборонна ініціатива Європейського Союзу*

(ЄС), ухвалена у травні цього року. Вона відкриває для України можливість повноцінної інтеграції в європейський оборонно-промисловий комплекс (ОПК); також - через механізм PURL — ініціативу США та НАТО для прискорення постачання озброєнь Україні, який має забезпечити стабільні надходження зброї та засобів ППО. Багато йшлося про інвестиції в українську оборонну галузь, зокрема, за данською моделлю. Особливу увагу приділили євроінтеграційному курсу України. На переконання І. Климпуш-Цинцадзе, цей візит став важливим кроком для поглиблення співпраці та мобілізації додаткової підтримки України серед держав — членів ЄС. А головне — дав змогу очільникам комітетів парламентів ЄС на власні очі побачити, що відбувається в Україні, та усвідомити, що безпека і майбутнє Європи безпосередньо залежать від стійкості України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387232>

146. **Пластун О. Українські вчені співпрацюють із російськими: фейк чи зрада?** [Електронний ресурс] / Олексій Пластун // Дзеркало тижня. — 2025. — 30 верес. — Електрон. дані. *Йдеться про дослідження робочої групи при МОН, яке підтвердило, що попри війну та офіційну заборону співпраці з РФ, у наукових базах досі фіксуються сотні спільних публікацій українських і російських учених, а також десятки українців у редакційних радах російських журналів. Більшість таких випадків виявилися наслідком маніпуляцій, подвійних афіліацій чи фальсифікацій, однак частина справді була результатом свідомої співпраці. Водночас реакція українських установ часто залишається формальною й без реальних санкцій до порушників, що створює ілюзію «наукового братерства» та працює на користь російської пропаганди. Наголошено, що проблему потрібно вирішувати комплексно, аби прибрати фальшивий образ співробітництва та запобігти його реальним проявам.* Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/ukrajinski-vcheni-spiivpratsjujut-iz-rosijskimi-fejk-zrada-chi-nedohljad.html>

147. **Понад 12,5 тисячі звернень до Офісу Омбудсмана: підсумки вересня** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України

// Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що у вересні 2025 р. громадяни зверталися до Офісу Омбудсмана ще активніше: отримали 12 638 звернень, тоді як у вересні 2024 р. їх було 10 277. Він зауважив, що ця динаміка свідчить не лише про зростання кількості звернень від тих, хто потребує захисту, а й про зростання довіри людей до цієї інституції.. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387453>

148. Постійна підтримка внутрішньо переміщених осіб [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Повідомлено, що народний депутат України Дмитро Соломчук зустрівся з новими мешканцями Рівненщини. Народний обранець розповів: «Зустрілися з новими мешканцями області біля хабу ГО «ВПО України» у Рівному, а також відвідали місто Острог. Загалом передали 300 продуктових наборів від фондів Global Empowerment Mission (GEM) та Howard G. Buffett Foundation (HGBF)». «Разом ми працюємо, щоб ті, хто був змушений покинути свої домівки через війну, відчували себе в безпеці та мали необхідну підтримку, розпочинаючи нове життя», — підсумував народний депутат Д. Соломчук. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387443>

149. Працюємо разом із нашими захисниками на Харківщині та Донеччині [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що народний депутат України Микола Кучер відвідав 144-ту, 141-шу, 46-ту бригади та 3-тю штурмову. Народний обранець зазначив: «Екофлоу, Starlink, дрони, РЕБ і антени — усе це посилює наших воїнів, допомагає їм ефективно працювати та тримати оборону». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387442>

150. Предстоятель ПЦУ зустрівся з делегацією Церков Нордичних країн [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Митрополит Київський і всієї України Епіфаній

30.09.2025 прийняв у своїй резиденції делегацію очільників і представників Церков Нордичних країн: Фінляндії, Данії, Ісландії, Норвегії, Швеції. Під час зустрічі йшлося про обраний Україною європейський вектор розвитку, виклики безпеки, які створює російська агресія проти України та всього демократичного світу, необхідність подальшої підтримки України з боку міжнародних партнерів, а також про значення духовної «зброї» – спільної молитви християн за справедливий мир і добрих справ у допомозі стражденним. Окремо звернено увагу на ситуацію в релігійному житті України, зокрема щодо діяльності структур, афілійованих з МП, та необхідності захисту духовної безпеки держави. Також обговорено важке становище релігійних громад на тимчасово окупованих територіях (ТОТ), де дозволена діяльність лише структур МП, а права віруючих фактично нівельовані. Учасники зустрічі засвідчили солідарність Церков Нордичних країн з українським народом і запевнили у своїй подальшій підтримці. Текст: https://risu.ua/predstoyatel-pcu-zustrivsyia-z-delegaciyeu-cerkov-nordichnih-krayin_n159197

151. **Про безперервність функціонування представницьких органів місцевого самоврядування в Україні в умовах військової агресії російської федерації** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Верховна Рада України (ВР України) на пленарному засіданні 8 жовтня 2025 р. ухвалила в цілому проєкт Постанови про безперервність функціонування представницьких органів місцевого самоврядування (сільських, селищних, міських, районних у містах, районних, обласних рад, сільських, селищних, міських голів) в Україні в умовах військової агресії російської федерації, реєстр. № 14031. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387529>

152. **Резніченко В. Майже втричі: в Раді пропонують суттєво підвищити прожитковий мінімум 2026 року** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані.

Повідомлено, що встановити прожитковий мінімум 2026 р. на рівні 8196,64 грн пропонує Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів у рекомендаціях до проєкту державного бюджету через його значну невідповідність фактичному, адже у проєкті бюджету він занижений у 2,9 – 3,7 раза. Якщо народні депутати підтримають цю пропозицію та її буде враховано в держбюджеті, зміни набудуть чинності з 01.01.2026. Своєю чергою Кабінет Міністрів України (КМ України) пропонує підвищити прожитковий мінімум до 3209 грн на місяць на одну людину, у 2025 р. він складав 3028 грн. В Комітеті зауважили, що цей показник застосовується в розрахунках багатьох соціальних виплат, мінімальної пенсії, допомоги малозабезпеченим і податкових пільг, тому його заниження призводить до порушення конституційних прав громадян на достатній життєвий рівень, поглиблює соціальну прірву в країні та спонукає населення до міграції. Зауважено: якщо рекомендації Комітету буде враховано, крім прожиткового мінімуму українцям підвищать також мінімальну зарплату. Замість визначених урядом 8647 грн пропонується встановити її на рівні 9664 грн на місяць. В Комітеті зазначили, що уряд пропонує підвищити мінімальну заробітну плату лише на 8,1 % до розміру 2025 р., тоді як прогнозований рівень інфляції складає 9,9 %. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/726994-prozhitkoviy-minimum-2026-mozhut-zbilshiti-komitet-vr-proponuye-zmini-do-byudzhetu>

153. **Резніченко В. Чи зміняться тарифи на газ в Україні: Зеленський анонсував нову постанову Кабміну** [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Про рішення щодо збереження тарифів на газ в Україні для побутових споживачів Президент України Володимир Зеленський повідомив за підсумками наради з Прем'єр-міністром Юлією Свириденко 07.10.2025. Зазначено, що вони обговорили, зокрема, ситуацію в газовому секторі країни, забезпечення людей газом і нарощування запасів. Як заявив Президент України, для підтримки прифронтових громад вирішено накласти мораторій

на відключення їхніх мешканців від енергозабезпечення. Вказано, що для захисту об'єктів енергетики уряд додатково виділив 1,5 млрд грн прифронтовим регіонам. Крім того, за словами Президента, буде збільшуватися резерв обладнання, яке дозволить оперативно відновлювати енергопостачання після ворожих обстрілів. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727634-tarifi-na-gaz-v-ukrajini-zelenskiy-rozporyadivsya-zafiksuvati-cinu-dlya-naselennya>

154. Розглядаються проєкти законів, які дадуть змогу встановити прожитковий мінімум на рівні фактичного [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Як повідомив міністр соціальної політики, сім'ї та єдності України Денис Улютін під час години запитань до уряду, у Верховній Раді України (ВР України) перебувають законопроєкти, якими пропонується повернути прожитковому мінімуму його первинну соціальну природу та встановлювати його на рівні фактичного споживчого кошика. «Нині прожитковий мінімум використовується як розрахункова величина для великої кількості виплат, що не відповідає його соціальному призначенню. Для вирішення цього питання законопроєктами № 13466, № 13467, № 13468 та № 13469 передбачено запровадження базової величини як умовної грошової одиниці, яка не має соціального навантаження. Це створить можливість для підвищення розміру прожиткового мінімуму та наближення його до фактичного прожиткового мінімуму. До ухвалення цієї ініціативи ми не можемо здійснити перегляд прожиткового мінімуму, адже він створить значний тиск на бюджети соціальних фондів та інші бюджети», — наголосив Д. Улютін. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387455>

155. Розглянув законопроєкти щодо їхньої відповідності міжнародно-правовим зобов'язанням України та праву Європейського Союзу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Подано

інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС розглянув законопроекти щодо їхньої відповідності міжнародно-правовим зобов'язанням України та праву ЄС. Зокрема проєкт Закону № 13428 «Про внесення змін до Закону України «Про основні засади державної кліматичної політики» щодо створення національної системи забезпечення кліматичної безпеки», проєкт Закону № 13523 «Про внесення змін до статті 3 Закону України «Про статус гірських населених пунктів в Україні» щодо державної підтримки модернізації водопостачання в гірських громадах», проєкт Закону № 14030 «Про основні засади державного нагляду (контролю)» та низку інших. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387389>

156. **Розглянули законопроекти щодо удосконалення процедур адаптації законодавства України до права Євросоюзу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на засіданні Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС розглянув два законопроекти, які пропонують удосконалити процедури адаптації законодавства України до права Європейського Союзу (ЄС). Це проєкт Закону № 13653 про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо удосконалення процедур адаптації законодавства України до права ЄС (acquis ЄС) та альтернативний проєкт № 13653-1 про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо процедури підготовки, ініціювання, розгляду і прийняття євроінтеграційних законопроектів. Зазначено, що обидва документи пропонують визначити повноваження Кабінету Міністрів України (КМ України) у сфері адаптації законодавства до права ЄС; забезпечити взаємодію уряду та парламенту при підготовці адаптаційних законопроектів; запровадити процедуру розгляду таких проєктів у ВР України; оновити процедури другого чи повторного другого читання таких законопроектів та встановити додаткові вимоги до супровідних документів та експертиз. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387386>

157. **Розмінування та повернення очищених земель громадам для подальшого використання — пріоритетна ціль держави** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 2 жовт. [№ 445]. — Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, в умовах тривалої війни здійснення заходів гуманітарного розмінування, розвиток вітчизняної протимінної техніки є важливими кроками для держави. За даними аудиту Рахункової палати України на тему: «Гуманітарне розмінування земель сільськогосподарського призначення в Україні: відновлення безпеки та сільськогосподарського виробництва» майже чверть території України, — понад 13,9 млн га, — зазнала впливу бойових дій. Через забруднення вибухонебезпечними предметами 9,85 млн га сільськогосподарських земель у 10 регіонах є недоступними для безпечного використання — це майже чверть від площ усіх сільгоспугідь України. Зазначено, що активну участь у підтримці заходів з розмінування українських земель беруть і міжнародні партнери. Зокрема, за інформацією Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства України, хорватський виробник машин для розмінування DOK-ING збільшив відсоток локалізації виробництва до 30 % і планує довести цей показник до 50 % у 2026 р., розпочавши виготовлення армованих корпусів машин та інших комплектуючих.* Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/387299>

158. **Роксолана Підласа: Затримок виплат військовим не буде** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 9 жовт. [№ 449]. — Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, голова парламентського Комітету з питань бюджету Роксолана Підласа, видатки держбюджету в секторі безпеки й оборони цього року будуть збільшені на суму майже 300 млрд грн. Вона зауважила, що зараз Міністерство фінансів готує законопроект, і до 1 листопада його треба проголосувати в цілому, щоб не було затримок виплат військовослужбовцям.*

За її словами, йдеться про 6 млрд євро безповоротної позички, які надійдуть нам у межах безповоротної позички у 50 млрд доларів від Великої сімки, так звані ERA Loans. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387483>

159. **Роксолана Підласа: Україна отримала дозвіл на фінансування потреб оборони з наданих ЄС коштів — на цю сферу буде додатково виділено 325 мільярдів гривень** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, голова парламентського Комітету з питань бюджету Роксолана Підласа, уряд подав до Верховної Ради України (ВР України) проєкт змін до державного бюджету на 2025 рік, який збільшує видатки на потреби оборони на 325 млрд грн. Вона наголосила, що вперше від початку повномасштабного вторгнення Європейська комісія дозволила використати допомогу ЄС на фінансування відповідної сфери. Більшість коштів уже надійшла в Україну. За її словами, додаткове фінансування майже повністю забезпечується коштами, наданими ЄС.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387518>

160. **Ромашова Н. Європа у ролі невістки: чому насправді Путін звинувачує союзників України в ескалації війни** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. *Повідомлено, що, виступаючи на засіданні дискусійного клубу "Валдай" неподалік Сочі, В. Путін заявив, що майже всі країни НАТО наразі воюють проти РФ через Україну. Крім того, очільник Кремля зауважив, що РФ гранично оперативно і "дуже переконливо" відреагує у разі, якщо вважатиме, що Європа її провокує. Та додав, що процес мілітаризації Європи набирає обертів. Також він зазначив, що армія РФ начебто утримує ініціативу по всій лінії фронту; акцентував, що ймовірно постачання "Томагавків" Україні спровокує "абсолютно новий рівень ескалації", зокрема у відносинах по лінії Вашингтон – Москва. За словами російського президента, у продовженні російсько-української війни винні саме європейські країни. Розглянуто, про що свідчить "валдайська" риторика*

В. Путіна, ставку на яку тактику щодо Європи та США він обрав. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/727031-yevropa-u-rol-i-nevistki-chomu-naspravdi-putin-zvinuvachuye-soyuznikiv-ukrajini-v-eskalaciji-viyni>

161. **Ромашова Н. Мертвий мир і стіл від Трампа: коли відновляться перемовини про припинення війни в Україні** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Як заявив Президент США Дональд Трамп, Київ і Москва невдовзі сядуть за перемовний стіл із тим, аби обговорити умови припинення повномасштабної війни. Розглянуто, коли зрештою "розморозиться" мирний процес і чи вигідно це Україні, які позиції щодо мирних перемовин займають на Банковій та у Кремлі, що має передувати відновленню мирно-переговорного процесу, а також яку гру затіяв Д. Трамп щодо Кремля.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/728117-peremovini-po-ukrajini-chi-varto-ochikuvati-na-rozmorozhuvannya-novini-sogodni>

162. **Ромашова Н. Ядерні ігрища Путіна: що стоїть за діями Росії довкола ЗАЕС та ЧАЕС** [Електронний ресурс] / Наталія Ромашова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що останніми днями внаслідок російських атак були знеструмлені об'єкти на ЧАЕС та ЗАЕС. Проаналізовано, чого, роблячи відповідні свідомі кроки, добивається Кремль, що показала реакція цивілізованого світу на зазначені інциденти і якою вона мала би бути в ідеалі, чому світ не може вгамувати В. Путіна щодо його зазіхань на атомні об'єкти України. На думку експертів, ігри довкола ядерної безпеки багато в чому обумовлені саме страхом РФ зануритися у тотальний блекаут. Крім того, реакція Міжнародного агентства з атомної енергії (МАГАТЕ) є традиційно кволою, що викликано, в тому числі, великою присутністю громадян РФ серед працівників МАГАТЕ, які не бажують здійснювати будь-які антиросійські кроки.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/726827-yaderni-igrishcha-putina-shcho-stojit-zadiyami-rosiji-dovkola-zaes-ta-chaes>

163. **Руслан Стефанчук зустрівся з делегацією голів Комітетів з європейських справ Парламентів держав-членів ЄС** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що делегація високопосадовців із національних парламентів країн ЄС та Європарламенту прибула до Києва, щоб обговорити питання подальшої військової, політичної та фінансової підтримки України, координацію дій у сфері безпеки, а також наступні кроки на шляху європейської інтеграції. Голова Верховної Ради України (ВР України) подякував колегам за солідарність і підкреслив, що міжпарламентський діалог відіграє ключову роль у консолідації зусиль. Окремо обговорили механізм PURL, який покликаний забезпечити стабільні постачання озброєнь, зокрема систем протиповітряної оборони (ППО). Р. Стефанчук наголосив, що сучасні ППО є ключовими не лише для захисту українських міст, а й для гарантування безпеки всієї Європи. Також важливим блоком дискусії стали питання європейської інтеграції. Голова ВПР України зауважив, що відкриття перших кластерів у переговорах про вступ України до ЄС не повинно мати затримок.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387218>

164. **Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 7 жовтня 2025 року** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 7 жовтня з трибуни Верховної Ради України (ВР України) до народних депутатів і всіх українців звернувся Президент Парламентської асамблеї ОБСЄ Пере Хуан Понс Самп'єтро. «Високо ціную його чітку позицію: “Крим — це Україна”. Це сильний сигнал підтримки й підтвердження єдності демократичного світу у боротьбі проти російської агресії», — зазначив Голова ВР України Руслан Стефанчук. Спікер парламенту також повідомив про підсумки пленарного засідання під час якого було ухвалено за основу: № 14030 — Проект Закону про основні засади державного нагляду (контролю) і № 14013*

— *Проект Закону про кредитну історію.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387450>

165. Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 9 жовтня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Висвітлено результати пленарного засідання Верховної Ради України (ВР України) 9 жовтня 2025 р., під час якого ухвалені в цілому: 14059 — проект Закону про схвалення Указу Президента України “Про направлення підрозділів Збройних Сил України до інших держав”, 13335 — проект Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо організації трудових відносин в умовах воєнного стану, 13378 — проект Закону про внесення змін до деяких законів України щодо діяльності Державної спеціальної служби транспорту та інші. Також ухвалені за основу: 13721 — проект Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення пільг зі сплати адміністративних зборів та інших обов’язкових платежів у сфері державної реєстрації, 12349 — проект Закону про Кіберсили Збройних Сил України та інші.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387514>

166. Руслан Стефанчук провів зустріч із Комісаром ЄС з питань розширення та Міністром у справах Європи Данії [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 2 жовт. [№ 445]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що під час зустрічі Голови Верховної Ради України (ВР України) з делегацією на чолі з Комісаром ЄС з питань розширення Мартою Кос і міністром у справах Європи Королівства Данія Марі Б’Єрре основну увагу було приділено переговорам про вступ України до Європейського Союзу (ЄС). Зауважено, що українська сторона виконала всі умови для відкриття переговорного кластера «Основи», що охоплює питання верховенства права та боротьби з корупцією. Окремим напрямом обговорення став санкційний тиск на РФ. Р. Стефанчук привітав продовження персональних обмежень та наголосив на важливості ухвалення*

19-го пакета санкцій. Він акцентував на необхідності запровадження нових рішень — від заборони туристичних віз для громадян РФ до обмежень щодо ключових секторів російської економіки. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/387310>

167. **Руслан Стефанчук провів зустріч із Прем'єр-міністром Литовської Республіки Інгою Ругінєнс** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 8 жовт. [№ 448]. — Електрон. дані. Повідомлено, що Голова Верховної Ради України (ВР України) зустрівся з Прем'єр-міністром Литовської Республіки Інгою Ругінєнс, для якої цей візит став першим закордонним на посаді глави уряду. Візит до України став символічним і важливим жестом, який засвідчує непохитну підтримку нашої держави з боку Литви. Зазначено, що під час зустрічі сторони обговорили широкий спектр питань, серед яких - посилення оборонної співпраці до євроінтеграційного поступу України, інтеграція українських систем ППО з партнерами по НАТО, спільне виробництво озброєнь, а також участь Литви у проєктах із розмінування та відбудови України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387421>

168. **Савін Т. Запорізька АЕС працює від генераторів: Міненерго попереджає про ризик ядерної аварії** [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 3 жовт. — Електрон. дані. Як повідомила заступниця міністра енергетики з питань європейської інтеграції Ольга Юхимчук в ефірі єдиного телемарафону, Запорізька АЕС не може довго працювати в режимі живлення від генераторів. За її словами, Україна не має в своєму розпорядженні достовірних даних про тривалість роботи генераторів та їх надійність за такого високого навантаження. Ситуацію ускладнює поступовий знос обладнання, неможливість проведення планових ремонтів і регламентних робіт. Вказано, що всі ці умови підвищують ризики відмов генераторів, зупинки системи охолодження ядерного палива та відключення критично важливих систем безпеки, далі можлива ядерна або радіаційна аварія. Українська сторона закликає Міжнародне агентство з

атомної енергії (МАГАТЕ) і західних партнерів допомогти забезпечити умови для термінового проведення ремонту резервної лінії живлення. О. Юхимчук заявила, що Київ готовий відремонтувати цю лінію, але тільки якщо отримає гарантії безпеки для фахівців. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727034-zaporizka-aes-sogodni-rizik-yadernoji-avariji-pidvishchuyetsya-minenergo>

169. Савінцев С. "Не міг прочитати": ЗМІ дізнались, як Росія заманює до своєї армії тисячі іноземних найманців [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що посередники, зокрема і туристичні агентства, тисячами набирають іноземців-найманців до так званого "елітного міжнародного батальйону Росії", використовуючи при цьому рекламні компанії, привабливі фінансові умови, а також певні хитрощі під час укладання самих контрактів. Інший спосіб змусити іноземців воювати на боці РФ — це студентські та туристичні візи: багато іноземців спочатку приїхали до РФ як студенти, але їхні візи закінчилися, і вони не хочуть повертатися додому. Вказано, що попри ризики, інтерес іноземців не зникає.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727273-zs-rf-verbuyut-tisyachi-inozemciv-do-svojih-lav-zmi-rozpovili-shcho-jim-obicyayut-ta-yak-breshut>

170. Савінцев С. "Шатдаун" в США може призвести до затримок в постачанні зброї Україні, — The Telegraph [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. *За повідомленням "The Telegraph", припинення роботи федерального уряду США через відсутність фінансування ("шатдаун") може призвести до суттєвих затримок у постачанні зброї в Україну. Вже цього тижня були зірвані кілька зустрічей української делегації з американськими посадовцями. Зокрема, у вівторок до США прибула українська делегація, яка мала на меті укласти угоду зі США щодо обміну технологіями безпілотників, що могла би сягати мільярдів доларів. Проте, оскільки сотні тисяч американських держслужбовців відправили у відпустки, переговори опинились під загрозою.*

Гуманітарні організації попередили, що Україна стикається з "масовими атаками безпрецедентної інтенсивності" з боку РФ на тлі закриття уряду США. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726983-shatdaun-v-ssha-zrivayutsya-peremovini-ukrajini-ta-ssha-shchodo-postachannya-zbroji-zmi>

171. **Семеренко І. Перевищить війська КНДР: РФ може залучити на війну з Україною до 25 тисяч кубинців, — Forbes** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Як повідомило видання "Forbes", РФ дедалі більше вербує іноземних найманців для участі у війні з Україною, аби компенсувати рекордні втрати. Незабаром до ЗС РФ на полі бою можуть доєднатися до 25 тис. найманців із Куби, яких росіяни переманюють зарплатою у близько 2 тис. доларів на місяць. Вказано, що контракти кубинці підписують здебільшого саме завдяки фінансовій вигоді, оскільки обіцяні суми значно перевищують зарплати, які ті можуть отримувати за роботу на своїй батьківщині. Спецслужби України зазначили, що вербування іноземних найманців вигідне для вищого командування РФ, адже це дає кілька переваг російській владі: зменшення необхідності фінансових компенсацій, мінімізація суспільного невдоволення серед росіян, зменшення кількості загиблих росіян. Водночас, для союзників РФ участь у війні створює можливості отримання бойового досвіду в умовах сучасної війни. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727658-inozemni-naymanci-rosiya-mozhe-zaluchiti-na-viynu-z-ukrajinoyu-do-25-tisyach-gromadyan-kubi>

172. **Семеренко І. Розглядають відправку ракет Tomahawk та Barracuda: США нададуть Україні розвіддані для ударів углиб РФ, — WSJ** [Електронний ресурс] / Ірина Семеренко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. Як повідомило видання "The Wall Street Journal", США нададуть Україні розвідувальні дані для ракетних ударів великої дальності по енергетичній інфраструктурі РФ, американські чиновники також просять союзників НАТО надати подібну підтримку. Вказано, що потужна зброя, можливість надання якої Києву розглядає адміністрація

Дональда Трампа, це ракети "Tomahawk" та "Barracuda", а також інші ракети США наземного та повітряного базування з дальністю ураження близько 800 км, однак остаточного рішення щодо надання цих ракет Україні наразі немає. Зазначено, що метою таких атак є позбавлення Кремля можливостей отримувати доходи зокрема від нафти, які потрібні для продовження війни з Україною, оскільки мирні переговори зайшли у глухий кут. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726786-tomahawk-dlya-ukrajini-ssha-nadadut-kiyevu-rozviduvalni-dani-dlya-udariv-uglib-rosiji>

173. **Сергій Нагорняк: Україна готова до опалювального сезону й робить усе, щоб він минув успішно** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 жовт. [№ 446]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Сергій Нагорняк, Україна підготувалася до початку опалювального сезону. Він зазначив, що у наших газосховищах достатньо газу — близько 12 млрд куб. Теплокомуненерго також має запаси вугілля, мазуту й газу, аби подати тепло в домівки українців. Водночас не припиняються роботи зі зведення захисних споруд на вітчизняних енергооб'єктах. За словами народного депутата, триває робота із закупівлі додаткового генеруючого обладнання, а крім того, Україна отримує обладнання від донорів. Він додав, що «Укргідроенерго» та «Укренерго» постійно комунікують із донорами, мають і кредитні, і грантові програми. Норвегія надала грантові кошти на закупівлю газу з ЄС, а Європейський банк, Європейський банк реконструкції та розвитку надають на ці потреби кредити.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387344>

174. **Середа О. Фінансування військових адміністрацій Луганщини: в Раді розказали про плани на 2026 рік** [Електронний ресурс] / Олена Середа // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Висвітлено проблему фінансування місцевих військових адміністрацій Луганської області, яка перебуває під окупацією понад три роки. Народний депутат Олександр Сухов під час години запитань до уряду у Верховній Раді*

України (ВР України) наголосив на необхідності припинення фінансування адміністрацій на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) через численні факти корупції, виявлені правоохоронними органами. Йдеться про розтрату десятків мільйонів гривень, зокрема на закупівлі дронів і військового обладнання. Депутат запропонував спрямувати ці кошти на будівництво житла для внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Міністр розвитку громад та територій Олексій Кулеба підтримав пропозицію та повідомив, що у бюджеті на 2026 р. передбачено переорієнтацію цих видатків на забезпечення житлом переселенців і громадян, які втратили домівки внаслідок російської агресії. Згадано про нову державну програму підтримки прифронтових територій, яка передбачає надання 100 додаткових кВт електроенергії на одного члена родини. Текст: <https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/pripinennja-finansuvannja-vijskovikh-administratsij-luhanshchini-kabmin-v-radi-rozkazav-pro-plani-na-2026-rik-.html>

175. **Симоненко С. Влада — для тиску на опонентів? Офіс президента реанімував старі і недобрі методи політичної боротьби** [Електронний ресурс] / Світлана Симоненко // Fakty.ua : [вебсайт]. — 2025. — 3 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про матеріал видання «The Economist» щодо монополізації влади в Україні. В ньому зазначено, що підтримка суспільством і Заходом на початку повномасштабної війни «відправила Зеленського у космос»; ключові рішення приймає вузьке коло на чолі з Андрієм Єрмаком, а оточення Президента зберегло «старі гріхи» — тиск на незалежні засоби масової інформації (ЗМІ), інституції, переслідування опозиції. Зауважено, що за останні роки вплив Офісу Президента України (ОПУ) охопив усі сфери і розрісся до масштабів, яким могли похвалитись хіба що «регіонали», а боротьбі Банкової з політичними опонентами не завадила навіть повномасштабна війна. Зазначено, що боротьба за Київ тягнеться з 2019 р.; центральна влада діє системним тиском, причому не тільки щодо міського голови, а й його найближчого оточення — заступників, депутатів Київської міської ради та бізнесу, пов'язаного зі столицею: відкрито понад*

1500 кримінальних проваджень щодо співробітників Київської міської державної адміністрації (КМДА) та структурних підрозділів. Наголошено, що правоохоронна і судова системи використовуються для лобіювання інтересів чинної влади і тиску на опозиційні до неї сили; такі методи політичної боротьби не лише не додають владі пунктів у рейтингах, але й загрожують демократичному устрою, підривають довіру до інституцій і самої держави, що особливо небезпечно у воєнний час. Текст: <https://fakty.ua/460893-vlast---dlya-davleniya-na-opponentov-ofis-prezidenta-reanimiroval-starye-i-nedobrye-metody-politicheskoy-borby>

176. Синицін М. Військовим хочуть підняти мінімальну зарплату до 50 тисяч гривень на місяць [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 жовт. — Електрон. дані. *Як заявив народний депутат України Михайло Цимбалюк, депутати задумалися про збільшення грошового утримання військових із нинішніх 20 тис. грн до 30 чи 50 тис. грн. За його словами, це рішення спричинене явним дисбалансом, коли середня зарплата у країні становить 30 тис. грн, а мінімальна виплата військовослужбовцям в умовах війни, що триває три з половиною роки, лише 20 тис. грн. Розглянуто чотири джерела для фінансування зростання мінімальних зарплат військовим. Зазначено, що зараз міжнародні партнери здійснюють фінансування виключно мирних статей видатків України, а війну фінансують українські платники податків. Водночас Президент України Володимир Зеленський активно веде переговори з партнерами щодо цього питання. Текст: <https://fakty.ua/460881-voennym-hotyat-podnyat-minimalnuyu-zarplatu-do-50-tysyach-griven-v-mesyac>*

177. Синицін М. Зарплата менше мільйона гривень на рік: у ВР хочуть обмежити зарплати чиновників [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *Зазначено, що запропонований урядом Юлії Свириденко держбюджет на 2026 р. виявився напрочуд дефіцитним і щоб заощадити, а також зробити його більш справедливим, нардепи вирішили внести до нього зміну у вигляді ліміту*

на зарплату чиновникам. Так, у разі ухвалення цієї поправки українські чиновники зможуть розраховувати на щомісячну зарплату максимум у 80 тис. грн. Народний депутат України Данило Гетманцев повідомив про підготовку ним і спікером Верховної Ради України (ВР України) Русланом Стефанчуком такої поправки до проєкту держбюджету. Політик пояснив цю поправку бажанням справедливо розподілити тягар фінансування оборонних потреб на час війни. Вказано, що таке обмеження не буде поширюватися на осіб, які беруть участь у здійсненні заходів із забезпечення національної безпеки та оборони, тож чиновники, наприклад, Міністерства оборони України (МО України), Міністерства внутрішніх справ (МВС), правоохоронних і силових структур не підпадатимуть під ці обмеження.

Текст: <https://fakty.ua/460795-zarplata-menshe-milliona-griven-v-god-v-vr-hotyat-ogranichit-zarplaty-chinovnikov>

178. **Соцпідтримка стане доступнішою, а бюрократії — менше** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 8 жовт. [№ 448]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в другому читанні та в цілому законопроект № 11377 «Про Єдину інформаційну систему соціальної сфери», який передбачає об'єднання всіх поточних реєстрів і баз даних соціальної сфери в єдину систему — ЄІССС. Це також розширить можливості для інформаційних обмінів з іншими державними реєстрами, що прискорить оформлення та отримання соціальної підтримки, а також інших послуг..

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387454>

179. **США зачиняють двері для біженців: яке рішення готують у Трампа** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 4 жовт. – Електрон. дані. Йдеться про те, що Адміністрація Президента США Дональда Трампа розглядає можливість встановити рекордно низький ліміт на прийом біженців у 2026 р. — 7500 осіб. Вказано, що ліміт, встановлений адміністрацією Джо Байдена, становив приблизно 125 тисяч осіб на рік. Проте, остаточне рішення щодо ліміту було відкладено через шатдаун.

Наголошено, що доки Конгрес не ухвалить подальше фінансування, США не прийматимуть нових біженців. Зазначено, що восени 2025 р. українцям за кордоном слід очікувати низку важливих змін. Ці нововведення стосуватимуться правил в'їзду до країн Європейського Союзу (ЄС), надання соціальної допомоги та зміни статусу біженців. Текст :
<https://wz.lviv.ua/news/540294-ssha-zachinyayut-dveri-dlya-bizhentsiv-yake-rishennya-gotuyut-u-trampa>

180. США нададуть Україні розвіддані для ракетних ударів по енергооб'єктах вглибині росії [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. *За інформацією видання «Wall Street Journal» із посиланням на неназваних американських посадовців Сполучені Штати Америки (США) нададуть Україні розвіддані для здійснення далекобійних ракетних ударів по енергетичній інфраструктурі РФ. Посадовці США просять союзників по НАТО надати аналогічну підтримку. Також США розглядають можливість постачання Україні ракет «Tomahawk» і «Barracuda» та інших американських ракет наземного і повітряного базування, дальність яких становить понад 800 км. Але рішення про те, що саме постачати, якщо взагалі постачати, ще не ухвалили. Видання повідомляє, що розвіддані в поєднанні з більш ефективною зброєю можуть мати набагато сильніший ефект, ніж попередні удари України по РФ, адже так енергетичній інфраструктурі Росії можна буде завдавати значно більшої шкоди. Вказано, що американські посадовці чекають на письмові вказівки від Білого дому, перш ніж поділитися необхідною розвідінформацією з Україною. Текст :* <https://wz.lviv.ua/news/540181-ssha-nadadut-ukraini-rozviddani-dlia-raketnykh-udariv-po-enerhoobiekтах-vhlybyni-rosii>

181. Тарасенко О. Коли Україна переведе стрілки на зимовий час [Електронний ресурс] / Оксана Тарасенко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. *Проаналізовано доцільність переведення годинників на зимовий і літній час у контексті думок українських учених та експертів з енергетики, а також – з огляду на євроінтеграційний вектор*

України та досвід європейських країн. Вказано, що остання спроба відмови від сезонного часу відбулася 16.07.2024, коли Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон про обчислення часу в Україні (законопроект № 4201), скасувавши перехід на літній час. Однак Президент Володимир Зеленський досі його не підписав. Як зазначив народний депутат України Володимир В'ятрович, рішення ВР України «відриває Україну від європейського та євроатлантичного простору, розсинхронізовує наш час із часом усіх держав-членів ЄС»; цей закон мав би бути ветою, хоча б через невідповідність конституційним нормам про європейську інтеграцію. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4821656-koly-ukraina-perevede-strilky-na-zymovyi-chas>

182. **Татік Ю. Працевлаштування ветеранів: законодавчі підстави та пільги** [Електронний ресурс] / Юлія Татік // Юрид. практика. – 2025. – 3 жовт. – Електрон. дані. Окреслено законодавчу базу щодо пільг для працевлаштування ветеранів. Зокрема надано інформацію з таких питань: виплати допомоги та гарантії працевлаштування; умови, за яких можна потрапити на першу цивільну роботу після війни; надання роботодавцям компенсацій за працевлаштування зареєстрованих безробітних; збереження місця роботи за мобілізованими працівниками. Вказано, що наразі Український ветеранський фонд Міністерства у справі ветеранів підготував на основі досвіду інших країн ряд рекомендацій, де серед професійної перепідготовки на цивільний лад, розробки програм підготовки до цивільного життя, впровадження фінансової підтримки ветеранської освіти та менторських програм, зазначені такі, що вимагають уваги юристів: забезпечення захисту ветеранів/ветеранок від дискримінації на робочому місці, а також забезпечення доступу до юридичних ресурсів та консультацій. Наголошено, що головна проблема тут полягатиме не тільки в реалізації програм, але й їхньому масштабуванні і створенні чіткого і зрозумілого механізму дій для колишніх військових. Текст: <https://pravo.ua/pratsevlashtuvannia-veteraniv-zakonodavchi-pidstavvy-ta-pilhy/>

183. **Ткачук С. БПЛА та тактична медицина в школах: що входить до оновленого курсу "Захист України"** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про оновлений курс "Захист України" для учнів X – XI класів, розроблений з урахуванням воєнних реалій та потреб сучасної школи. Програма поєднує практичні знання, цифрові інструменти й досвід фахівців оборонної сфери, щоб підготувати молодь до дій у надзвичайних ситуаціях і сформувати свідоме ставлення до безпеки та громадянської відповідальності. У пресрелізі Міністерства освіти і науки України (МОН України) йдеться, що навчальні матеріали подані у гейміфікованому форматі — через інтерактивні модулі, тести та навчальні симуляції. Такий підхід робить процес вивчення цікавим і динамічним, допомагаючи школярам засвоювати важливі теми у зрозумілій та практичній формі. Отримати доступ до курсу можна безплатно — онлайн для всіх шкіл, учителів, учнів і батьків. Загалом, курс побудований за модульним принципом і охоплює широкий спектр тем, що формують розуміння безпеки, оборони й національної стійкості.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/727938-bpla-ta-taktichna-medicina-v-shkolah-shcho-vhodit-do-onovlenogo-kursu-zahist-ukrajini>

184. **Ткачук С. Енергетика Росії на межі краху: 42 регіони вже скорочують споживання, — керівник ЦПД Коваленко** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 жовт. — Електрон. дані. *За інформацією керівника ЦПД при Раді національної безпеки і оборони України (РНБО України) Андрія Коваленка, енергетика РФ є "пороховою бочкою". Москва замість модернізації власних теплоелектростанцій (ТЕС) і державних районних електростанцій (ДРЕС) втрачає резерви через обмеження доступу до західних технологій і природне старіння системи. Вказано, що відновлення енергетики без іноземних комплектуючих фактично неможливе, і навіть без українських ударів енергосистема РФ "тріщить по швах". Зазначено, що нині 42 російські регіони вже мають обмеження споживання у пікові години, включно з центральною частиною країни,*

Сибіром і Далеким Сходом. При цьому влада інвестує кошти у будівництво атомних блоків в Африці під кураторством "Росатому", замість спрямування ресурсів на внутрішні проблеми. За словами А. Коваленка, основне завдання Кремля зараз — зберегти енергопостачання Москви, навіть якщо для цього доведеться пожертвувати іншими регіонами. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/726950-kriza-energосistemi-rf-sankciji-ta-stare-obladnannya-doveli-krajinu-do-mezhi-ostanni-novini>

185. **Ткачук С. "Заблокували діалог з Путіним": Меркель звинуватила Польщу та Балтію у початку війни в Україні** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. За інформацією німецького видання "Blick" та інтерв'ю угорському онлайн-виданню "Partizán", колишня канцлерка Німеччини А. Меркель вважає, що Польща та країни Балтії перешкодили її пропозиції нового формату переговорів із РФ після Мінських угод 2015 р., які, на її думку, забезпечили відносний спокій в Україні до 2021 р. За її словами, влітку 2021 р. вона намагалася домовитися з В. Путіним напряду, оскільки відчувала, що він більше не сприймає Мінськ серйозно. Проте реалізувати цю ініціативу не вдалося через блокування з боку Польщі та Балтійських країн, які боялися надто поблажливої політики Європейського Союзу (ЄС) щодо Москви. Вона додала, що пандемія коронавірусу також погіршила політичну ситуацію, бо особисті зустрічі європейських лідерів із В. Путіним були обмежені, а відеоконференції було недостатньо для досягнення компромісів. Водночас вона підкреслила, що відповідальність за війну лежить і на Москві. Зазначено, що колишній Президент Польщі Анджей Дуда рішуче відкинув обвинувачення, наголосивши, що Польща не є співучасником агресії, а потенційною її ціллю, і застеріг від будь-яких дій, які могли б політично легітимізувати В. Путіна. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/727318-zablokuvali-dialog-z-putinim-merkel-zvinuvatila-polshchu-ta-baltiyu-u-pochatku-viyni-v-ukrajini>

186. **Ткачук С. Рада схвалила створення Кіберсил ЗСУ: що відомо про новий вид війська** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua :

[вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Повідомлено, що Верховна Рада України (ВР України) підтримала за основу законопроект № 12349, який передбачає створення Кіберсил ЗСУ. Новий підрозділ відповідатиме за захист українського кіберпростору та матиме власний резерв із цивільних фахівців. Згідно з інформацією на сайті ВР України, Кіберсили отримають власний правовий статус та будуть відповідати за проведення військових кібероперацій, захист суверенітету та критичної інфраструктури в кіберпросторі, а також за спеціальну розвідку та інші заходи кібероборони. Підрозділ буде окремим органом у складі ЗСУ та зможе залучати цивільних фахівців до кіберрезерву для виконання спеціальних завдань. Закон також регламентує порядок служби у резерві та взаємодію Кіберсил із іншими органами національної кібероборони.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727921-kibersili-zsu-verhovna-rada-zatverdila-noviy-pidrozdil-shcho-vidomo>

187. **Ткачук С. Українці, які втратили майно через війну, отримають землю безкоштовно: Рада ухвалила закон** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. *За інформацією на сайті Верховної Ради України (ВР України), ухвалений Закон № 13174 вносить зміни до Земельного кодексу України (ЗК України) та Закону "Про регулювання містобудівної діяльності". Основна мета документа — забезпечити захист прав власників об'єктів нерухомого майна, які були зруйновані внаслідок збройної агресії РФ, і дати їм можливість отримати земельні ділянки, де розташовувалися їхні будівлі або споруди, без проведення земельних торгів. Закон передбачає, що продаж або передача у користування земельних ділянок державної та комунальної власності колишнім власникам зруйнованого майна здійснюватиметься без додаткових процедур, які зазвичай застосовуються при оформленні землі, включно з розробкою або зміною містобудівної документації. При цьому цільове призначення земельної ділянки визначатиметься відповідно до призначення об'єкта нерухомого майна до його знищення, що спрощує процес відновлення*

або будівництва нового житла та об'єктів інфраструктури. Вказано, що такі положення діятимуть протягом усього періоду воєнного стану та ще п'ять років після його припинення або скасування, і це дозволяє людям мати достатньо часу для оформлення прав на землю та планування відновлювальних робіт. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/727797-zruynovane-zhitlo-v-ukrajini-kompensuyut-bezkoshtovnoyu-zemleyu-zakon-13174>

188. У Брюсселі відбулися зустрічі української делегації з Європейською комісією за переговорним розділом 13 «Рибальство та аквакультура» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. *Йдеться про скринінгові зустрічі української делегації з Європейською комісією за переговорним розділом 13 «Рибальство та аквакультура», який охоплює ключову сферу, що лежить в основі раціонального використання, охорони та відновлення водних біоресурсів. Повідомлено, що українська делегація презентувала стан адаптації законодавства у сферах рибальства й аквакультури до стандартів Європейського Союзу (ЄС). Як зазначив голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики О. Гайду, Україна вже має суттєвий прогрес у гармонізації законодавства за ключовими напрямками: від спільної риболовної політики (CFP), ринкової політики та планів вилову до інспекції та контролю, управління даними тощо.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387233>

189. У День юриста презентовано Дипломатично-правовий хаб [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про презентацію в пресагентстві "Інтерфакс-Україна" Дипломатично-правового хабу - першої ініціативи безоплатної правової допомоги іноземним громадянам та бізнесу. Як наголошували учасники презентації, саме Дипломатично-правовий хаб покликаний стати важливим інструментом підтримки для іноземного бізнесу та громадян, а також виявом вдячності українських адвокатів міжнародним партнерам, які*

продовжують підтримувати Україну на всіх рівнях. Надано тези виступів правників, у центрі уваги яких були зокрема питання допомоги іноземному бізнесу, який постраждав від російської агресії і продовжує працювати в Україні; екстрадиційні процедури, які є однією із ключових форм міжнародної правової взаємодії; міграційні процедури та надання правової підтримки іноземним громадянам; підтримка іноземних інвестицій для відновлення економіки України; арбітраж і судова практика, де надається підтримка іноземним інвесторам як в Україні, так і на міжнародному рівні. Текст: <https://pravo.ua/u-den-iurysta-prezentovano-dyplomatychno-pravovyi-khab/>

190. **У Європі готуються до створення Трибуналу щодо злочину агресії проти України** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. В інтерв'ю "РБК-Україна" Генеральний секретар Ради Європи Ален Берсе розповів, що у Європі триває активна підготовка до створення Спеціального трибуналу, який розглядатиме злочин агресії РФ проти України. Він нагадав, що 25.06.2025 у Страсбурзі Президент України Володимир Зеленський підписав двосторонню угоду між Україною та Радою Європи щодо заснування Трибуналу, та назвав цей крок важливим не лише для України, а й для всього європейського континенту. Вказано, що після підписання угоди розпочалася масштабна підготовча робота. За словами А. Берсе, вже готова команда, яка займатиметься створенням необхідної правової бази, інфраструктури та відбором персоналу. Також планується фінансування першого етапу проєкту. Втім запуск процесу залежить від підтримки держав-членів Ради Європи. Текст : https://gazeta.ua/articles/world-life/_u-evropi-gotuyutsya-do-stvorenniya-tribunalu-schodo-zlochinu-agresiyi-proti-ukrayini/1232122

191. **У Комітеті з питань аграрної та земельної політики обговорили оновлення законодавства у сфері ветеринарії та благополуччя тварин** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. Подано інформацію про робочу нараду у Комітеті Верховної Ради України

(ВР України) з питань аграрної та земельної політики, присвячену доопрацюванню законопроекту № 12285-д «Про внесення змін до деяких законів України щодо приведення регулювання у сфері ветеринарної медицини та у сфері благополуччя тварин у відповідність до актів права Європейського Союзу». Зазначено, що документ передбачає зміни до 12 законів України та імплементацію низки регламентів Європейського Союзу (ЄС) у вітчизняне законодавство. Законопроект закладає європейські підходи до державного регулювання обігу ветеринарних препаратів, а також визначає сучасні стандарти утримання сільськогосподарських тварин. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387523>

192. У Чернігові пояснили, чому не збивають дрони над містом: кличуть до лав ППО [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у вересні РФ вдвічі збільшила кількість атак по Чернігову та області, однак більшість ворожих дронів вдається знищувати ще на підступах до міста або поблизу державного кордону. Про це повідомляє «Telegram»-канал начальника Чернігівської міської військової адміністрації (ЧМВА) Дмитра Брижсинського. За словами посадовця, дрони безпосередньо над населеними пунктами намагаються не збивати, аби уникнути уламків, які можуть спричинити жертви серед цивільного населення або завдати руйнувань інфраструктурі. Також у місті фіксується дефіцит кадрів у підрозділах протиповітряної оборони (ППО), зокрема - фахівців-операторів БПЛА. У міській адміністрації також нагадали, що ППО - це не лише ракети, а ціла система, до якої входять підрозділи Національної гвардії, Державної прикордонної служби, Територіальної оборони (ТО), Сухопутних військ і Повітряних Сил Збройних сил України(ПС ЗСУ). Їхня ефективність залежить не лише від техніки, а й від підготовлених фахівців.Текст : https://gazeta.ua/articles/np/_u-chernigovi-poyasnili-chomu-ne-zbivayut-droni-nad-mistom-klichut-do-lav-ppo/1232091*

193. Україна виробляє 40 САУ "Богдана" щомісяця і є лідером у розвитку дронів – Зеленський [Електронний ресурс] // Газета по-українськи.

– 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Україна має потужний потенціал у виробництві дронів, ракет та іншого озброєння. Про це Президент України Володимир Зеленський розповів у «Telegram». За його словами, попри всі труднощі, українці створюють власний оборонний продукт, який за деякими параметрами перевершує іноземні аналоги. Як зазначив Президент України, "українські морські дрони стали глобальною обороною сенсацією. Дозволили нам повернути під контроль частину Чорного моря, що є необхідною для стійкості нашої держави та захисту наших міст, Одеси і інших міст наших. Російський флот у Чорному морі вперше в його історії був вигнаний у віддаленні Бухаресту". Глава держави також нагадав, що минулого року Україна передала на фронт 2,4 млн мінометних та артилерійських боєприпасів різного калібру та нині є лідером у Європі за розвитком і застосуванням безпілотників.* Текст : <https://gazeta.ua/articles/politics/ukrayina-viroblyaye-40-sau-bogdana-schomisyacya-i-ye-liderom-u-rozvitku-droniv-zelenskiy/1232157>

194. Україна почала використовувати нові крилаті ракети «Фламінго» [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 6 жовт. – Електрон. дані. Згідно з інформацією видання «Economist», Україна планує збільшити виробництво власних далекобійних ракет FP-5 «Фламінго» та наразі виготовляє 2- 3 ракети на день. Окрім цього, Україна вже почала застосовувати ракети «Фламінго» в бойових умовах. Як повідомив військовий оглядач «ZN.UA» Віталій Кононученко, бойова частина ракети - 1150 кг і дальність її польоту — понад 3000 км — дають змогу знищувати майже будь-які цілі у глибині російської території, які раніше були повністю недоступними для української зброї. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/540385-ukraina-pochala-vykorystovuvaty-novi-krylati-rakety-flaminho>

195. Україна працює над переходом до моделі державно-церковного партнерства, - Віктор Єленський [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. За повідомленням Державної служби України з етнополітики та свободи совісті, 6 жовтня до

ДЕСС із візитом підтримки завітали Мохамед Ельсануссі, комісар Комісії США з міжнародної релігійної свободи, який також є виконавчим директором Мережі релігійних і традиційних посередників, очільники та співробітники найбільшої гуманітарної організації Фінляндії, яка працює в 33 країнах світу FCA (Finn Church Aid). Голова ДЕСС В. Єленський подякував гостям за підтримку України та розповів про особливості релігійної ситуації в країні, стан міжцерковного діалогу, участь Церков і релігійних організацій у допомозі фронту і тилу, підтримці, вразливих верств населення. Він окреслив найбільш чутливі проблеми, до вирішення яких долучаються люди віри в Україні: гуманітарна допомога вимушеним переселенцям; поміч шпиталям; облаштування укриттів, де могли б вчитися діти з прифронтових територій. В. Єленський зазначив, що Церкви України мають дуже масштабні соціальні проєкти і Українська держава працює над удосконаленням законодавства, що дозволить перейти до моделі державно-церковного партнерства. Текст: https://risu.ua/ukrayina-pracyuye-nad-perehodom-do-modeli-derzhavno-cerkovnogo-partnerstva---viktoryelenskij_n159353

196. **Українська парламентська делегація перебуває з навчальним візитом у Хорватії з метою вивчення досвіду мирної реінтеграції та повоєнного відновлення** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. Зазначено, що метою поїздки є ознайомлення з хорватською моделлю реінтеграції, досвідом впровадження реформ на шляху до вступу в ЄС та кращими практиками відновлення після збройного конфлікту. Як повідомила заступниця голови Комітету ВР України з питань правоохоронної діяльності Галина Михайлюк, у ході зустрічей у Міністерстві закордонних та європейських справ та Офісі державного прокурора Хорватії було розглянуто політичні, правові та безпекові аспекти реінтеграції, а також виклики, пов'язані з поверненням і захистом прав внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Також важливою частиною стало ознайомлення з хорватським досвідом у

розслідуванні воєнних злочинів - темою, що має вирішальне значення для досягнення справедливого миру. Отриманий під час навчального візиту досвід дозволить Україні скористатися практичними напрацюваннями хорватських партнерів та врахувати їхні уроки у власних процесах відновлення та реінтеграції. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387242>

197. **Український правозахисник, журналіст та ветеран Максим Буткевич став лауреатом престижної Премії імені Вацлава Гавела з прав людини** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 жовт. [№ 444]. – Електрон. дані. *Як повідомила заступниця голови Комітету гуманітарної та інформаційної політики, членкиня Постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, 29 вересня у залі Парламентської асамблеї Ради Європи (ПАРЄ) український правозахисник, журналіст і ветеран Максим Буткевич став лауреатом престижної Премії ім. Вацлава Гавела з прав людини. «Вперше в історії цю високу нагороду отримує громадянин України! Його шлях – це втілення боротьби сучасної України. Правозахисник, який роками рятував біженців. Журналіст, який будував вільні медіа. Колись пацифіст, який без вагань взяв до рук зброю, щоб захистити свою землю. Військовополонений, який пройшов через пекло російських катівень, був незаконно засуджений, але не здався» - розповіла народна депутатка.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387241>

198. **Українських школярів на ТОТ карають за будь-які прояви національної ідентичності – ЦПД** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 4 жовт. – Електрон. дані. *За інформацією Центру протидії дезінформації при Раді національної безпеки і оборони (РНБО) України, РФ на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України переслідує дітей та підлітків за прояви української ідентичності — публікації в соцмережах, символіку чи українські пісні. Такі дії трактуються як «екстремізм», що призводить до штрафів, примусових вибачень і навіть направлення до психіатричних закладів. На ТОТ Донеччини вже 161 дитину притягнуто до відповідальності, з них 48 — примусово госпіталізовані. РФ*

цілеспрямовано асимілює молодь, використовуючи репресії як інструмент викорінення української культури й нав'язування російської ідентичності. Також російські загарбники шантажують людей позбавленням батьківських прав, аби змусити їхніх дітей відвідувати російські школи й постійно підживлювати кремлівською пропагандою. Текст:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-society/4043604-ukrainskih-skolariv-na-tot-karaut-za-budaki-proavi-nacionalnoi-identichnosti-cpd.html>

199. **Уряд запустив проєкт «Сімейна домівка» для дітей-сиріт** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) запустив проєкт «Сімейна домівка» для підтримки дітей-сиріт і дітей, позбавлених батьківського піклування, з особливим акцентом на підлітків, дітей з інвалідністю та sibling-групи. Про це повідомила Прем'єр-міністр Юлія Свириденко у Телеграмі після засідання уряду, присвяченого політиці захисту прав дітей. Проєкт передбачає створення адаптаційного простору, наближеного до сімейних умов. Уряд також підвищив виплати батькам-вихователям і прийомним батькам, розширив підтримку для молоді 18 – 23 років, депортованої РФ в дитячому віці, та надав їм право на одноразову допомогу в розмірі 50 тис. грн і безоплатну правову допомогу (БПД). Додатково унормовано використання електронного медичного висновку для усиновлювачів. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-society/4042855-urad-zapustiv-proekt-simejna-domivka-dla-ditejsirit.html>

200. **Уряд України схвалив законопроект для відновлення пам'яток Одеси у співпраці з Італією** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 2 жовт. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 01.10.2025 Кабінет Міністрів України (КМ України) схвалив проєкт закону про ратифікацію Грантової угоди з урядом Італії, яка передбачає надання 32,5 млн євро безповоротної допомоги на програму «Відновлення та збереження культурної спадщини Одеського регіону». Угода була підписана 10 липня в Римі під час конференції URC2025. Кошти підуть на реставрацію ключових об'єктів

"Історичного центру Одеси", внесеного до списку Світової спадщини ЮНЕСКО, зокрема художнього та літературного музеїв, філармонії, Палацу Одружень тощо. Програму реалізують спільно Міністерство культури та стратегічних комунікацій (МКСК) України, Міністерство розвитку громад та територій України, а також італійські партнери. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-ukrayini-shvaliv-zakonoproekt-dlya-vidnovlennya-pamyatok-odesi-u-spivpraci-z-italieyu.html>

201. Федорів Є. Росія та Китай копіюють український протидроновий захист для танків — Defense Express [Електронний ресурс] / Єва Федорів // Дзеркало тижня. — 2025. — 1 жовт. — Електрон. дані. *Йдеться про те, як Китай переймає українські розробки у сфері військових технологій. Зокрема, складаний протидроновий захист для танків і бронетехніки, відомий як «капюшон», який довів ефективність у війні в Україні. Після Росії подібну систему вирішила скопіювати китайська компанія «Dragon Shield Intelligence Equipment», зареєструвавши патент на власну версію під назвою «Dragon Shield». Хоча ідея залишилася тією ж — м'яка сітка для захисту від атак дронів, китайський варіант відрізняється складнішою конструкцією та автоматизованим механізмом розгортання. Водночас експерти застерігають, що така автоматизація може створити додаткові ризики для екіпажу у випадку поломки чи пошкодження.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/rosija-ta-kitaj-kopijujut-ukrajinskij-protidronovij-zakhist-dlja-tankiv-defense-express.html>

202. Фесенко В. Попередження Кремлю: як США тиснутимуть на Путіна за допомогою АТАСМС, Томагавків та ударів вглиб РФ [Електронний ресурс] / Володимир Фесенко // Focus.ua : [вебсайт]. — 2025. — 3 жовт. — Електрон. дані. *На думку автора статті – політолога, якщо РФ не вдасться досягти якихось значних результатів на фронті та в повітряній війні проти України (при цьому українські повітряні удари по РФ завдадуть істотної шкоди російській енергетиці та інфраструктурі), тоді неминуче постане питання про початок реальних мирних переговорів. Але неможливо*

точно сказати, коли саме це станеться – до кінця 2025 р. чи наступного року. Також не варто очікувати, що поновлення мирних переговорів дуже швидко приведе до мирних домовленостей, хоча б про припинення вогню. За словами політолога, для домовленостей про припинення вогню знадобиться дуже наполеглива посередницька активність США, можливо також і Китаю, що поки менш ймовірно. Текст: <https://focus.ua/uk/opinions/726992-poperedzhennya-kremlyu-yak-ssha-tisnutimut-na-rosiyu-za-dopomogoyu-atacms-ta-tomagavkiiv>

203. **ФРУ закликає парламент підтримати компенсації інвестицій для промисловості** [Електронний ресурс] // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що Федерація роботодавців України (ФРУ) як співавтор законопроектів № 13414 і № 13415, звернулася до народних депутатів із закликом підтримати ініціативи, що запроваджують компенсацію інвестицій у промисловість через податкові механізми. Ці законопроекти передбачають створення європейського інструменту стимулювання інвестицій - компенсацію частини витрат підприємств через податки. У разі ухвалення законопроектів, підприємства зможуть отримати відшкодування витрат на будівництво / модернізацію виробничих споруд, закупівлю нового обладнання, інженерних мереж тощо. Як наголосили у ФРУ, це не пільги, а продумана система стимулів, яка працює в країнах ЄС, де інвесторам компенсують 50 – 70 % витрат у регіонах, що потребують економічного розвитку. У ФРУ пропонують адаптувати цей підхід у податкове законодавство України, щоб активізувати відновлення промисловості. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/4822424-fru-zaklykaie-parlament-pidtrymaty-kompensatsii-investytsii-dlia-promyslovosti>

204. **Хаджирадева В. ЄС погодив план відмови від російських енергоносіїв до 2028 року** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадева // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що таке рішення стало першим політичним кроком до ухвалення відповідного закону, який уряди країн-членів ЄС розглядатимуть 20.10.2025. Окремо

ведуться переговори щодо нового пакета санкцій, який може передбачати заборону імпорту російського зрідженого природного газу (ЗПГ) уже з 2027 р. - на рік раніше від графіка. Зауважено, що Угорщина, Словаччина, Австрія, Франція та Бельгія продовжують отримувати російський газ. Угорщина підтримала ініціативу ЄС про повну заборону на імпорт російського ЗПГ, що вводиться з січня 2027 р. в межах 19-го пакета санкцій. Відомо, що Президент США Д. Трамп наполягає, аби ЄС відмовився від російських енергоносіїв якомога швидше, наголошуючи, що це необхідно для ефективності санкцій США та припинення фінансування військової машини РФ. Погоджуючись із необхідністю припинити залежність від російських енергоносіїв, в ЄС зазначили, що не планують переносити фінальний дедлайн на раніше, попри тиск із боку США, оскільки план до 2028 р. вже є амбітним, але безпечним. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4822671-yes-pohodyv-plan-vidmovy-vid-rosiiskykh-enerhonosiiv-do-2028-roku>

205. **Хаджирадєва В. ЄС хоче надати Україні «репараційний» кредит** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що лідери Європейського Союзу (ЄС) готуються узгодити новий механізм допомоги Україні – так званий «репараційний кредит» обсягом 140 млрд євро за рахунок заморожених резервів «Центробанку» РФ. Україна повинна буде повернути кредит, якщо РФ сплатить репарації. Вказано, що для України узгодження цього плану має критичне значення, адже після переговорів із МВФ Київ переглянув свої потреби в зовнішньому фінансуванні на 2026 - 2027 рр.: оцінка зросла з 38 до 65 млрд доларів. Зауважено, що участь Угорщини та Словаччини у реалізації ідеї кредитування України коштом РФ залишається під питанням. Проте у Брюсселі стверджують, що знайшли юридичний шлях мінімізувати їх вплив. Остаточне ухвалення рішення заплановано на кінець жовтня на офіційному засіданні Європейської Ради (ЄР). Реагуючи на плани ЄС використати заморожені активи, зокрема – надати «репараційний

кредит» Україні, РФ обіцяє оскаржувати такі рішення в міжнародних судах і, ймовірно, подаватиме позови проти Європейських інституцій і фінансових посередників (як-от Euroclear), якщо активи будуть використані. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820113-yeC-khoche-nadaty-ukraini-reparatsiinyi-kredyt>

206. **Хаджирадєва В. Прогнози краху російської економіки стають все більш реальними** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що економіка РФ почала гальмувати, а західні ЗМІ все частіше пишуть про неминучість економічної кризи. Наголошено, що війна в Україні фінансується РФ за рахунок рекордного бюджетного дефіциту, використання резервів Фонду національного добробуту та, головне, коштом населення. Підвищення податків перекладає фінансовий тягар війни на громадян і цивільний сектор. Зауважено, що у 2026 р., уперше з початку повномасштабної війни, заплановано скорочення витрат на оборону, проте Кремль різко збільшує фінансування державної пропаганди (державних телеканалів тощо), а також – внутрішніх силових структур (поліції, спецслужб), що свідчить про зміну акцентів на утримання внутрішньої лояльності та придушення невдоволення війною й економічною ситуацією. І хоча економічні проблеми РФ не призведуть до негайного припинення війни, вони підривають довгострокову стійкість і обмежують якість військових зусиль. Експерти попереджають, що російська економіка у «настці мілітаризації» не зможе легко повернутися до мирної моделі без значного падіння, що є її стратегічною вразливістю після завершення активної фази конфлікту. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4820783-prohnozy-krakhu-rosiiskoi-ekonomiky-stauit-vse-bilsh-realnymy>

207. **Хаджирадєва В. У кого в ЄС ідея «репараційного кредиту» викликає сумніви** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Наведено роз'яснення народної депутатки, голови Комітету Верховної Ради України

(ВР України) з питань бюджету Роксолани Підласи про механізм «репараційного кредиту», який Європейський Союз планує надати Україні із заморожених активів РФ для фінансування оборони та відбудови. За словами депутатки, зі 185 млрд євро, заморожених у центральній депозитарії цінних паперів «Euroclear» Україні планують надати 140 млрд євро, які виділятимуть не одночасно, а орієнтуючись на потреби українського бюджету, верифіковані МВФ; можливим учасником цього механізму можуть стати Велика Британія та США. Вказано, що Україна повертатиме кредит лише після того, як отримає від РФ репарації за війну в межах мирної угоди. Це рішення фактично дозволить Україні витратити ці гроші зараз, а не чекати, поки Москва їх виплатить. Вказано, що попри загальну підтримку ідеї країнами ЄС, Бельгія відмовилася підтримати ініціативу, а Франція та Люксембург висловили стурбованість юридичними наслідками. Тож ЄС продовжить консультації та опрацювання правових аспектів пропозиції. Акцентовано на реакції РФ, яка у відповідь на ідею «репараційного кредиту» почала розробляти план націоналізації та швидкого розпродажу іноземних активів.

Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4822010-u-koho-v-yes-ideia-reparatsiinoho-kredytu-vyklykaie-sumnivy>

208. Хаджирадєва В. Умови нової програми з МВФ можуть бути жорсткими [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. Вказано, що умови війни (тривале протистояння, а не завершення активної фази бойових дій) змусили МВФ і український уряд адаптувати формат співпраці. Наразі обговорюються параметри нової програми, що має виконати Україна, аби отримати гроші. Одним із ключових компонентів нового документа може стати закріплення постійного структурного маяка щодо гарантії незалежності НАБУ та САП. Пункт буде визначений як критичний - будь-які спроби політичного впливу або підпорядкування цих органів іншим державним структурам можуть поставити під загрозу подальше фінансування з боку

МВФ. Потенційно новими умовами є: перезавантаження митниці, ліквідація норм, що обмежують строки досудового розслідування, , реформа держпідприємств із прозорим добором керівників і членів наглядових рад. Деякі з попередніх зобов'язань, які не були виконані у межах чинної програми, будуть перенесені в нову угоду. Планується запровадження інструментів, які сприятимуть збільшенню внутрішніх джерел доходів: ідеться про впровадження елементів Національної стратегії доходів до 2030 р., підготовленої Мінфіном. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4821730-umovy-novoi-prohramy-z-mvf-mozhut-but-y-zhorstkymy>

209. Хмілевська В. Європейці можуть збивати російські літаки у своєму повітряному просторі: резолюція Європарламенту [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Ідеться про те, що 9 жовтня Європарламент ухвалив резолюцію, відповідно до якої Європі можна збивати російські літаки у своєму повітряному просторі. У цій резолюції депутати також засуджують "безрозсудні та ескалаційні дії" РФ, зокрема навмисні вторгнення безпілотників, спрямовані на критичну інфраструктуру в Данії, Швеції та Норвегії, які є частиною систематичної військової та гібридної війни.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/jevropejtsi-zbivatimut-rosijski-litaki-u-svojemu-povitrjanomu-prostori-.html>

210. Хмілевська В. Куп'янський напрямок: у ЗСУ похвалили російські антитепловізійні накидки [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 жовт. — Електрон. дані. *Заступник командира батальйону безпілотних систем «Привид Хортиці» 15-ї бригади «Кара-Даг» Станіслав Кочерга повідомив, що на куп'янському напрямку ситуація залишається складною: росіяни тиснуть на логістику дронами та артилерією, активно використовують тактику малих піхотних груп і маскуються за допомогою якісних антитепловізійних накидок. Водночас українські оператори дронів, маючи великий досвід, успішно виявляють переміщення противника, а ЗСУ застосовують дистанційне мінування для*

ускладнення його дій. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/kupjanskij-naprjamok-u-zsu-pokhvalili-rosijski-antiteplovizijni-nakidki.html>

211. **"Це коштує нам надто дорого": військовий розкритикував викривлену звітність у ЗСУ** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. *Згідно із заявою військовослужбовця, співзасновника Центру підтримки аеророзвідки Ігоря Луценка у своїй публікації у «Facebook», в українській армії поширена практика спотворення реальної ситуації на фронті - неправдива інформація від командирів різних рівнів часто заважає ухваленню ефективних управлінських рішень. Він розповів, що звіти часто містять неправду про втрати позицій - ділянки фронту, захоплені ворогом, можуть залишатися позначеними як контрольовані Збройними силами України (ЗСУ). Бійці, які загинули, можуть бути формально "зниклими безвісти". За його словами, поширене викривлення даних про наявне озброєння, його технічний стан, готовність особового складу до виконання завдань та про кількість нібито збитих ворожих дронів. Окрема проблема - це звітність про "створені" підрозділи або підготовлених фахівців, які насправді не функціонують належним чином. І. Луценко зауважив, що через викривлену інформацію командування часто дізнається про загрозливі прориви противника лише з відкритих джерел, як-от «DeepState». Так сталося у випадках, коли території, де мала б бути оборона, виявилися повністю незахищеними - попри позитивні рапорти. Тому, на думку військовослужбовця, системна брехня у військовій структурі не лише унеможливорює ефективне управління, а й перетворюється на традицію, яка не карається - ні формально, ні неформально. Текст : https://gazeta.ua/articles/politics/_ce-koshtuye-nam-nadto-dorogo-vijskovij-rozkritikuvav-vikrivlenu-zvitnist-u-zsu/1232297*

212. **«Церква має пригорнути кожного», — Глава УГКЦ про місію духовенства за кордоном** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. *У межах офіційного візиту до Португалії 5 жовтня Глава Української Греко-Католицької Церкви (УГКЦ)*

Блаженніший Святослав зустрівся зі священниками УГКЦ, які служать у цій країні. Глава УГКЦ звернув увагу на потребу подальшого розвитку єрархічних структур УГКЦ у Португалії, подібно до тих, що вже створені в Італії та інших країнах Західної Європи. Окрему увагу Блаженніший Святослав приділив питанню прийняття у вже існуючі парафії УГКЦ в Португалії новоприбулих українців, переважно з Центру, Сходу та Півдня України. Під час зустрічі Глава УГКЦ також наголосив на важливості постійної формації духовенства, опіки над українськими сім'ями та приготування молоді до подружжя. Патріарх застеріг, що криза сім'ї й демографічна ситуація в Україні становлять серйозний виклик не лише для держави, а й для Церкви.

Текст: https://risu.ua/cerkva-maye-prigornuti-kozhnogo--glava-ugkc-pro-misiyu-duhovenstva-za-kordonom_n159332

213. **Через російську агресію Україна потрапила до списку держав із проблематичним доступом до Біблії** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. – Електрон. дані. Вказано, що дослідницька ініціатива «Доступ до Біблії» 2 жовтня опублікувала звіт із рейтингом країн, які мають дефіцит Біблій або обмеження в доступі до Писання. До цього переліку потрапила й Україна, яка обіймає 71-ше місце з 88. Причиною цього стала російська агресія та антихристиянська політика росіян на окупованих територіях. Над звітом працювали дослідники організації "Open Doors", які вже багато років відслідковують масштаби переслідування християн, а також Товариство Цифрової Біблії, місією якого є забезпечення Біблією тих людей, які не мають доступу до Писання. Вони проаналізували різні чинники та реалії життя християн у 2025 р. і визначили рейтинг держав із найскладнішим доступом до Біблії. У звіті зазначено фактори, які ускладнюють читання Біблії в Україні та загрози для християн. Там зокрема йдеться про привілейованість РПЦ на окупованих територіях і велику нерівність християн, що продиктовано політикою РФ. Також на окупованих територіях зберігається загроза для вільного поширення Біблії, адже видання без санкціонування РПЦ, трактуються «екстремістськими» матеріалами,

особливо якщо вони надруковані українською мовою або на замовлення інших церков. Текст: https://risu.ua/cherez-rosijsku-agresiyu-ukrayina-potrapila-do-spisku-derzhav-iz-problematicnim-dostupom-do-bibliyi_n159333

214. **Члени підкомітету з питань ядерної енергетики та ядерної безпеки під час робочої поїздки обговорили питання розвитку ядерної енергетики та стратегічну роль НАЕК «Енергоатом» у зміцненні енергетичної безпеки України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. *Йдеться про робочу поїзду до Миколаївській області на базі філії ВП «Південноукраїнська АЕС» членів підкомітету з питань ядерної енергетики та ядерної безпеки Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг. Зазначено, що під час візиту обговорили актуальні тенденції розвитку ядерної енергетики у світі, стратегічну роль НАЕК «Енергоатом» у зміцненні енергетичної безпеки України, правові аспекти впровадження малих модульних реакторів (ММР), готовність Енергоатому до проходження опалювального сезону 2025 — 2026 рр. і безпечну та стабільну роботу Південноукраїнської АЕС в осінньо-зимовий період.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387522>

215. **Шаповалова О. Відшкодування шкоди, завданої внаслідок війни: від особистої історії до системної проблеми** [Електронний ресурс] / Ольга Шаповалова, Мирослав Гнатюк, Наталія Гнатенко // Юрид. практика. – 2025. – 8 жовт. – Електрон. дані. *Розглянуто питання відшкодування шкоди, заподіяної внаслідок збройної агресії Росії проти України, зокрема окреслено найпоширеніші проблеми, що виникають при реалізації права на компенсацію за програмою "єВідновлення". Окремо приділено увагу питанню відшкодування шкоди, завданої комерційним приміщенням, оскільки національне законодавство наразі не передбачає компенсації за пошкодження нежитлових об'єктів, які використовуються для підприємницької діяльності або належать фізичним особам як майно "комерційного призначення" - офіси, кабінети, майстерні, склади, кав'ярні, перукарні тощо. Вказано на правові*

колізії у зв'язку з проблемою співвідношення національної програми "ЄВідновлення" та Міжнародного реєстру збитків, завданих збройною агресією РФ проти України. Надано пропозиції щодо вдосконалення механізму відшкодування шкоди, заподіяної внаслідок збройної агресії РФ проти України. Текст: <https://pravo.ua/vidshkoduvannia-shkody-zavdanoi-vnaslidok-viiny-vid-osobystoi-istorii-do-systemnoi-problemy/>

216. **Шевченко О. Чума замість танків: чи зберегла РФ лабораторії біологічної зброї СРСР** [Електронний ресурс] / Ольга Шевченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. "Фокус" переклав статтю воєнного аналітика порталу "The National Interest" Г. Касса "Жахіття наяву: таємна програма СРСР зі створення біологічної зброї". В ній ідеться про секретну програму СРСР і про те, у що її перетворила РФ. Зазначено, що Кремль з перших днів вторгнення в Україну звинувачує українців у створенні біологічної зброї, водночас саме Москва отримала від СРСР небезпечний спадок: сховища ядерних боєголовок, цистерни з отруйними хімікатами і, нарешті, програму "Біопрепарат". Розглянуто, яку програму біологічної зброї розвивали комуністи й пробірки з якими хворобами перейшли під контроль Кремля. Вказано: СРСР розраховував, що біологічна зброя зможе забезпечити асиметричну перевагу над Заходом. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/727335-biologichna-zbroya-rf-otrimala-u-spadok-shovishcha-biopreparatu-detali-pro-sekretnu-laboratoriyu>

217. **Шевчук А. Визначено критерії для країн, з якими буде доступне множинне громадянство** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив міністр закордонних справ Андрій Сибіга у Facebook, Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив постанову щодо критеріїв для країн, із якими Україна може запровадити множинне громадянство. Серед критеріїв: членство в «G7» та в Європейському Союзі (ЄС); застосування санкцій проти РФ за агресію проти України; підтримка незалежності, суверенітету та

територіальної цілісності України; позиція під час голосування в міжнародних організаціях; наявність відносин стратегічного або іншого виду партнерства; рівень і перспективи розвитку двосторонніх відносин; фінансова підтримка України тощо. Міністр зазначив, що основна аудиторія таких нововведень - українські громади за кордоном. Етнічні українці, які є громадянами інших країн, зможуть отримати українське громадянство, не втрачаючи при цьому іноземне. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822176-vyznacheno-kryterii-dlia-krain-z-yakymy-bude-dostupne-mnozhynne-hromadianstvo>

218. **Шевчук А. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1318-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1317-ту, добу на фронті зафіксовано 162 бойових зіткнення. Найзапекліші бої тривають на Покровському напрямку, де українські захисники відбили 48 російських штурмів. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили чотири райони зосередження особового складу російських загарбників. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4820672-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

219. **Шевчук А. Генштаб оцінив ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 жовт. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1320-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1319-ту, добу на фронті зафіксовано 188 бойових зіткнень, із них 60 – на Покровському та 34 – на Новопавлівському напрямках. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили п'ять районів зосередження особового складу, озброєння та військової техніки, два пункти

управління та один артилерійський засіб противника. Текст:
<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821147-henshtab-otsinyv-sytuatsiui-na-fronti>

220. **Шевчук А. За кордоном верифікували перші суботні та недільні українські школи** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. *Як повідомила пресслужба Міністерства освіти і науки (МОН) України, перші суботні та недільні українські школи, які працюють за кордоном, пройшли верифікацію: тепер діти, які живуть за межами України, можуть навчатися у них за програмою українознавчого компонента. Результати навчання у цих закладах будуть визнані в Україні, тож діти зберігають зв'язок із українською освітою. У МОН наголосили, що такі школи - це не лише уроки, а й живе спілкування з однолітками, атмосфера української спільноти та збереження традицій. Українська мова є обов'язковою для всіх учнів. У I – IV класах учителі подають українознавчий зміст разом із українською мовою через інтегрований курс «Я досліджую світ». Починаючи з V класу школярі вивчають окремі предмети - українську літературу й історію України. Залежно від класу до програми також входять географія, громадянська освіта та предмет «Захист України».* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822401-za-kordonom-veryfikuvaly-pershi-subotni-ta-nedilni-ukrainski-shkoly>

221. **Шевчук А. Київ запропонував ОБСЄ створити посаду спецпосланця для повернення дітей** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 жовт. — Електрон. дані. *Вказано, що Президент Володимир Зеленський під час зустрічі з президентом ОБСЄ Пере Хуаном Понсом Самп'єтро запропонував ОБСЄ зосередитися на темі незаконно депортованих РФ українських дітей українських дітей, акцентувавши, що повернення викрадених дітей до їх родин є пріоритетом для України і що «голос ОБСЄ тут дуже важливий». Глава держави запропонував призначити спеціального посланника при президентові Парламентської асамблеї (ПА) ОБСЄ, який сфокусується на питанні*

повернення дітей. Та повідомив, що в ООН готують резолюцію, яка засуджує викрадення та депортацію українських дітей і закликав ОБСЄ підтримати її ухвалення. У відповідь Пере Хуан Понс Самп'єтро заявив, що ПА ОБСЄ приєднається до Міжнародної коаліції за повернення українських дітей. Сторони також обговорили спільні кроки для звільнення українських військовополонених і цивільних, яких незаконно утримує РФ. Президент ПА ОБСЄ підкреслив важливість подальшого політичного та економічного тиску на РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821835-kyiv-zaproponuvav-obsie-stvoryty-posadu-spetsposlantsia-dlia-povernennia-ditei>

222. **Шевчук А. ОСУВ Дніпро припинило своє існування: у ЗСУ назвали причину** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 жовт. — Електрон. дані. Як повідомив речник Генерального штабу ЗСУ Андрій Ковальов, оперативно-стратегічне угруповання військ (ОСУВ) «Дніпро» припинило свою діяльність у зв'язку з впровадженням корпусної реформи. Речник зазначив, що генерал-майор Михайло Драпатий займає штатну посаду командувача Командування об'єднаних сил ЗСУ, посада командувача ОСУВ «Дніпро» не є штатною і він обіймав її за сумісництвом. М. Драпатий продовжить керувати відповідним комплектом військ у районі бойових дій. У Генштабі наголосили, що ліквідація «Дніпро» не погіршить керованість військами та негативно не вплине на оперативну ситуацію на лінії бойового зіткнення; зміни покликані покращити управління військами. Нагадано, що ОСУВ «Дніпро» відповідав за значну частину фронту від Запоріжжя до Харківщини, зокрема розподіл боєприпасів між бригадами. Його функції тепер передаються угрупованням військ і новоствореним корпусам. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4821487-osuv-dnipro-prypynylo-svoie-isnuvannia-u-zsu-nazvaly-prychynu>

223. **Шевчук А. У Криму зафіксовано понад 700 випадків порушення прав людини з початку року** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 жовт. — Електрон. дані. Про це

повідомив Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець. За його словами, щодня мешканці Криму зазнають тиску, залякувань і обмежень своїх основних соціальних, економічних і культурних прав, а також стають жертвами переслідувань, незаконних арештів і репресій з боку окупаційних сил. Омбудсмен акцентував, що порушень прав зазнають як українці, так і кримські татари, та навів дані Кримськотатарського Ресурсного Центру щодо кількості затримань, арештів, випадків порушення права на справедливий суд, обшуків, допитів тощо, зафіксованих в окупованому Криму протягом 2025 р. Він зазначив, що Міжнародний комітет ООН із економічних, соціальних і культурних прав визнав, що збройна агресія РФ спричинила серйозні порушення соціально-економічних і культурних прав на тимчасово окупованих територіях (ТОТ), закликавши розслідувати випадки примусового вилучення приватної власності та виселення етнічних українців і припинити політику примусової культурної асиміляції. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4822412-u-krymu-zafiksovano-ponad-700-vypadkiv-porushennia-prav-luidyny-z-pochatku-roku>

224. **Шевчук А. Україна отримала 170 млн євро на житлові програми** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 30 верес. — Електрон. дані. Як повідомила у Telegram Прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко, Україна отримала на житлові програми від Банку розвитку Ради Європи 170 млн євро: 70 млн євро підуть на проєкт «НОМЕ» (компенсація за зруйноване житло), 100 млн євро спрямовані на підтримку внутрішньо переміщених осіб (ВПО) (допомога на проживання, житло, освіту дітей, інтеграцію у громади). За словами глави уряду, ці кошти - ще 1500 житлових сертифікатів «єВідновлення» та можливість для 4000 родин придбати нові оселі замість знищених. Пріоритет мають захисники та захисниці, люди з інвалідністю та багатодітні сім'ї. Топпосадовиця наголосила, що житловий сектор залишається однією з найбільш уражених сфер; загалом понад 135 тис. родин скористались програмою «єВідновлення» й отримали компенсації для ремонту пошкодженого житла, або купівлі чи

будівництва нового замість зруйнованого. Текст:
<https://ua.korrespondent.net/business/economics/4820231-ukraine-otrymala-170-mln-yevro-na-zhytlovi-prohramy>

225. **Шолян В. Комплексний тиск на Росію: Зеленський підписав нові укази про запровадження санкцій** [Електронний ресурс] / Варвара Шолян // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 жовт. — Електрон. дані. *Повідомлено, що Президент України Володимир Зеленський підписав нові документи щодо запровадження санкцій проти російських чиновників і підприємців, які фінансують війну в Україні. Він наголосив, що Україна продовжує "комплексну політику тиску на Росію". Йдеться про три головні напрямки запровадження таких санкцій: продовження санкцій, у яких спливав термін, і щодо російських підприємців та їхніх зв'язків із Кремлем і його очільником В. Путіним; щодо російської військової промисловості, а саме – виробників безпілотників та комплектуючих до них; проти осіб та компаній, що пов'язані з російським нафтовим сектором. За словами В. Зеленського, вже зараз багато українських напрацювань беруться за основу санкцій, які запроваджують західні партнери України.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/727212-kompleksniy-tisk-na-rosiyu-zelenskiy-pidpisav-novi-ukazi-pro-zaprovadzhennya-sankciy>

226. **Щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та військовополонених на медичну допомогу, реабілітацію, протезування** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 жовт. [№ 447]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів провів чергове засідання у режимі відеоконференції та розглянув проєкти законів: про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та військовополонених, яких звільнено з полону, на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування (реєстр. № 13704); про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення права військовослужбовців,*

ветеранів та звільнених з полону військовополонених на належну медичну допомогу, реабілітацію, оздоровлення та протезування (реєстр. № 13704-1); про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення військовослужбовців, ветеранів та військовополонених, яких звільнено з полону, якісною медичною допомогою, реабілітацією та протезуванням (реєстр. № 13704-2) і про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та військовополонених, яких звільнено з полону, на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування (реєстр. № 13704-3). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387379>

227. **Щодо організаційних засад здійснення підтримки в аграрному секторі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 жовт. [№ 450]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 08.10.2025 ухвалила у другому читанні та в цілому проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо організаційних засад здійснення підтримки в аграрному секторі, реєстр. № 13202-1. Законопроект розроблений з метою виконання міжнародних зобов'язань України, визначених статтями 403-406 Угоди про асоціацію між Україною та Європейським Союзом (ЄС), а також реалізації ініціативи ЄС «Ukraine Facility». Закон спрямований на удосконалення механізмів надання державної підтримки сільськогосподарським товаровиробникам, підвищення ефективності використання бюджетних коштів, а також на створення прозорих і зрозумілих правил для аграрного бізнесу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/387526>

228. **Ярошенко С. 5 мільйонів шахряям. Чи можна отримати швидше виплати за загиблих військових?** [Електронний ресурс] / Світлана Ярошенко; бесіду вела Ганна Волкова // Україна молода. – 2025. – 1 жовт. – Електрон. дані. Подано матеріали бесіди з полтавською юристкою, адвокаткою Світланою Ярошенко про оновлений Міністерством оборони (МО) з 1 вересня порядок призначення та виплат одноразової грошової

допомоги у разі загибелі (смерті) українських військових у період дії воєнного стану. Світлана Ярошенко прокоментувала зміни у порядку виплат, зокрема пояснила, куди насамперед мають звертатися родичі загиблого, щоб отримати одноразову грошову допомогу. Юристка також застерегла від дій шахраїв, які за чималі гроші обіцяють "пришвидшити" виплати, й наголосила, що на терміни призначення виплат жодним чином ніхто не може вплинути. Також юристка навела приклади із своєї практики, коли виплати довелося добиватися через суд. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3979/188/191474/>

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

229. Болотний Ю. І. Корінні народи у глобальному правовому контексті: міжнародні стандарти і зарубіжні моделі регулювання [Електронний ресурс] / Ю. І. Болотний // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 8. – С. 33-37. Досліджено міжнародно-правові стандарти та зарубіжні моделі регулювання правового статусу корінних народів. Проаналізовано ключові документи, зокрема Декларацію ООН про права корінних народів, акти ЮНЕСКО та рішення міжнародних судових органів. Розглянуто практики щодо саамі, маорі, індіанських племен США і Канади та кримських татар. Наголошено, що попри формальне визнання, права корінних народів часто реалізуються лише частково. Акцентовано на важливості ефективної імплементації міжнародних норм, політичної волі держав і врахування культурних особливостей. Зауважено, що характерною рисою корінних народів є значна етнічна, мовна, релігійна та культурна різноманітність, що ускладнює формулювання єдиного правового визначення, однак дозволяє виокремити базові ознаки, які є основою для міжнародно-правового визнання їхнього статусу. Текст: http://www.lsej.org.ua/8_2025/6.pdf

230. Бутко Л. В. Соціальні мережі як платформа для маніпуляції: вітчизняний досвід в умовах російсько-української війни [Електронний ресурс] / Л. В. Бутко, С. А. Федоренко, М. О. Книш // Вісн. Харків. держ. акад.

культури. – 2025. – № 67. – С. 8-23. Досліджено специфіку маніпуляцій у соціальних мережах в умовах російсько-української війни як складову інформаційно-психологічного впливу та гібридної агресії. Акцент зроблено на ролі "Viber" і "Facebook" як каналів поширення дезінформації, фейкових новин і пропаганди. Проаналізовано механізми формування недостовірного контенту, особливості його подачі та ознаки, за якими його можна розпізнати. Наголошено на небезпеці швидкого розповсюдження маніпуляцій через алгоритми персоналізованого контенту, що підкреслює актуальність розробки інструментів для виявлення та протидії дезінформації задля зміцнення національної безпеки. Текст: <http://v-khsac.in.ua/article/view/333218>

231. **Головін В. Збройні люди України : історії, які ми розповімо онукам / Владислав Головін.** – Київ : Наш формат, 2025. – 286 с. : іл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ76903** «Збройні люди України» – це 20 історій про тих, хто не зламався. Не втік. Не чекав. Про топменеджера, який впровадив у бригаді принципи корпоративного управління. Про шиномонтажника, який став танкістом, аби зупинити ворога. Про волонтерку, яка, попри спротив системи, намагається її змінити. Про мільйонерів, які проміняли заможне життя на бліндажі.

232. **Гудима Є. П. Становлення і функціонування системи захисту прав національних меншин (спільнот) в Україні: правовий та організаційний аспекти** [Електронний ресурс] / Є. П. Гудима // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 8. – С. 38-42. Проаналізовано становлення та функціонування системи захисту прав національних меншин в Україні. Розглянуто правову базу — від Конституції України та Закону «Про національні меншини» до сучасних реформ у контексті євроінтеграції. Проаналізовано положення щодо культурної самобутності, мовної політики, освіти та участі у культурному житті. Увагу приділено ролі органів влади та діяльності Державної служби з етнополітики. Досліджено міжнародні зобов'язання України, зокрема Рамкову конвенцію Ради Європи. Наголошено на потребі вдосконалення механізмів реалізації прав меншин і гармонізації

законодавства з європейськими стандартами. Текст:
http://www.lsej.org.ua/8_2025/7.pdf

233. Дмитренко С. П. **Національна безпека в інформаційному суспільстві** [Електронний ресурс] / С. П. Дмитренко, О. С. Дмитренко // Гілея : зб. наук. пр. / Нац. ун-т ім. М. П. Драгоманова. – Київ, 2025. – Вип. 205/206 (№ 3/4). – С. 63-70. *Досліджено ключові загрози національній безпеці в умовах розвитку інформаційного суспільства, зокрема пропаганду, витоки даних, кібератаки та інформаційні війни. Акцентовано на впливі цифровізації, глобалізації та соціальних медіа, які створюють нові виклики для державної безпеки, особливо в умовах російсько-української війни. Розглянуто досвід Китаю, ЄС і США у сфері інформаційної безпеки, проаналізовано роль штучного інтелекту (ШІ), медіаграмотності та державного управління у протидії гібридним загрозам. Надаано рекомендації щодо формування національної стратегії кіберзахисту та створення єдиної екосистеми кібербезпеки в Україні.* Текст:

<http://gileya.org/index.php?ng=library&cont=long&id=292>

234. Захтей А. **Кримський бранець** / Андрій Захтей ; [за участю Сергія Венцика]. – Київ : Саміт-Книга, 2024. – 119 с. : фотоіл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: B85036** Ця книга розповідає про поневіряння у російських «зінданах» українця Андрія Захтея. Про його арешт структурами ФСБ, катування, судилище та перебування у в'язниці. А ще про операції радянських спецслужб проти українських діячів. Таких як Симон Петлюра та Роман Шухевич. І, ніде правду подіти, у багатьох спецопераціях проти українських патріотів брали участь наші співвітчизники – манкурти та перевертні. Хоча люди вони були вельми талановиті й відомі своїми непересічними шедеврами. Такими були живописець Микола Глуценко та філолог і письменник Володимир Петров-Домонтович. Ця книга – пересторога: росіяни ніколи не гребували провокаціями і спецопераціями «під чужим прапором». І до сьогодні їхні провокаційні методи на озброєнні у спецслужб рашистської Росії.

235. **Котляров В. О. Інформаційна безпека України : цілі, механізми та адаптація до стандартів ЄС і НАТО** [Електронний ресурс] / В. О. Котляров // Наук. інновації та перед. технології. Серія : Упр. та адміністрування. Економіка. Право. Педагогіка. Психологія. – 2025. – № 8 (48). – С. 181-192. *Актуалізовано проблему інформаційної безпеки України в умовах сучасної гібридної війни та глобальної цифрової трансформації. Акцентовано на масованих інформаційних атаках і кампаніях дезінформації, спрямованих на підрив довіри до державних інституцій, що супроводжують російську збройну агресію проти України. Вказано на необхідність гармонізації національної системи інформаційної безпеки зі стандартами Європейського Союзу та НАТО, що визначено стратегічним пріоритетом зовнішньої та внутрішньої політики України. Розкрито стратегічні цілі інформаційної безпеки України, серед яких захист критичної інформаційної інфраструктури, протидія дезінформації та гібридним загрозам, а також захист персональних даних і цифрових прав. Виявлено основні проблеми цього процесу: кадровий дефіцит, фрагментованість нормативної бази, обмеженість фінансових і технічних ресурсів, недосконала міжвідомча координація. Окреслено шляхи удосконалення державної політики у сфері інформаційної безпеки України, зокрема створення єдиного координаційного центру кібер- та інформаційної безпеки, розвиток цифрових компетентностей населення, активізація міжнародного співробітництва та модернізація національної системи реагування на кіберінциденти. Текст :* <http://perspectives.pp.ua/index.php/nauka/article/view/27491/27452>

236. **Кравцов Д. В. Актуальні проблеми під час воєнного стану у сфері надання адміністративних послуг** [Електронний ресурс] / Д. В. Кравцов // Київ. часопис права. – 2025. – № 2. – С. 239–242. – Електрон. дані. *Зазначено, що в умовах повномасштабної збройної агресії РФ питання забезпечення безперервності функціонування публічної адміністрації набуло критичного значення. Вказано, що залишаються суттєві труднощі із доступом до адміністративних послуг для громадян, які перебувають на*

тимчасово окупованих територіях (ТОТ) або в зонах активних бойових дій, де вони не мають можливості вчасно зареєструвати акти цивільного стану, змінити місце проживання, отримати посвідчення особи чи підтвердження юридичних фактів, що тягне за собою подальші ускладнення при реалізації права на соціальний захист, освіту, охорону здоров'я або трудову діяльність. Іншою проблемою залишається забезпечення рівного доступу до адміністративних послуг для осіб із особливими потребами, осіб похилого віку та жителів сільських районів, які в умовах воєнного стану виявилися у ще більш уразливому становищі. Наголошено, що держава повинна вжити необхідних заходів у подоланні цих викликів через цифровізацію та спрощення процедур для забезпечення безперешкодної доступності громадян та ефективності роботи системи. Текст:

<https://kyivchasprava.kneu.in.ua/index.php/kyivchasprava/article/view/600/569>

237. **Кравченко В. Г. Міжнародно-правові та організаційні механізми протидії дезінформації: порівняльний аналіз практик України та ЄС** [Електронний ресурс] / В. Г. Кравченко // Київ. часопис права. – 2025. – № 2. – С. 243–252. – Електрон. дані. Зазначено, що методи інформаційної війни спрямовані на дестабілізацію українського суспільства, підриг довіри до державних інституцій, поширення паніки та послаблення міжнародної підтримки України. Дезінформація як одна з форм інформаційної агресії використовується через підконтрольні медіа, соціальні мережі, бот-мережі та анонімні платформи, що значно ускладнює її виявлення та нейтралізацію. Вказано, що застосування організаційно-правових інструментів у боротьбі з дезінформацією включає низку дій: від блокування інформаційних ресурсів і застосування санкцій до регулювання діяльності медіа та реагування на поширення фейкової інформації. Зауважено, що дослідження організаційно-правових інструментів протидії дезінформації дозволяє визначити межі допустимого державного втручання у сферу інформаційних прав, сформувати обґрунтовані підходи щодо правового регулювання інформаційної безпеки та запобігти порушенню основоположних прав людини

<https://kyivchasprava.kneu.in.ua/index.php/kyivchasprava/article/view/601/570>

238. **Кривцов М. На мінному полі пам'яті** : щоденники, есеї, оповід. / Максим «Далі» Кривцов ; ред.-упоряд. Валерій Пузік. – Київ : Наш формат, 2025. – 413, [2] с. : портр., фотоіл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: Б376673** У цьому виданні вміщено щоденникові записи, есеї, оповідання й деякі вірші Максима «Далі» Кривцова, які зібрав та упорядкував його друг і побратим Валерій Пузік. Свої думки Максим почав фіксувати ще від 2015 р., коли вперше пішов до війська. Чимало записів було зроблено й після демобілізації, зокрема про дитячі табори, де він був виховником, і про роботу з ветеранами російсько-української війни. Після початку повномасштабного вторгнення Максим знову пішов служити кулеметником, та водночас активно фіксував тодішню буденність, фотографував побратимів, писав поезію. «Далі» вже немає з нами, але він живе в нашій пам'яті завдяки цим текстам, записам і світлинам.

239. **Линник І. Поствоєнне відновлення об'єктів транспортної інфраструктури за допомоги міжнародних партнерів** [Електронний ресурс] / Ірина Линник // Містобудування та територ. планування: наук.-техн. зб. / Київ. нац. ун-т буд-ва і архітектури. – Київ, 2025. – Вип. 88. – С. 283-294 Зазначено, що уряд України, місцеві органи влади, українські науковці, працюючи спільно з міжнародними інституціями, визначають заходи та розробляють програми, плани, проєкти щодо відновлення об'єктів транспортної інфраструктури та необхідні кошти для цього. Налагоджено тісну співпрацю з країнами Європейського Союзу та іншими країнами-партнерами, які підтримують Україну у боротьбі з російською агресією. Визначено напрямки відновлення та відбудови транспортної інфраструктури України, зокрема, доріг, мостів, шляхопроводів, залізничних станцій та парків, тягових і трансформаторних підстанцій, контактної мережі, залізничних колій, аеродромів, аеровокзалів, злітно-посадкових смуг, ангарів, терміналів та іншої авіаційної інфраструктури, портової інфраструктури й

<http://mtp.knuba.edu.ua/article/view/334425/323394>

240. **Омельчук С. О. Особливості розслідування терористичних кримінальних правопорушень в умовах європейської інтеграції України** [Електронний ресурс] / С. О. Омельчук, А. К. Ситнік, М. В. Соколовський // *Право і сусп-во. – 2025. – № 4, т. 1. — С. 244-250. Проаналізовано сучасні виклики, пов'язані з терористичною загрозою, яка в українських реаліях має гібридний характер і є інструментом воєнної агресії РФ. Особливу увагу придлено ключовим проблемам, що виникають під час розслідування терористичних злочинів в умовах гібридної агресії, зокрема труднощам у зборі доказів, необхідності забезпечення міжнародної співпраці та високої кваліфікації правоохоронців для протидії новітнім формам тероризму. Акцентовано на правових механізмах регулювання антитерористичної діяльності, зокрема на удосконаленні національного законодавства задля відповідності європейським та міжнародним стандартам у сфері боротьби з тероризмом. Окреслено останні зміни в законодавстві України, які стосуються терористичних кримінальних правопорушень, а також розкрито питання удосконалення процедур міжнародної співпраці у сфері правосуддя. Висвітлено практику застосування методів боротьби з тероризмом в європейських країнах, а також співпрацю з міжнародними організаціями, такими як Європол, Інтерпол та ООН.* Текст: http://pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/4_2025/part_1/37.pdf

241. **Плохій С. Присмерк імперії : рос.-укр. війна очима історика / Сергій Плохій.** – Київ : Дух і літера, 2025. – 368 с. **Шифр зберігання в Бібліотеці: A840475** Нова книга Сергія Плохія, одного з найвідоміших українських істориків, професора Гарвардського університету, присвячена насамперед осмисленню Великої війни. Тут зібрано найзначніші інтерв'ю і бесіди автора з 2021 по 2024 рр. Спектр висвітлених тем охоплює ключові актуальні питання, що хвилюють українців і всіх у світі небайдужих до нашого героїчного спротиву: чому агресору не вдался блицкриг, європейський

контекст війни і руйнація світового порядку, чим може закінчитися війна і з якими наслідками тощо.

242. **Погорецький М. А. Документування атак держави-агресора на об'єкти критичної інфраструктури України: методика інтелектуального аналізу мультисенсорних даних та використання його результатів у кримінальному процесуальному доказуванні** [Електронний ресурс] / М. А. Погорецький, Є. О. Меленті // Право і сусп.-во. – 2025. – № 4, т. 1. — С. 251-274. *Розроблено методику інтелектуального аналізу мультисенсорних даних для документування воєнних злочинів і використання результатів такого аналізу у кримінальному процесуальному доказуванні. Запропоновано інтегровану архітектуру програмно-апаратного комплексу, що забезпечує повний цикл роботи з даними: від отримання, синхронізації та алгоритмічної обробки до формування доказових пакетів, їх верифікації та стандартизації. Зазначено, що ця методика узгоджується з вимогами кримінального процесуального законодавства України та європейськими стандартами захисту прав людини, а також із технічними настановами щодо цифрових доказів. Доведено її спроможність інтегрувати результати мультисенсорного спостереження в систему доказування у справах про атаки на об'єкти критичної інфраструктури. Окреслено напрями подальшого розвитку: нейромережеві модулі, математичне моделювання, міжвідомча верифікація.*

Текст:

http://pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2025/4_2025/part_1/38.pdf

243. **Правовий режим майна в Збройних Силах України : довідник** / Київ. нац. ун-т ім. Т. Шевченка, Військ. ін-т ; за заг. ред. Б. М. Шамрая ; [авт.-уклад.: С. П. Пасіка та ін.]. – Київ : Ліра-К, 2025. – 705 с. : табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ76785** *Видання містить стислу характеристику та довідкову інформацію про найважливіші чинні закони та нормативно-правові акти, що регулюють правовий режим і порядок поводження з майном в Збройних Силах України. Нормативні акти впорядковані за юридичною силою (ієрархією) і датою їх прийняття.*

244. Сологуб А. М. Правове стимулювання використання альтернативних джерел енергії: досвід Європейського Союзу [Електронний ресурс] / А. М. Сологуб // Юрид. наук. електрон. журн. – 2025. – № 8. – С. 114-118. Проаналізовано міжнародно-правові акти ЄС щодо розвитку відновлюваної енергетики, зокрема Директиви 2009/28/ЄС, 2018/2001/ЄС та Регламенту 2018/1999. Розглянуто можливості імплементації їх положень в українське законодавство. Наголошено на необхідності комплексного підходу до стимулювання виробників і споживачів енергії з альтернативних джерел, припинення зниження «зелених» тарифів і запровадження пільгових умов для публічних закупівель. Запропоновано створення спеціальної енергетичної комісії для запобігання корупційним ризикам. Акцентовано на важливості державної підтримки відновлюваної енергетики як чинника євроінтеграції України. Текст: http://www.lsej.org.ua/8_2025/24.pdf

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 жовтня 2025 р.**